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This i an interview being taped with Mr. william Bopkins,
sxscutive Clerk of the White House on April 13, 1974 in the
park Central Hotel, Washington, D.C. Present for the inter-
siew are Mr. Bopkins and Dr. Maclyn Burg of the Dwight D.
Eisenhower Library staff. The background noise is an air
esnditioner. 1 think it will not seriously affect the
gound of the convermation.

g . BURG: Mr. Hopkins, I new know that you wore born in
northesst Kangas, forty some miles north of Topoka, and
that vou graduated from high achool in 1927 and in '29 went
to Washington. If 7 remember the interview that Mr. Frad
putton of the [John P.] Kennedy [Library] project had with

you, you zlmost at once want into government servica ln

wasghington?

MR. HOPKINS: Yes, I had been working for the Burlington
aallroad in Centerville, Iowa after having gone to business
collegs for & year in chillicothe, Missouri. And while in
Cchillicotha, I had taken a civil mervice exaeination. While
I was working for the Burlington In Centecvilla I got a
telegram one day from the adjutant-General's office, one of
rhose telegrams saying in effact, “will you accept, if
afferad, a jaob in tha govarnment, grade-l, in the Adjutant-
Ganeral's office?”

wall I hadn't been at Centarvilla vary long then: 80 I

wired back and said, "No, but keep my nama OR the list."
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Well alout four or five months later T got another telegram,
thie one from the Burean of Naturalization, which was ip the
Department of Labor, saying the same thing. I started down
to the Western Union the following morning going te send them
a regret too, but, figuring that if 1 4id it twice I probably
wouldn't Xeeo my name on the list, I changed my ;inﬂ on the
way down to the telegraph office and said, "11'11 accept.”

8o that meant that I came to Washington and started warking

for the Bureau of Haturalization in May of 1923,

BURG: You were a single man at that tima?
HOPKINS: 0Oh, yes. I had just turned nineteen years old.

BURG: aAnd Mr. [Herbert] Hoover had been elected in 1928 and
inavgurated actually then in March of 129, So your arrival

closely—-
HOBHINS: My arrival was just Lthe same Year before the collapse.

BURG: Now how long did you stay with the Buread of Maturali-

ration?

HOPKING: Well, I was with the Bureau of Naturaligation until
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T went to the White House which was in October of 1331.

BURG: MNow what kind of work had you been doing in

naturalization?

HOPKINS: Well, I was in the chief clerk's oifice there. At
the White House in those years and subseguent years they had
a yreat many detailed employees from the departments and
agencies. The Bureau of Naturalization had a young man Gl
detail working in the correspondence section in the White
House, and he resigned. 1 think he went up ta teach Spanish
at Cornell: he was of Spanish descent from New Mexico.
Working at the White House as chief of Carrespondence Was a
man who was a brother of the chief of one of the sections in
the Bursau of Maturalization. This younyg fellow had worked
in the White House office for the brother there. 350 apparently
he appealed to his brother to get a replacemsnt, wWho in turn
talked to the Commissioner of Naturalization. I was then
working in the chief clerk's office right outside the
cammissioner's office, and I guess 1 was the first one they
thought of so they asked me to go over to the White House
topporarily. Temporary in my mind was about thirty days or
spmething 1ike that. The commissioner walked over with me

and introduced me to Rudolph Forster and Maurice Latta who
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were the executive clerks in those days and then tonk me up
ta Charles Wagner in the sorrespondence section where my WoTk

was to abtart.
BURZ: Rudolph Latta, did you say?

HOPKINS: Rudolph Forster. F-o-r-&-L-&€-L.

BURG: &And the sccond nama?
HOPEINS: Maurice Latta.
RURS: L-ag~t—-t—-a?

MOPKINS: Yes. T worked in the correspondence gaction for
net of the time until I eventually succeesded to Mr. Latta's
job when he replaced Mr. Forster on Mr. Forster's death.

That was, of course, a number of years later,
BURG: Approximately what bime did that occur?

HOPKINS: Well, #r. Forster died in 1943, and then Mr. Latta
was promoted to Mr. Forster's job as the chief executive clerk.
I think his full title at that time was axecutive Clerk in

charge of the White House Office. I became the junior Executive
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clerk, Prior to that of course when either Mr. Forster or

Mr. Latta had been awny, which was vexy seldom I might say,

1 had gona down to substitute. In fact, the year I was married
in 1934, the minute I got hack 1 was called on to substitute.
Mr. Latta was away, and, at that time, they were rebuilding
the West Wing,.and the office was operating out of the
executive residence as they call it now. We called it the
axscutive mansion in those days. MY deak, where I wae filling
in, was right in the cerridor right off the East Room. And
Mr. Foreter of course was still alive then; MMr, Latta was on
leave; oo 1 was filling in for Mr. Latta. and coming right
back off a honeymoon 1 was working until eight or nine o'
clock at night which my wife couldn't hardly understand, but

of course it didn't last very long which was very helpful.

BURG: Fortunats for the marriage. I can sae that. B&Strange
how women take that kimd of view of things. Won't let a man

gat on with his job.

HOPKING: She waa good about it, and it worked out all right.

BUMG: | ince I know that Mr. Dutton of the Kennedy project

covered guite well, I thought, some of the comparisans and
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soma of your career so that I know that's on the record, at
the point when Dwight Eisenhower is elected in Wovember of
'52, what was your pesition? Your titim, for axamplae, besiora

the irauguration, wers you then Exacutive Clerk?

EOPKING: I was Executive Clerk. In other words, I bescame
pgecutive Clerk early in 1948. Mr. Latta had passed sway,
and I'm speaking from memory NoW, probably lLate in January.
t was Acting Bxecutive Clerk for a couple of months and

became Executive Clerk, about, in March or April of 1948.

BURG: Now it would appear that that pffice has been exceed-

ingly stable over guite soma period of tiwe, hasn't it¥ 3
\

Bacause Latta succeeds Forster, and you follow in and taka e
Latta's job. Then when Latta passes avay, you thaen take his
position which had been rorster's. So the three of you

covar a long of span of the presidency. Mr. Faorster I

presume had come in--

HOPKINS: Mr, Forster and Mr. Latta both came in under the
MeKinley administration. Now they hadn't been in that posi-

tion all that tima, Mr. Fmrltﬂhndh-minthntu-nand

at one tima, back in the Theodore noosevelt administration,
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I think both their titles were Assistant Sscretary to the
Precident. But titles changed over the years. During the
Wilson administration Mr. Torster was the, I'm not sure what

his title was, I think it wasz Executive Clerk. Mr. Latta

wasz then what they called the Record Clerk. And a man named
Brehaney, as I remember, it was before my time, was

ir. Forster's assistant in those days. I think Mr. Latta was

Mr. Forster's assistant from the end of the Wilson administration

on up to the time of Mr. Forster's death.

BURG: HKHow is it safe to assume that ths man who took over from
¥you upon your retirement had served with you for some consider-

able period of time? Or was there break in precedent there?

HOPKING: Well, there's a break to some extent. While 1 was
Executive Clerk there were four different people who served

as my assistant, all of wham, with the exception of the last
one, are dead now. When I first took over as Executive Clerk
following Mr. Latta's death, a young lady, Rena Ridenour, who
had been at the White House since the Coolidge administration
and was then serving as Assistant Chief of Correspondence, wWas

the acting Junior Executive Clerk. We wers scouting arcound for a
J,-"-_.':__' -'\.rl
( A
iy i
e

e 4
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young man to take over. She was hoting Byxecutive Clerk for
a litkle less than a year I guess, Then Herbert Miller who
was the Chisf of Records, it was a job that Mr, Latta had had
in his earlier days thare, became my assistant as Exacutive

clerk. He passed away with a brain tumor, Then Wayne Bawks
who was Chief of Records became wy =saistant as Executive

cierk. Ho had been at the White House for roughly twenty

odd years, [He] had served, before being Chief of Records,
in the communications office, In fact, he had been one of
che communicators on Prasident Eisenhower's train sfter the

war over in Germany, in the signal corps. Hae passed away

with a heart attack at his desk one day. This was in 1388,
early in 1968. Then John Ratchford o had been Mr, Hawk's
successor as Chiaef of Records came over as my Assistant
Executive Clerk. When I retired, Mr., Ratchiord had been in
that job roughly three yeara, but they decided to bring in as
my successcc Moble Melencamp who had been a state dspartment
foveign service officar, [He] had been with the Hixon admin-
istration since before the inauguration having gona up and
helped them some in New York bafore the inauguration and had

heen basically working in the correspondence area. Ha stayved



William Hopkins, 4-13=74 Paga 9

on the State Department roles and left the White House in
lass than a year aftar I retired. I think he's now in the
foreign service in Moscow, 1 believa. John Ratchford con-
tinwed as his zasistant and is still the assistant today.
The young man that's in my job I had now is Bob Linder from

the Bureau of Managemant and Budget.

gung: Did Ratchford spell his name R-a=t-o=h=f-0o-r-d?

HOPKINE: Yes.

BURG: Melencamp?

BOPEING : M=g=]l=g-Dn—C=A-=M=D.

EURG: Mow, there was one other name that you mentioned

earliar, Henf-—-

HOPKINS: Ridenour., R=-i-d-s=n=0-u-X.

BURG: Now it sesms to me, Mr, Hopkins, that it would be
very usaeful, although this will probably sound unusual to
you, to have on the record precisely what your job was, Let
us key it, again, to the Eisenhowaer administration. When

the inauguration i ovar, if the President warea to be
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introduced to vou on the 22nd of January, what tasks would he

find you in charge of? What was the work at that point in

YyOour caregry

HOPEINS: Well, the Office of the Executive Clerk and those
vperating units working within that framework provided
continuity to the White House office from one administration
to ancther. Within the framework of the Office of the
Fxecutive Clerk was the mail room where the mail is recelved
and first read, the file room, correspondence section, the
telephone and telegraph room, the records office, the office
of Aecountse Purchases and Personnel, the messenger office and
duplicating section. Thase were the basic areas within the
framework of the Executive Clerk's office. We were there to
serve lovally and te the best of our ability the President

and the members of his staff. Depending on how the admini-
stration operated, and of course wa did what they wanted us o
do, but in most administrations many of the, in fact a greater
portion of the official documents outside of the Rational
Security area that went to the President, went over Lthe
Executive Clerk's desk both going in and coming out-—Lo =GE
that there were in proper order, that the timing was right

and that sort of thing. When they came out, it was a matter
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to make sure that they had been properly acted upon and then

they were distributed to those areas where they should go.

In other waords, proclamations and executive orders would go

to the archives, eventually, and all bills to the archives.

If it was a matter of a bill that had been vetoad, to see

that it was properly delivered fo the congress and things of

that nature. Also it was an office whare, based on policy and

precedent, the staff would sometimes look for guidance as to

what had happened in the past and how particuolar documents
e ;

g

-t

o
F"'. u

J

or matters should be pursued.

EURG: You're a group of civil service people, not political.
¥ou have held vour jobs and hold them under the civil service
commissicn and are there providing certzin basic kinds of
services to whatever administration comes in, goes oub.
That's the task of the office. Let me do this, because I'm
not at all sure it's ever been done, let's take a look at
those various divisions within the office or departments.

For example, the first one that you mentioned, I believe,

was the mail rocm. Probably most poople would think in terms
of the company clerk in the infantry or what have ypu, and

yet it seems to me that the White House mail room 1is of a
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distinctly different order. Now I assume that that mail room
is handling guantities of incoming mail, perhaps thousands of
letters and, particularly, after scme major speech or some
major event, illness of the President, anything of this sort.
I assume that we're talking about a unit that may have a
numbar of people in it, and I'd like to know what happens
now, Thousande of pieces of mail come into that room. What

is the process then that goes on in the mail room?

HOPKINS: Well, as you say, the volume varies with current
events, It's heavy all the time. It is extremely haavy

when something happens that causes the mail to increase very
much in volume. The mail room, when I was there, had a con-
tingent of rougkly thirteen or fourtean people that wers on
the White House rolls. We also had what we called a postal
unit which were people on the rolls of the Post Office Depart-
ment and was a unit that was created back in the Roosevelt
administration, and they assisted and worked with and ints-

grated with the White House emplovees.

BURG: Why was it deemed necessary to have them too, Kr,

Hopkins?
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HOPKINS: Well, they were experienced in handling and sorting
mail for cne thing. They worked closely with the secret
service in the security field. For instance, everything that
came in the White Aouse was fluoroscoped to make sure that

there was nothing lethal in there and that typs of thing.

BURG: Was this being dona as early let us say as the Roosevelt

aidministration?

—

HOPKINS: Yes, it's been done way back. and Lthen they were

very helpful in all areas of the mail room. In fact, many
Eimes when it came te be a matter of promotion, we looked to
the people in the postal area when we had a vacancy in Lhe
White House contingent to move them up as a maember of the
White House contingent. In fact, the young woman who was
chief of the mail room, retired here within the last =ix
months; now the young man that is second in charge in that
room is one of the former postal clerks. That was one way
of recruitment. Another thing was that you had a volume of
pperation there that was tremendously heavy, ' and it was a

little bayond the White House budget. In fact, back in

President Truman's time, there was 3 survey made to see what
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could be done about reducing the number of detailed amployees
to the White House with a view to bringing them on the White
House rolls, As a result, practically sverybody was brought
on the White House rolls at that time with the exception of
the postal detail. One of the reasons for leaving them on

the postzl detail was on account of the benefits and things
that thay had under the postal service that they would lose

if they moved to the civil service reolils. That was one of
the reasons. And, as a rasult, the postal detail has remained
a detall every s.nce. But as far as the volume of mail was

concernad, it's tremendous. I think back in Frasident

Eisenhowar's day wae used to figure on &2 volume of twanty-five
or thirty thousand a week, normally. If something unexpected
hoppened or some event that brought forth a tremendous out-
pouring of mail, it would shoot up over night to maybe a
hundred thousand, both telegrams and letters, aAnd the method
of handling, of course, in the mall room la sort of a funnaling
procesa., The more experisnced pecple would scan that mail

real hurriedly. With experience, they can pretty much tell

by looking at a envelope whather it's something of some

importance, comes from people of some importance. They ars
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familiar with the President's friends, people he writes to
and that sort of thing, and they can pick out most of them.
By doing that, they get ovar to the West Wing or the appro-
priate staff office in a matter of an hour or so the important

mail, what is deemed the more important.

BURG: Thesa would be judged, Mr. Hopkine, by qgquality of

envalope and papar, return address, typed rather than hand-

written, handwriting siyle—-

BOPKING: That type of thing and also sometimes merely by
return name Lf the name s on the outside--= This is some-
body the Freaident knows or this is somebody that some member
of tha staff knows, In other words, it ought to move along
quickly. Now of course you will, once in while, miss one
doing that, but--. Then the rest of it is passed around to
what we call mail analysts after having been opened by auto-
matic machinery, and they read it. And if they find cne of
that type of course it's pushed right up to the chief of the
mall room who moves it along in the proper channel. The other
mail is read and fanned out several different ways. A great

deal of it would have to come over to the Executive Clerk's
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cffice. Some of it would go to the aporopriate staff members.
Some af it would be charged out te the appropriate department
©@r dgency on the theory that this is something the department

OF dyency can handle better than the White House hecause they

have a substantive answer. The residue would go up ko the

s Y
- L
4 T

BURG: Now if I was one of the staff assistants in the White

correspondence section.

ficuse and a letter comes addressed to me, it is not opanad

but is simply delivered to me unopaned?

HOPEINS: fThat's right. %hen it'e addressed to the President,
unless they have orders te the contrary, it's opened in there.
How occassionally a staff member will say, "I want my mail

opened in the mail room." But that's not done unless they're

orderaed to do it.

BURG: 5o then it's parceled out. Some of this, because it
would be from someone who had migrated ta the United Statss
and they're incuiring about naturalization, that is gaing to

be attached to a buck slip of some sort and—-

ROPEINS: And sent to the Department of Justice vrobably.
We used to try and send it over once a day. We kept a record

0f all this mail. Before the days of the Nerox machine it
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was done on a stencill and then mimeographed. The way it was
done, they'd merely have the name and the address and two or
three words of what the letter was about. They would have a
whole list of them on one stencil. That would be mimeagraphead,
and then they would have enough copies for each name on there
and put the apprepriate copy in the apprapriate place in the
files. 5o if John Jones wrote you about his naturalization
and wrote in a week later and said, "Last week I wrote you a
letter, and I haven't heard from it," we could go to the file
aof John Jones and say we sent that letter four days ago to

the Department aof Justice.

BURG: And the Central Files would then contain the list that
Jones happens to appear on. He may be one of sixteen or
twenty or thirty names, Jones underlined, line down to the
disposition, and it goes inte the Central Files so that one
has that check, and you can say this is what was done with it
It went here or it went there. I wondered about that because
T was looking through the Central Files and encountered those

lists, those mimeographed lists.
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HOPFEINS: Currently, since the advent of the Xerox machine,
¥ou can make copies of those letters and put a copy of the
letter in the file which is faster than the old Eyvetem.

i1t takes up a little mors space in the files T might =ay.
Of course many experts have come in and said, "You're
wasting your time doing that. Just shoot this aver to the
Department of Justice, 1If John Jones writes in and doesn't
tell you enough about it, that's just his hard luck." Well,
we noever felt that way. In other words, we felt, from the
President's own interest, we ought to be able to know what

We did with John Janes' letter and to follow up on it.

BURG: And similarly, Mr. Hopkins, if that letter was ewen
subtly threatening, there were forms which were used that

diverted that letter to the attention of the Secret Service.

HOPRINS: That's right. They were then given an cpportunity
to evaluate that letter. Some of them they would keep and
others they would send back saying, "We're not interested.”
In other owrds, they would evaluate and say, "This i=n't a
threat," or "It's nothing of encugh moment far us to get

involved in." So they would send it back, in which case it
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would be in other channels.

BURG: %o the Secret Service by that technigue were kesping
touch with virtually every bit of mail that was in tha least

bit suspicious or threatening.

HOPKINSG: That's right.

BURG: Iin some cases, simply the deranged person who wanted

Lo write to the fresidaent and did,

HOPKINS: Some people are of such mentality and maybe deranged

that you get a letter from them maybe svery day.

BURG: I noticed there were some thick files where the same
person kept writing back.

We've talked about the mall room. You did not say this,
but probably the largest percentage of the mail would then go

to the correspondence asection?

HOPKINS: The largest volume of that retained in the White
House would go to the correspondence section., It was what we
called the miScellan@ous residue. It covarad evarything, the

whole panorama of government. It was the type of thing that
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it was felt should be acknowledged from the White House and
was not the type of thing that reguired personal attention,
at least at that stage, of the Presldent or a member of his
staff. Now in the correspondence seétion, they may dlsagrea
with the mail roem in certain aresas and feel, well, this mail
should go to a staff member. They would probably send it
over the Executive Clerk's office and say, "I don't think we
ghould handle this:; maybe yvou should.,” In which case, we

would probably rercute it to a staff member.
BURG: Was the correspondence section under your direction?

HOPKINS: That's right.

BURG: It was?

HOPEINS: Yes.

BURG: May I ask, who made that kind of decision in the corre-

spondence section? Was there g chisef of that seciion?

HOPKINS: There was a chief of the correspondence section,

yas.,

BURG: Andsrzazsthe men and women in the section examined the
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mail, was it just routed to them? I assume you had a number
of people doing this kind of work. What would happen? Would
1 as an employea of the correspdtience section simply be issued
a2 bundle of mail at aight-thirty in the morning or nina in the

morning and asked to work through that? How would that occur?

HOPKINS: Wwell, that would vary. During the Eisenhower
administration, the young lady who I indicated was my assist=
ant in the Executive Clerk's office for about a Yyear, Rena

Ridenour, was chief of correspondence, at least until the

1956 election. She retired early in 1857. It would go in
there, and there was a central depository srea for the mail
that came from the mail room. Then it would be fanned through
by one of her assistants. They would glance at :t very
hurriedly. In cther words, we had & group of what we called
corraspondence clerks, and some of them had talents better in
one area than others. We tried to get to one correspondancea
clark the letters in which the person was either racommendlng
somebody for a job or asking for a job, We tried to get to
another corraspondetice clerk] the type of letter that reguired
maybe an innocuous but very friendly typa of response. There

wera a number of these letters that were worthy of presidential
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letters, a presidential acknowledgment. In other words,
conpazssionate letters, the ones that had high praise for the
President from particular groups or some, maybe, an old lady
sending the President a pair of socks and that type of thing.
We tried to get those to the people who were talented in
writing nice, innocuous, friendly letters for the Prosident's

signature,

-.'\.
L

BURG: So we're not only talking about the letters coming to-
me &5 an employee of the correspondence zection we're alao
talking about the other phasze of my Job not only to read
them, but I am the one who will respond to them. I will

type out the letter of response,

ROPKINS: Yes, Well, it was done in several ways. They would
@ither be individually drafted er handled on the bases of a
form letter text. Then we had a typing wnit that would
actually type the letters up which was all a part of the
correspondence section. But a number of letters were nre—
pared that way for the President's signature. If it was a
letter that was such that it was felt somebody closer to the
Bresident could handle this much better than somebady in the

correspondence section, that would be Fanned up to the
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Executive Clerk's office and, in all probability, turned ovar

to Mra. [Ann C.] Whitman.

BURG: How is that mail basically mail addressed to the

Pregidant?

HOPRINS: Yas,

BURG: On anything else, the other material's been segregated
out, that which should go to Justice or to Maturalization

or to go to ona of the White House staff.

HOPKINS: The majority of that has been segregated out in
the mail room. There would be some additional segregated

out in the correspondence section, but not very likely.

BURG: ©So basically this is mail that was intended for the
President, and then a decision has to be made as Lo whether
this should be handled further up. Would it, for example,
poecur that one menber of the correspondence section reads

a letter; it is addressed to the President; they are going

to drait the response, Would they make the decision there in

correspondence to draft the response 0¥ the signature of

Tom [Thomas E.] Stephens for example?
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BOPHINE : Yas,

BURG: Or Ann Whitman, depending on what they felt the circum-

gtancoas wera?

HOPKINS: Yes. In other words, :f it was a matter relating

to an appointment--

[Interruption])

BURG: I think ve've made it reasonably clear what happens
in the correspondence section. You will recall Lillian Brown,

Rusty Brown? She was on the White House staff,

HOFRINS: ©Oh, yes.

BURG: My understanding is that she began there in the corra-
spondance section doing this kind of work, typing ocut drafts

of lattars.

HOPKINS: Yes. 1 believe she was working in General [Wilton

B.] Personi' office at the end of the administration.

BURG: Yes. Then we can sstablish here sort of a cross check

for scholars using your interview. They may wish to check
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Rusty Brown. There again we have someone o2n the White House
staff who can explain how things functioned. Now thare were

other units within your office that you mentioned.

BOPKING: I might mention before you laave the correspondence
gaction that, as I said, the miscellaneocus residus went to
the correspondence section, but a great deal had come over to
tha West Wing or to the appropriata staff office. In other
words, anything that the mail room felt, "Now the President
should seea this, " would come ovar to the Executiva Claerk's
office. Or a great desal relating to othar staff offices,

top leval mail, in other words, from the cabinet members,

from members of other govarnment agenciea, state officials
and that type of thing, regardless o>f what it wans zbout, came
to our mail room, and then they would fan it out from there.
1f it was something relating to an appointment, I would send
it on In to Tom Staphens, If it was something relating to &
press matter and was of enough importance, it went on in to
Jim [Jamea €.] Hagerty's offlce. If it was something mors
or laas of A personal naturae, it went intoc Mra. Whitman mnd

that type of thing. sSome of it I would divert and sand it

back to the correspondence sac~tion, "You can handle tais."
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BURG: 50 thece are decisions that you ara making, not being

mada in the correspondance section,

BOPEINS: Yea.

BURG: &md I've been thinking in terms of mail from outside,
that is mall coming out of the country at large. But a
coertain amount of maill presumakly was coming in, as you have
suggested, perhaps a bundie of things coming in from Health,
Bducation and Welfare, from ‘tate, from other axecutive
departmants of the governmant. These too would come into

the mail room.

HOPKINS: Quite a bit of it would, yes. Occassionally it
would ba a hand carried job over to, wall, if it was State
Departmeant it would probably coma over to Pete [Paul T.)
Carroll or Andy [Andrew J.] Goodpaster. But I would aay
voluma wise, probably most of it with the exception of the

Stata Department, came to the mail room.

BURG: The federal things, the things that came from here in
Washington from various edacutive departments, was that

franked materinl or were thare sort of envelopes and routine
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waye in which there was a sort of an intra-Washington mail

dalivery like .

HOFRINS: Wall they have what they called a one-stop system
which is inter-govermmental mail delivery, Some of it came
that way; some of it would come through regular maily some

of it would come hand delivered. If one of the agency heads
had something he wanted to get to the White House right away,
it would come hand delivered. If he hadn't made previous
arrangements, it would come to the mall room. ESometimes he
would have a contact with s ataff member and say, "See here,

I got a letter that the Presidant -ught to see right away; 1I'®m
going to send it ovar to you. And he would have his messenger
hand deliver maybe to a particular staff member., Sometimes
we would get a call like that, other times General Goodpaster
or somébody. As time want on I think the tendency was for
more of that type of mail to come to General Goodpastar as

Staff Secretary.

BURG: 5o I see then this business of it hits tho mall room
and a great deal of the segregation process--the .mportant

mataerial, whether this is from friends out there in thes
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SOUntry somewhere, or whather it is the one ston federal mail
delivery, that's routed cut to the appropriste destination.
Correspondence section is going to handle, then, the residue
which is prohably the masze of the mail in zevaral diifsrent
ways. Now among the groups that you spoke of as being part

of your offics, I balieve you spoke of a message cenier.

AUPHINS: Well, we had a telegraph room. And of

course we nad the telephone room. The communications office,
telegraph office, they do +wo things. They have the ahility
to send and receive. All the telegrams that come to the
White House ocome through their facilities. OF course, that

probably fluctuates even more than the mail.
BURG: And is particularly tied to events,

HOPKINS: Yes, very much s&. and it's the type of thing that
you've got to handle right away. There's something about a
telegram that you want to read right away, not let it lay
=raund for three or four days befora somabody gets to look
at it. They also have the ability to =send all the telegrams

that go cut from the White House, go throvgh that center.
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BURG: Wwhat kinde of things typically might the wWhite House

sand out in the form of telegrams?

HOPEINS: Well, it might be something that, from a time
elemant, you want to respond to. Many times a measage of
gresting from the President would go out that way, and this
is somathing, as I recall, it developed in the Eisenhower
Administration. There was a feeling here that :f the Presi-
dent is going to send a greeting to some small group, maybe
he doesn't have to ba bothered with it. We can send a tele-
gram, and if we send a telegram it doesn't have to be signed
80 that it saves a person's time. Of course those would have
to be approved on a high level by the appropriate staff member.
In other words, anybody couldn't just up and draft a taelegram
and send it out on his own. He would have to have proper

approval,

BURG: Telegrams then, by and large, are not going to be
drafted in the correspondence section, more apt to bes draftad

by the staff.

HOPKING: No. They have to be drafted by someone on the staff

who deals basically in that kind of work. In other words,
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a Fred [Frederick E.] Fox or somebody like that of the Eisen-

howar White Houme,

BURG: Telegrams might go out to support perhaps the candi-
dacy of some particular Republican running for office in one

of the states.

HOPKING: And then, of course, suppose the President im calling
a conference of some kind, and there isn't time to send latters,
Then they send out what they call a book taslegram. In other
words it would be common language addressed to maybe two
hundred people, and the telegram takes the form of two hundred

addresses and the body of the telegram, that type of thing,

BURG: Now on the other side, if I hear the Prasident make
an address, maybe the State of the Unicn Address, and there's
soma particular feature of that that I want to strongly
support as a citizen. I send a2 telgyram to the White House
supporting that particular portion of the address. My tele-
gram is received by the messenger center, the communications
canter. What then happens to, in & sense, my vote on this

matter, my expression of opinion?
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HOFRKINS: Well, in my time there, I'm not sure that they
handle it that way now, I don't think thay do, all those
telegrams came over to the Executive Clerk's office. We
askad the telegraph room, of course, to separate them, pro
and con and miscellaneous, Suppose the President makes a
speech, and during the night maybe a thousand telegrams will
come in. You might have six hundred pro, three hundred con,
and a hundred you can't classify either way~-they're just
more or lass comment. You ask the telegraph room also to
separate any names they recognize from important people,
frienda of the Prasident, officials and that type of thing.
Then we try to get there a little early and go through them
again and see if we can pick up some nares that maybe they
missed. That's ona of the first things the President or
some member of his staff will want to know the following
morning, "What's the telegraphic response?” That would ordi-
narily go into Mrs. Whitman broken down to the best of our
ability,., She would run through them again, probably pick

out some names she recognired that we didn't, having been

with the Presidant ;; long.

BURG: 50 it was a standard procedure that after apy major
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address or any major statement of policy aven perhaps a press
conference where sensitive things were the topic of discussion,
you virtually knew thera was going to be a telegraphic response
as wall as a latter response to thisy ao ¥you ware praparad
through the message center. It was automatically done. They

knew that the first thing they had to do was tabulate this.

HOPKINS: If it was a matter of, you know, we're going to have
a heavy response, they arranged so that their personnel was

a little heavier that night to help to take care of this,

BURG: How big an office was it generally speaking; the message——

HOPKINS: W%ell, it was relatively small; you had about saven
pecple there I believe. That was only one of their responsi-
bilities. They are also responsible for cur transportation
subject to the instructions from the press secretary when tche
president was in travel status. They took care of chartering
a plane for the press and went on advance trips to arrange
for preas facilities and that type of thing. 5o sometimess
our telegraph rooms or the communications office was strippad
personnel wise. They had three or four of their men out on

a trip someplace. E£o then it was a matter of either calling
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for help maybe from one of the other offices, correspondence
offica or file room or, once in a vhile, calling for help
from the signal agency, one of the fellows in the signal

agancy thara,

BURG: They actually sent their psople out on tripa?

HOPKINS: Oh, yesa.

BURG: Wwhy was that done, Mr, Hopkins? Why their group?

HOPKINS: Well, traditionally that ofiice had been the
transportation office, and they were the ones that, speaking
in tha vernacular, wet-nursed the press on the trips, and

still do.

BURG: Do you presume, only because they're in a form of
communications, somabody made a decision further down the

line: that's the way it would be.

HOPFINS: It's bean that way eaver since I was at the White
Bouse., In other words, when I first went there a man named
Doc Smithers was in charge of the telephonewtelegraph room,

and he was the transportation man in those days.
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BURG: Their work in this respact was totally tied to the

prese and handling arrangements for the press?

HOPEKINS: Undar iostructions from the prese secretary. In

that capacity they worked with the prasa secretary.

BURG: 50 Jim Hagerty is the one who gives them the word,
“We're golng out to Minneapolis, and the press is going to

waint to go. Lay on an alreraft for the press, and ona or

two of you accompany that aireraft,.” ;

HOPKINS: Yes. And on account of the necessity of knowing
what the lay of the land was, somebody from that office

accompanied the advance party to see what the facilities ware,

BURG: Wwould they be charged with such responsibility as

lining up living accommdations for the press while they ware——

BOPEINGS: Acconmodations, telsphona facility and that sort of

thing.

BURG: I1'd never known that before. 5o if we get back then
to the telegram, I could be reasonably assured as a citizen

that my expression of opinion is going to bs tabulated and
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will reach some responsible member of the White House ataff,

the Preaident's staff--

HOPKINS: No doubt about it.

BURG:==in the form of a summary probably the very next morning.

HOPKINS: Maybe in the form of the talegram itself. Many
times the President himself would like to thumb through

this whole pile of telegrams very hurriedly just to get the
feel of them. And, of course, Mr. Hagerty would have a press
confarence early in the morning, and that's one of the things
he would want to know, what the response was. Well wa'd
probably get a call from him, and we would say well Mrs,
Whitman's got tha telegrams. Well, he would probably run in
there and thumb through them or maybe have them on his desk
or something when the press was in or at least say we've
gotten so many. And, of course, one of the practices 1

think of most of the press sacrataries was to lay on a little
heavy the percentages and the volume., I don't think Jim
Hagerty was alons in that. I'm sure they've all done it to

some axtant.
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BURG: I1'm happy to tell you we've received p-thousand tele-

grams and sighty-five and a half percent in favor of us.

HOPKINS: Then, of course, what would happen subseguent to
that wae that Mrs, Whitman would pick out the telagrams that
she wanted to handle herself or the President wanted to
handle, peopla ha knew. She would probably draft those
herself. The rest of them would come back to the Executive
Clerk's office to handle, and then it would be a matter of
working with the correspondence section drafting up some
bagic drafts from which you could handle the volume, getting
approval of thosa basie drafts from someone, the proper

staff wember, and them moving into them in volume,

BURG: 80 & letter is going to get back to me probably
acknowledging the fact that I sent the telegram, thanking me
for my expression of opinion. 1Is it your recollection that
at any time you heard a disparity between the kind of results
that you saw come across your desk and the kind of results
that Mr., Hagerty announced? I'm thinking here of a ciroum-
stance where a thousand telsgrams came in, and you knew

darned wall that what you had reported to him was that on.iy
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thirty percent approved the presidential action, seventy
percant disapproved, and Mr. Hagerty did not give the figures

that way.

HOPKINS: Yesa, there were numarous instances, but I might
say that ha was not the only onme. In other words, that
happened in, I guess, practically every administration,
maybe to greater degrees somstimes than others, but that was,

I would say, standard practice.

BURG: So in your long service in that office, stretching m
from President Hoover right on through, there were times .o~
whare you knew very wall that there was a discrepancy betwean
what had crossed your desk and what was being reported in the
press room a short time later on by tha press secretary.

And this waa comonly dona.
BOPKINS: Yes, that was standard practice, 1 would say.

BURG: Now let me ask you this, which may be a very impos~
sible guestion to ask, but does anything stand out now in your
mind any time when this discrepancy astonished a man of your

long experience in ocbserving this kind of bshavior?
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HOPKINS: HNothing stands out in my mind, no. Many timea, of
course, it was obvious to us on the inside why a press secre-
tary would respond the way he did. Sometimes he would say,
maybe, "We're not in the numbers business; we're not giving
out figures." Well, we would know why he was operating that
way. Sometimes he would say it's too early. We knew what
was back of such an answer. But, as I say, it was standard
practice, and I think probably tha newsmen sort of knew about

as much about 1t as we did.

BURG: You saw grains of salt being taken throughout the room
when the announcement came. WNow, have I missed any other

function of that message center, communications centexr?

HOPKINS: Ho, that's basically it. GSince the time of Presi-
dent Roosevelt, prior to that, the telephons room and the
telegraph room had been together, It was broken up and
separated when President Roosevelt came in., Miss Hackmeister
was brought in as tha chief telephona oparator, and, &as a
ragult, the telephones and telegraph room had been separated.
In the early days, and this is before the Eisenhower Admini-

stration, the telegraph room tock cars of the transmittal of
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all classified material. But that was changed during world

War Il,
BURG: Vwheredd it move than, to the signal corps?

HOPKINS: It moved than to what we call the map room and the
signal corps arsa. Put prior to that, the telegraph room
had to handle all the classifl!ed material. But that predated

the Blgsenhower Administration.

BURG: Well when it moved to the map room, can 1 assume that,
in soma cases, this classified material will bes sent out i;
coded? § .

HOPRINS: Oh, yes, always. Before the days of currant eguip-
ment, it was a matter of having to sit down with a code book
and then code and decode. I remeambaer once, way back in tha
Hoover Administration, I was on a trip down in the Florida
area. 1 guess it was after tha election, It was after Presi-
dent Hoover had been defeated, and Doc Smithers, whom I men-
tioned earlier, was the chief of tranaspodation and communica-
tions then. A telegram cames in in code, and he and I sat up

moat of the night decoding that thinﬂ'-ﬂja'ﬂ.lt a matter of having
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this code book and deing it word by word which is a pretty

slow process compared to what they can do today.

BURG: Yes. Both of you had government clearances that per-

mitted you to do this kind of work?

HOPEIN=: Wall, there waan't such a matter of clearances in

thoze days it was a matter of--

BURG: You sat !n the oifice, and you 4id it.

HOPKIN=: Yas. L
N

BURG: Then, later on, the code machines and the much more

sophisticated devices were used. So that kind of material,

clansified material out of the map room, i=z going through,

may T use the term military channels? The signal corps

operating it?

HOPKINS: Yes, I would say so0.

BURG: That too is unusual to me; I simply hadn't known that.
How the White House switchboard was part of this setup, this

communicationa of fica?
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HOPKING: No, it had been broken away in the Roosevelt days,

BURG: But did it still fall onder your jurisdiction then as

Exacutive Clark?

HOPKINS: Yes.

BURG: So you wers in charge of that ton, that switchboard

manued twanty-four hours a day.
HOPKINS: Twenty-four houra a day, seven days a waak. "\ ,.J

BURG: And by several diffarent operators? That is, all through-
out the twenty-four hours, wa're talking zbout four or five

operators I presume on that switchboard.

HOPKIWS: During the heavy hours each position was manned.
During the night, in othar words, the third trick, unleas
something unusual was breaking probably manned by only ona
parson. But othare were reachable and could be callad in on
short notice. The talephona board was then in the West Wing,
and during the Eisenhower Adminiastration it had just about
reached its capacity. General Goodpaster was negotiating

with the telephone people trying to increase the facilities,
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and they just couldn't do it in the West Wing; they didn't
have any more room. But after negotiating with them gquite
a while, he finally decided (I suppose he had consulted with
the President; I don't know that, but I assuma he did) to
ride it out till the end of the administration. S0 it was

not until the Kennady administration that the room was
enlarged, moved across tha streot tamporarily up on the fourth
floor of the Executive Office Building., And it's now down
in the basement of the Executive Ofrice Building. There's

a nine-poaition board, in other words, f£acilities much

greater than they were before. Those boards were aspaclial ly
built. The one that was in the West Wing waes especially built
just for white House purposes and hus facilities that the

ordinary board doesn't have.

BURZ: Could you describe what that board might have that a

normal board would not have?

HOPKINS: Well they had all kinds of facilities for cutting
in and getting help through the C & P operators that the

ordinary board would not hava.

BURG: C & P?
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HOPKINS: Chesapeake and Potomac, the telephone company here
in Washington. Not knowing too much of the technicalities,
but they had a number of facilities that the ordinary board

does nok have,

BURG: Might one presume that a Lhreatening call coming into

the White House could bheg-=

HOPKINS: 0Oh, ves, they could swith that immaediately ko the

Secrat Sorvica,

BURG: <©Could ba switched and could be traced back,

HOPEINS: &And the telaephone operators have built themselves

Up a reputation second to none. Each outgoing administration
they'd get all kxinds of Praise from csbinet officers and
othera. At Christmas time they're always remenmbered, the
Pheralors are. In fact that's one of the tremendouns problems,
the change of the administration., The oulgoing people when
they're ovt they find that they have preblems, telephone wise,
and their tendency iz to call the White House board and say .,

"Can't you help me get s0 and so." Even membars of CONgress
would do it, and the time comes when they just have to turn

them off,
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BURG: They ware 80 used to an excellent kind of sarvice from
these operators, vary skilled pacple, on those boarda. Wers

they all women, Mr., Hopkins, or were thace men on there?

HOPKINS: Men at night.

BURG: Now those people were trained by the telephone company

or were thay trained by vour people?

HOPKINE: They all had telephona experience beifore they came
here. They were either recruited irom ona of the other

boards in town in the government or from the telaphone

company. But our chief oparator used to always claim it
took about two years om the job there to really become effi-

clent,

BURG: And I can imagine some of the kinds of efficiancy that

you would want from operators handling that kind of work.

HOPKINE: You know many times the President, I don't know as
President Eisenhower did but I know some of his SUCCassors

did, they'd pick up the phone and say, "Get me so and so and
%0 and s0 and so and so0." Give them a whole list of people,

and then they'd try to get them and lipe them up and keep
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them happy till tha President was ready to talk to them. It's
a tremendous job. And they'd get a lot of orank calls, part-
icularly the night operators, that they had to handle and be

as friendly and judicious as they can ba. And the same thing
during the daytime. The operators get some people on there
that are long winded, but they can't be disrespectful. They've
got to be careful how they handle them because they're citizens,
they're voters, and if they do get a little perturbed or hang
up on them or something the chances are wa'll get a letter

from them saying, "See here, this operator was disrespectful

to ma,” and so0 on and so forth.

BURG: Now do the operators' responsibilities extend any
further than merely making connections? Do they keep amny

kind of log?

HOPKINS: ©Oh, yes, they do for the President and for certain

of the top staff membars.

BURG: How these logs contain what kinds of data? The name

of the caller?

HOPKINS:; Basically who made the call, whether the call wan
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completed, what time it was, that socrt of [thing]. Nothing

about tha content.

BURG: And do they, on any occasion, ever listen to conver-

sations or is their job simply make that connection-—-

HOPKINZ: And that's it.

BURG: And that's it,

EPHHE [ | Y“‘l

BURG: B0 they're not privy to any of the calla whatsoaver.
And at the end of day I would assume their log sheets are

callectad--

AOPKINS: And sent over to the President's private secretary

or to the propar ataff offica.

BURG: These become part of tha permanent record?

m'i'ﬂﬂﬂ- H E“-

BURG: Could one consult these files, Mr. Hopkine, afterwards,

say, in a presidential library, and be pretty well assured

that on this day you have a full record of the calls made by
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the Preaident himself or made by Tom Stephens or by Jim

Hagerty?

HOPKIKNS: I would say so, yes.

BURG: Sometimes our guestion may be, “"Was the President
there that day?" And the telephone log might be a clue to

that sort of thing.

HOPKING: Yes, Uow you have to be careful of course, and

I'm not just sure how this might show up on that log. Suppose
that the President was ot Gettysburg, and he made the call
through the White Houses board, which they probably do because
they have tialinas you see to where the President is, If

he wanted to call John Foster Dulles in London or some place,
he'd call through the White House board even though ha was

out of town.

BURG: 1It's possible that the log might not indicate that the

call eriginated in Gettysburg,

HOPKINS: Yam,

BURG: Go there too is nnother way in which the citizen can
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make contact with the White House coming into this telephone
switchboard, About all we can say there is that the call is
given whatever disposition it deserves:; it is routed. Let
us say that a citiren calls, and he has some problem with
naturalisationy he wants to talk to the President of the
United States becausa he's rathar inexperlenced in these
things. Does the White House operator detarmine the contant

of that call and than route it properly?

HOPRINS: Yes,., Of course if there's a doubt and this person
insisted on talking to the President and they were doubtful
whather he was somabody that should be put through or not,
thay would probably check with the Prasident's private
secratary. If they're not sure in their own mind that this
was marely an ordinary ecitiren calling in about a naturali-
zation matter which could be considered in the Department of
Justice, they would try to encourage him either to call direct
or to divert his call to the Department of Justice with his

parmisaion.

BURG: So that white Housa operator has got to make decisions

of that msort?
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HOPKINS: Oh, yas, very definitely.

BURG: A former White House operator stopped in at the Pisen-
hower Library thiz past year, and I talked with the lady and
with her husband a bit, and I think perhaps it might be inter-
esting for us to go back to her and talk about some of the
kinds of decisions she would have to make, she having sat at

that post for a number of years.

BOPKINS: I'm sure it would bs,

BURG: I think we shall do that. How among the other units
that you mentioned I believe you spoke of the records office,
Are we talking about now, say the White House central filaes

or what kind of records are we talking about?

HOPKING: No, no, the records office is the office where we
#eap the record of cfficial presidential actions, enrolled
bills, executive orders, proclamations, pardons, and that
typa of thing, and the record of the issuance of presidential
commissions, Suppose the President today decides to nominate
John Jones to be Attorney General. In the Eisenhower days,

wa would get word from Governor [Sherman] Adams that we want

a nomination for ,ohn Jones. We would vall over to the
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records office and they would preparsa a nomination which

would say :n effect, (this is on a form that is prepared by
the Bureau of Igraving and Printing) to the Senate of the
United Statea, "I nominate John Jones to be Attorney General
of the United States." That's all 't says. That would come
over from the records office, be signed by the President.

If it was sowmething that Governor Adams wanted to discusa

with the President, he would take it in himself, and, 1if it
was something that had already been cleared with the President,
there would be a covering memorandum that had been fixed up

for Governor Adams mignature which he would initiale-

[Interrupt ion]

BURG: MNow you were gaying that--

HOPKINS: We have the paper now with Governor Adams' covering
memorandum on it to the President recommending that the nomi-
nation of John Jones to be Attorney General be signed. 2as I
gay, if it was something that the Governor haa already clsared
with the President and it's more or less proforma, now he'll
probably send it in to my desk, in which case we would take

it in the naxt time we ware going into the President's office
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with material to be signed and get it signed. We now have a
signed nomination. The only problem now is when do we send
it to the senate? That could be imwediately of the next day
depanding on inatructione either from Governor Adams or the
press secretary, Mr. Hagerty. AllL right, it goes back to the
records office. They make their record on cards of this
action., The nomination is sealed in a special envelope
addressed to the senate. It is sealed with sealing wax with
the presidential seal on it. The appropriate information is
furnished the press cffice so that Mr. Hagerty can announce
it. And the chief of records or one of his assistants
shysirally carry this up to the Hill. There they have to be
recognized when the senate is in session, the chalr recognizes
them. They address the chair and say, in effect, "I have

the honor to deliver to the senate a measage from the Presi-

dant of the United States." This is handed over to ona of

siding cfficer. He in turn refers it to the appropriate
committea of congress, When the senate has taken action,
they send to the White House what is known as a resslution

of confirmation telling the Fresident that on such and such
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a day the senate advised and consented to the aomination of
John Jones to be Attorney General. We send that resolution

of eonfirmation over tO the Department of Justice.

puRG: That, by the way, fas beesn hand carried back to Lhe

White House bBy-—

HOPKINS: By 2 repraesentative of the senate, apd it is deliv-
gerad to our records office. 1 was wrong in saying that
particular one would go to Justice because this is a mamber
af the cabinet. We will then send that tO the Department of
state where a commission is prepared. & commission you've
probably seeh them, used to call +hem "bedshests"; they're
pretty good BiZe. The form that takes goes mack to the time

of George Washington. The comuission comes over and, there

again, it would be in the group of material I would take
into the President next time I went in. He signs it. It
goes back to the pepartment ©F gtate b0 have the great Seal
affixed which, under the law, cannot be affixed until after
the President has signed; we can't do it bhefore. Thay if

the Attorney paneral's going to be sworn in at the pepartment

of Justiece, the State Depariment will probably gend it
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[commission] over there to the executive assistant to the
Attorney General. if he's going to be sworn in at the White
House, it will come back to the White House so that it can
be handed to the man at the time he's sworn in. The records
office again would keep a record of that commission. They
have cards which change in color each administration. In
other words, the cards are all together. If you want to know
who's been attorney general (this record has been kept and
it has been kept on thase cards since about 1913} you can go
right to these cards and ses them in succession there. o
that they can be pullad out more guickly if you're looking
for a particular administration, they changed the color of
the cards sach administration, The same thing is trua soma-

what in the enrolled bill field. If the President recelves

a bill from the congress, and there again it's brooght down
from aither the office of the Secretary of the Senate or the
office of the house administration depending on where the bill
originated. It comes to our records office. They sign a
receipt book brought by the messenger from the Hill as to the
time it was received. They stamp on the side of the bill the

date at which the ten days constitutional provision starts
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tolling, and Lhe bill is physically sent over to the Execu-
tive Clerk. They have fixed up at the same time and sant
to the Executive Clerk a letter addressed to the Director of
the Bureau of the Budget in those days advising him that bill
number so and so entitled so and so has bean received at the
wWhite House at such and such a date--please let ths Freaident
have your necessary reports and recommendations. The bill

is physically kept in the Lxecutive Clerk's oifice. The
letter goes to the Bureau of the Budget, and they fan out
then facsimile copies of this bill to the appropriate depart-
ments and agencies asking them for their reports and recom-
mendations, "Do vou recommend that the President sign this

bill? Do you recommend that he veto it," or what do you

recommend? We try to get these reports and recommendations
back to the President in about five or six days (f we can @0
that that leaves the President a few of the ten days to taka
action. These bill reports would come back to my office
addressed to the President with the supporting papers from

the necessary departments and agencies. During the Eisenhower
Administration then, the counsael's office reviewed these

reports, either garry [Gerald D.] Morgan or Mr, David Kendall
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or Aoemer MePhee depending on the situation at the time.

When thev were patisfied that the report was okay and that
they wers willing to recommend to the President that he follow
the rascommendations that had come from the Bursaa of the
Budget, they would come with those reports down to the EXecu-
tive Cclerk's office who would then attach the bill to the
report. During the Hisenhower hdwinistration, someone in

the counsel's office physieally carried thesa billas into

the President moat of the time. The President here had

befora him the recommendation. His counsel was there to

explain anything further, and the President would prokably

act on it right at that time. HNow if it was a bill that was
contentious, in other words there was some recommendations
for approval and some for disapproval, then it was a matter
of the counsel's office in consultation mayke again with esome
of the departments and agenciee that had already reported on
the bill, other members of the staff, to evaluate this and
make their own recommendations to the President. In which
ecsae, they probably would have maybe a lengthy covering memo-
randum setting forth their views. So, in that instance, it

could gp alither way, The President might approve it, might
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agree with his counsel, He might agree with a contrary recom-
mendation from the Bureau of the Budget, If he agreed that it
should be signed, of course he signed it. 1f he deacided to
vato it, and in those cases where there were contrary recom-
mendations, there would undoubtedly be a veto draft with the
papers that the counsel had taken in. In those cases whare
he vetoed, he signed the veto message and made no indication
at all on the bill. When the counsel was done he usually

brought all thosa papers back and turned them back to the

Executive Clerk, We kept on our desk a stamp which had on
it the words 'approved" and the date. At that time we dated
the bills which would show the date of the President's action.
In President Truman's time, he kept that stamp on his desk
and did it himsel®, but President Bisenhower did it other-
wise 50 we kept a stamp at cur desk. We thumbed through all
these papers to make sure that they had been signed in the
proper place bacause occasionally you would see a bill that
had bean missed somewhere. You had to watch that very care-
fully becausa you might be oparating on your ninth or tenth
day, and if the bill missed you ware in trouble. E&o you had

to make sure that all the papers were properly signed. In

other words, if it was a veto, it was signed and signed on the
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last page and not on the first page which would sometimes
happen and that type of thing. And Lif there were any mis-

takes of that kind, you had to rectify them right away.

BUEG: It's difficult to imagine that 2 mistake like that
could happen, but let's say that it does and a bill that was
intendsd to be approved is signed as though it were being
vetoed or vice versa. Is it necessary then to go a long way
back in the process and get a new copy of the bill or is

there some remedial action that can be swiftly taken? ( )

& e
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HOPKINS: No, very, very saldom if evar one wWas one aigned

by mistake. It's usually a case of maybe gigning on the
wrong page or something like that., In other words, if you
have a veto message and it's three or four pages long, rather
than signing at the end of the message they might sign on

the third page. Or sometimes on a bill signed in the wrong
place, That's what youusually run up against. In which case
we would just leave that signature there and sign it again
where he should sign it. Take it back into the President and
say, "You must have the signature here."” And they weras always

amenable to that, and there was no problam., If you couldn't
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get back in yoursaelf right away, you'd give it to the appoint-
ment secretary and say, "We need a signature on this right
away. The President signed it at the wrong place." And tha
naxt time he was in to try to hurry up an appointment, he would

slip it in front of the President and gat it signed.

BURG: And no need for the President to line out that previous

signature or do anything of this sort--

HOPKINS: ©Ch, no, no.

BURG:-—just signsz it correctly. HNow when that process has
been completed you have stamped "approved"” on it with the

date and that date always is the day ha asigns.

HOPKINS: The day he signs, yes. We had no problem in the
risanhowar days because they were all brought cot immediately
when they were signed. Wae did have problems occasionally ln
other administrations where sometimes they wouldn't get the
bill maybe until a day or two later, and thean we had to
scrounge around and find out what tha actual date of the
signature was. But I don‘t think we had that problem in the

Eisenhowar days as I recall this.
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Wall anyway here the bills have been acted on and they
are ready for further action, We then sent them back to the
racords office where they detached the bill file and retained
tha bill file in the records office. It did not go to central
files; it stayed in the records office. Then they made up a
list for the preas office: "The President today signed the
following bills." They would be identified by numbar and
titla, If the President was issuing a statement on that
that was in addition to the bill list, then there would be a
atatement ready for stenciling for the press office. If it

was a veto, of course, that was stencilled also, and that

material was furnished the press office. Immediately when
the press sffice releases that to the press, then the bills
chysically are sent down to Archives and reported down there
according to bill number. The bill file of course stays at
the White Bouse. If it is a veto, the bill physically is
earried back by comeone in the records office, sither the
chief of records or one of his assistants to thes house :n

which it originated with a message.

BURG: Reports :n there as he did before that he has a message

from the President of the United States and turne it over to tham.
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BOPKINS: Yes., Now if for any reason you're running under
the tenth day and they'rs not in session, then it's a matter
of having to make arrangements with the office of the Secre-
tary of the Senate or the Clerk of the Housa to deliver it

to thaeir office, which undar the Supreme Court rules, you

can do in the ten days if they're not in session. And many
times you have to do that, but the customary procedure is to
be able to daliver it when they're in session and just deliver
it on the floor. How if the congress is out of session,

then what is ordinarily a veto becomes a pocket veto and the
prasident has customarily issued a statement then. The EE

= ¥
-

language of the message remains the same except you change (\ 5
thae first sentance of it saying in affect, "I have withheld |
my approval from,“ and what you would ordinarily say to the
cenate of the United States becomes a memorandum of disap-
proval, So it's just = matter for press information and
congressional information as to why he vetoed it. But the
bill itself remains at the White Housae, does not go back to

tha congress in the case of a pocket veto.

BURG: What is the disposition of it them? 1Is it put on

file?
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HUOPEINS: Ewvenutally it gets down to Archives or to the
appropriate presidential library. Now, Mac, those pocket
vetoes were held at the White House from the Roosevelt
Administration up to, 1 guess, early in the Risenhower
Administration. They were eventually turned over to Archives.
But they have been more diiigent in turning over each admin-
istration now so they either end up at Archives or ths

presidentizl librarics' archives.

BURG: Now in the case of a vetoed bill, it goes back to the
originating house, and let us say that it iz passed through
the necessary majority so that it is enaeted into law. Is

the White House then informed of this? Do copies of that

bill come inte the records affice of the White House?

HOPEIRS: Congress sonds it directly to Archives in that
instance. The official communication is between congress
and the Archives. We get an unofficial notification and,
of course, make a notation. There again, we have bill
cards identifying esch of these bills, and we have a notation
there as to what hapoened. The records office keeps a

record of each one of those bills so we can tell back, again,
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te about 1813 what happened to particular bills. More or
less the =zame procedure in connection with executive orders,
proclamations, pardons, and that type of thing. Their

record is kept in the records office.

BURG: Now the cards that are kept, it secemed to me, trace
the course of that bill, dates and times to where the bill
iz and how it's moved. Those cards are Xept there in the
records office, still are there. Do you know, Mr. Hopking,
is it likely that they will simply continue to hold them
there. I wouldn't expect they'd take a great deal of space.
Is there a point st which old cards will go to the National T,
= )

Archives? 4

-
r

HOFRING: Well, that wasn't contemplated when I left there,
ne. Now I'm not sure that Archives may not have microfilms

of thoase,

BURG: And when you giwve 1913 as a cutoff date in the past,
that's only because it was at that point that the file cards

was instituted.

HOPKING: That is when the system got started, yes.
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BURG: Prior to that some other system was used.

HOPKIMS: Yao,

BURBG: How I think there are other areas of reszponsibility

that fell under your opffice--

HOPKINS: ©Our central files,; for instance. That is just as
the name implies. We take everything that the President or
his staff are willing to give the central files, and we hope
they will give us practically everything, but different staff
membars operate in different ways. Some are sort of packrats;
they like to hold on to their files. ©Others don't want any
files around at a&ll, and they turn everything over to central
files. We encourage them to turn as much as theay can to
central files because of the fact that then vour central file
iz complete. You can get the whole picture when the President
or the proper member of his staff calls for the file. If

that is not done, vou might have a piece in staff offices

that is very pertinent, and if somebody looks through the
file to make a decision it could change their decision completely
if the whole file isn't there. But, a5 I say, that depends

on the particular staff member how much the central file gets.
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During the Eisenhowar Administration, Central Files d&id not
include Mrs. Whitman's file--she had specialized presidential
files-—and the file that General Goodpaster kept, and it
wasn't volumingus, not nearly as voluminpus as Mrs. Whitman's,
of course. As I recall he only had maybe two or three file
cases at the most. But then variows staff members, some of
them had bigger files than others. But that was one of

John EBisenhower's problems I'm sure at the end of the admin-
istration--to go to the various staff affices and make sure
that all these files were moved ocut. Then you have the
prablem which develves on Archives: Here you've got not

one set of files but mavbe twenty-five scts of files, and

they're not integrated.

BURG: Each one coming out of a various staff--

HOPKINS: Yes, but there's nothing much you can do about it.
Even 1f the staff member decides six months before the end
of the administration, "Well, I'm going to dump all these
files on central files." Well thay're so husy they don't
have time to integrate them, and as a result Archives gets

tham just the way they were dumped,
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BURG: In some instances they're going to come out jumbled

up and eut of the normal routine filing system used.

HOPKINS: Sure, and then the girl probably in the staff
office is not trained in keeping files and mavbe has a £

little system or no system at all. C,

BURG: Was it ever common for somcone in a staff poszitiom at
the White House, he handles material and perhaps he has to
cope with a certain amount of correspondence across his desk
in a given day. bDid any of them use the technigue of making
xerox copies, or the eguivalent of a xerox copy, of that
correspondence and keeping that for his own files and sending

the original correspondence immediately to the centrsl files?

HUPKINS: Somewhat but, of course, that was before the days

of the xerox. We had the thermofax, and we used the thermofax
a lot in General Goodpaster's office and my office. General
Coodpaster always said: "Never let your last copy get away
from you," and, if he had to send a letter in to the President
or something, he uswally thermofaxed it first so he would have
a copy aveilable. Although thermofax copies didn't last too

many months before disintegrating, we did guite a bit of that.
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BURG: They'ra pratty flimsy and fade eanily.

UNDKINE: OF coursa President Eisenhower was a great one for
complaining about, well not complaining, but always talking
shout this business of file clerks kesping too much in the
file, He was alwavs growling akout these thick fllas. If
he cama to a file, and if he saw two copies of the =ame thing
in that file, you'd hear about it. And I remember the Christ-
mas recentions that we used to have. 0On two succaeding
oreasions, two Christmases running, I reamember he was talking
tn Mrs. Bonstesl, who was then chief of central files. He
was telling her about this business of-=Aidn't like thesa
thick files. He says, "If an old lady writes in and sends

me a pair of socks and you acknowledge, write and tell her [ ?h

Koo 0
thank vou for the socks, there's no use keaping her letter. ™o
Just put my letter in therer that's all we nead, that one

letter; that's all we need, Get rid of the rest of this stuff."
gyaG: And how did Mra. Eonstesl feel about 1E7

HOPKINS: Well she'd say, "Yes, sir." and then hope he'd forget

it. =2nd his ataff was the same way., I mean as long as he was



William Hopkins, 4-13-74 Page 67

there, a member of his staff would thumb through these files
and make sure they cut down as much as they could before they

took them in to him.

BURG: Mrs. Bonsteel was in charge of the ceptral files for

the full two administrations, do you recollect?

HOPKING: Central files, ye=.

BURG: aAnd do youn remember her first name?

HOPKINS: Betty.

BURG: Yes, I think I"we run into her name. She would have

a staff of perhaps, how many people under her, Mr. Hopkins?

HOPKINS: Oh, it was guite 2 large staff, scmewhere Lhetween

thirty-five and forty.

BURG: And these central files were kept in the Executive

Office Building at that time?

HOPEIRS: At that time, yes. They moved out of the West

Wing during the Truman Administration.
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BURG: MNow, 8o you think of anything else with respect to
the central files? We know, for example, that the little
lady who knita the socke and sends them in, that her lettar
is there in tha central files in what would ke called the

alpha fila?

AOPEIRG: Yes, the zlphabetical file,

BURG: And this is the same place whaera we would find thease
mimeographed liste of sixteen or seventeen letters, the
names of those who sent the letters, that all is put into

that too?

HOPEIRS: Yes,

BURG: Now I was going to ask about the disposition of those
files at the end of the administrstion. Theoze files are o
be considered to be the President's or were, at least in the
Eisenhower period, at that time, these are considered to be
part of the personal papers of the President of the United

Statea?

HOPKINS: That's right, and that's been so considered I think

ever since the time of George Washington.
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BURG: By precedent then eand I think there were perhaps two
supreme court decisions that seemed to make reference to

that same sort of thingy so that at lesst right up to Friday
this was sll very clear that these were the President's
propecty. So with the change of adminlstration, the cabi-
nets are emptied out and those files zre moved perhaps to

the National Archives or some place else for storage purposes.
But Mrs. Bonsteel stays theres her staff stays there, and

immediately they begin to receive the files--

HOPKINS: Yes. In prepatation for this, of course, they have
ronumbered and remarked all their file folders so they can
have new folders to put the new material in. About all they
keep is a very small precedent file which is not complete

by any matter of means, but it goes back for a number of years,

and it occupies maybe three file cases.

BURG: What might we find in that precedent file, Mr. Hopkina?

HOPKINS: Well things of an ususual nature like, for instance,
when Alaska and Hawalli were admitted to the Unlon and the

steps taken to change the flag and that type of thing, something
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of an unususl nature that happened .
As I say, it's not complete by any matter of means, but it's
meraly & matter of watching things as they go, being aware
that nothing of a classified nature is in there. If there's
anything that seems to be scmething that would be valuable
i{n the future years as a precedent, they would make a copy

of Lt and stick it in the files.

BURG: Now at & perled of transition when the transition is
from Truman to Eisenhower or from Eisenhower to Kennedy, ls
it your recollection that either of the incoming adminiatra-
tions instituted any changes in the way the White House

Central Files were set up and the way in which thest part of
the operation was conducted? Or did they simply accept the

filing routine which was established before that?

d gy
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BOPKINS: From the Truman to the Eisenhower, to the best of
my recollection, they accepted it as it had bean before. I
know Governor Adams was unhappy, at fivst, finding that the
file room wes so far away from his pffice. In other words,
he said, "when I want & file, I want it right now. I demn't
want to wait for an hour for it."” But I don't think he ever

had to walt for anm hour.
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BURG: MNow that implies that in that staff of thirty-five or
forty people that Betty Borsteel was supervising, that they
had, in effect, psges or runners, I would bhe interested in
knowing what the process is when Governor Adams, who as I
recollect had & bit of a temper, if the Governor says, "I
want this file,” what is the process then by which he is

given that file?

BOPKINS: If the Governor himself or one of his girls call
and says, "The Governor wants this file right now," we had
a messenger stationed in the mall room. If he wasn't there,
one of the clerks would pick it up and hand-carcy it over
to the Governor's office so he would get Lt right away. In
other words, it wasn't picked out of the file and laid in a
box po the next messenger that came around would pick it up.
It waa hand carrled over even by Betty Bonsteel herself if

it had to be brought over to him right away.

BURG: Sco the interval that the Governor would probably wait
would be of a nature of five to ten minutes in getting any

file that he neadsed,

HGPEI.EEI Yasg '
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BURG: Let me ask this simply as & point of information,
supposing that Governor Adems asked not for one file but
asked for a great guantity of them; he will need twenty or
thirty file folders. Ars these then brought over in some
kind of vehicle? Is there a system of moving files from the
EOB back to the White House where guantities of material are

neaeded?

BOPKIRS: The messengers had beskets on wheels which they

used when they had large guantities of material.

BURG: Sou it could be hendled that way. Let me ssk you &
further guestion, did this to your knowledge cause Governor
Adoms, for eéxample, to Le more reluctant ko put mpteriel into

the central files?

BOPKINS: HNo, I don't believe 2o in his case. I think he used
the central files guite fully. T think he came to scon
realize that he could get a file as cuickly a= he needed it.
In his particular office, the girls that worked for him, I
don't think they had over two or three file cases in their

office.
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BURG: And you single him ocut; he must have come to mind.
Do you recollect at this point any other mén or women on
the White House staff who expressed doubts about the filing

aystem or found any proklems with it.

HOPKINS: No, not to my knowledge. Of course, Mrs. Whitman
was under grest pressure, as we know, and she kept guite an
extensive file of her own, maybe bigger then she should have,
I don't know, But, there again, I never heard her complain
generally about the file service. There were instances of
course whare somebody called for a file, and for some reason
it couldn't be found, Maybe the central files had never
gotten it., You'd have complaints then, but there was usually

an explanation for it, end, &s a general thing, I don't thi

we had any great problems. t

BURG: Mrs. Whitman would have hung on to things which probably
closely related to the President's work and were of scome

enduring necessity and therefore had to be kept right there.

HOPKINS: Of course one thing about filing too is that once
you start holding onte scmething, you tend to have to hold onto
more because it tiesm in with it, and the more you hold on to,

the more you have to hold on to.
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BURG: 1Is there another area of your office which we have
not touched upen? Did you mention personnel, Mr. Hopkine?

pid you have a personnel section?

HOPKINS: Yes, we had an administrative office, personnel
section. We called it Accounts, Purchases, and Personnel.
Personnel was more or less sutonomous although it wss ander
the same umbrelle as the accounts office. And the personnel
office, of course, dealt with White Bouse office personnel;
it had nothing to do with recruitment for presidential

appointments and that sort of thing.

BURG: Bat these were the people who would fit into your

organization.

HOPKINS: Yes. They took care of the payrcll or personnel
chasnges of anybody that came on the White House rodls or
anybody that was detsiled tc the White House office., There
sgain many times the White House personnel, the top level
personnel was brought on, and for some reason or other it
nesdad very prompt actien, and this office had to provide
sction., In other words is wasn't a matter of letting every-

thing take its course, snd they worked closely with==
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BURG: You were saying that they worked closely.

HOFEIKE: —-closely with the civil service commizsion and,
although, possibly bkeing at the White House there would
have been an opportunity to bend the roles now and then,
we leaned owver backwards not to bend the rules--the eivil
service rules and regulations as far as appointments and

that sort of thing to the hest of our ability.

BURG: And the purchasing section was within that general

affice?

HOPKINS: Accounts and purchasing, yes. Frank Sanderson

was there first and after his death Carson Howell took over.
BURG: What was that last name? 3 ?

ROPRING: Carsen Howell. H-o-w-2-1-1. Frank Sanderson wasg
there during the entire first term of Eisenhower. In factk,
there's a very interesting story connected with Frank Sandarson.

I think he was one of President Eisenhower's favarites in the
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cffice., He was 3 notary public and swore in many of the
pecple who were sworn in at the White House office during
President Eisenhower's first term. At the beginning of the
second term, it fell on Sunday as yvou may recall, and the
word was that President Eisenhower wanted s very private
ceremony on Sunday and then a public ceremony the follewing
day, and he wanted Frank Sanderson to adminiaster this oath
in the private cersmony. But Frank Sanderson had a heart
attock in the previous fall, and there was some doubt as to
whether or not he was going to be able to do it. So just

out of an abundance of precaution, since enybody from a

notary public on up could administer the oath, we were
asked to make arranyements to get a notary public commission
for Goverpnor Adams, which was done. But, and I can't vouch
for thie, I had heard, I don't know whether there's any truth
to it or not, that when word got around that the Freslident
wanted Frank Sanderson to administer this private oath, the
word came down from the Chief Justice, "I either administer
that cne or I don't administer the one the following day."

Wk ®ther there's any truth to that I haven't the faintest idsa.

But that was what I heard. Anyway, the end result was that
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the Chief Justice administered the private gath; Mr. Sanderson
and his wife were present as guests, and Governor Adams did
not have to useé his notary commission. In fact when T
retired, in cleaning out scme files there, one of the things

I ran across was this notary seal of Governor Adams: so I

sent him a little note and sent it to him.

BURG: You did. Did he respond to it?

HOFEKINS: Yes,

BURG: Was he amused by getting that? 4 ‘@%
HOPKINS: Yes,

EURG: Oh, that's an interesting story too.

HOPRINE: Frank Sanderson wa= around a few vears after that.

He zetired early in the Kennedy administration, and died

sometime later.

BURG: Now as long as we're talking about personnel and that
part of the office, cbviously, at lzast I would think it
would be obvicus, you would not be persemally =pproving the

Ifring of somebody who is working in the central files, one
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of the file clerks, or somsone who is going on the White
HBouse switchboard, But were there particular jeobs within
the province of the Executive Clerk where you yourself would

be making the selection of people to come on?

HOFKINS: Wwell, we ordinarily made the selections of the
people in the operating units, In other words, most of those
selections were by calling and getting in touch with one of

the departments or agencies and telling them what we need

and have you got a person that you can detail over here?
Then after they were on detail 2 while and they seemed to be
the type of person we could use, if we had a vacancy, then
it was a matter of asking this person, "Weuld you like to
come on the White House rolls?" And, if they were willing
to come on, then it was a matter of prepsring the necessary
papers snd making a recommendation to, durimg the Elsenhower
days it was one of the staff memberas of Governor Adams' set
up, who would physically sign the appointments. Back in the
Truman days I signed them, but this was changed during the
Eisenhower daye. So it would ba Charley [Charles F.] Willis
or one of his successors that would personally sign the

appolntment papers for those in the so-called operating units.
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And most of the people in those offices were pecple that came
from one cf the departmenta or agencies-~pccasionally some-
body from outside of the administration wenting to find a

o

job but that was the sxception rather than the rule.

inm

;
:
=4
i 3
2ot

BURG: And you used the detail idea to give you & chance to

evaluate thelr performance before you made a further move.

HOFEINS: It was moch better that wav. If you just bring
somebody on cold and put them on the White House rolls &nd
something goes sour, then you don't know what you're up
sgainst from the standpoint of how that person rescts; what
you might run inte in the way of publicity and that sort of
thing., It's better for the person and better for the White
House, it seemed to me in those days, to have this trial
period first, That way the person wasn't hurt. If it didn't

go right, they had a job to go back to, and nobody was hurt.

BURG: So it wouldn't be too often thet you yourself would

te meking the evaluation on an employee. You had chiefs of
these various units whe would do that. Can you give ma, at
this date, any statement concerning the kind of person that

you wanted, you as Executive Clerk of the thite House? Was
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there any kind of guideline that you could provide to your
unit chiefs as to what kind of man or woman are we looking
for? Did you have any higher standardas, let's say than you
might have in hiring for the State Department in s clerical

job or something of this sort?

HOPKINS: We had contactas in the various departmenta and
agenciea; we would rely to a great extent on the details on
the judgment of these contacts in the depertments and agen-
cies. We needed people who, using President Truman's term,
didn't gat "White Houseitis" right away-—in other words, want
to spend all their time in the main lobby watching the VIPs
come and go. We had to get people who were not overly gquali-
fied, If we naeded a good typist, a stenographer, in our
correspondence section who might sit there for days at a2 time
typing letters and occasionally get an assigmmant cut to one
of the ataff offices to serve in a secretarial capacity, we
did not want somebody who was a grade ten or eleven serving
as secretary to a commissioner in the department knowing

that she would be dissstisfied right swoy. We didn't want
them overly gualified or under qualified. We wanted the

person to realize what they were getting into and try to feel
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that they were happy there, We couldn't use enybody who was

ambitious to the extent to feel that they should be in charge
of the office within sixty days because the White House just

doesn't work that way.

In fact that was one of our greatest handicaps in ateffing
the operating units of the White House office, and there was
never any solution for it, and I don't think there ever will
ke a solution for it, A new administration comez in. People
that come with the President are, when theay come in at least,
they're gung-hor they're probably smbitious: their loyelty
goes to the man and not to the office; sc that if he should
leave office their interest in the White House goes by the
wayside many times. They're ambitious to get out into a
private industry and benefit from their experience in the
White House., Working in the operating units, although you
will have numercus cccasions where some of the girls will
have an opportunity to work up and become astaff in the immdiate
staff offlce, many others will not. And over the years, one
of the grest problems of this is that to be conscientious
with the employees you cannot definitely promise them, "How

you work hard, do your best, go to scheool, and you stay here
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at the wWhite House you will end up as Executive Clerk." You
cen't promise them that because cof the fact that at the White
Bouse we are classifled but not competitive, So you come in
some day and the President doesn't like the locks of your
necktie, he can say you're out. A new administration can
come in, and they can say, merely because this particular
girl or individual is working for this particular staff
member in the previous administration, "we don't want her
around here any more."™ It might be the best one we've got,
but, merely from that previous associaticon, theydidn't want

her.,

BURG: Now would that mean, Mr. Bopkins, that that girl could
be transferred te other work within your office or would they

actually say--

BOPKIKE: Maybe, depending on the situation.

BURG: They might say, “We don't want her at all.®

HOPKINS: We've had situations where they don't want her at
the Khite House because of the fact that she worked for such

and sogh 2 staff member in the previous administration. That's
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rare, but it's happenad.

BURG: Now what would your action be in a case like this?
¥Was there a way in which you ecould help to place that girl
plsowhere in the federal service or were yvou forbidden to do

that? Did she have to try to do that on her own?

HOPKINS: Mo, ordinarily the administration was very helpful
in doing that with a few exceptions,.

i

BURG: The incoming administration? (ixh

5 5
T i

HOPKINS: Yes, the incoming asdwinistration. WNow tha first

real experience we had in that area was when the Elsenhower
Aministration came in, not in that particular area about not
wanting thie girl. 2s I mentioned earlier, it was during the
Truman Administration most of the White House smplovees were
brought on the rolls. The detailed group was discontinued

with the exception of the postal detail. Bo when the Eisen-
hower Administration came in most of the employees there were on
the White House rollas, that meant the girls in the staff offices
and everything elsa. But after pleading and doing everything

we could we finally got a representative of the Truman
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Administration and the Eisenhower Administration together,

laid out this problem, and they agreed that they would do
everything they could to place any girls that they could not
bse. In other words, the Truman Administration would do what
they could before they went out; the Bisenhower Edministration,
anything that was left over they eouldn't use, they would do
what they could de te place the girls, It worked out very

wel] .,

BURG: Did that set any kind of a precedent then for trans-

ition to the Kennedy Administration? i W

HOPKINS: ¥es, yes, that was done to the extent possible—
every administration since then that I had anything to do

with,

BURG: Do you happen to remember whe Lhe two reople wera from
the Truman and Eisenhower administrations who worked on this

proklem?

BOPKINS: It was Don Dawson, and, as I remember, it was General

Persons. But it was Don Dawson for the Truman Administration,

I HEnow,
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BURG: We are interested in these transitional phases as vou

understand.

HOPEINE: I'm not positive about General Persons; thatt's my

recollection. I know Don Dawson was. Mr. Steffen, who wag

the so-called office marnager that came in with the Eisenhower

Administration, was right in the thick, of course, of carrcying

out this program once the Eisenhower Administration came in.

I don't think that he negotiated with them on working this .
£

cut before. f j
'-,‘;- -._ : ¥ _Ij.l'
BURG: And at the other end of the Eisenhower Administration,

again, was it put in the hande of z couple of people, one

ocut of the administration, one out of the XKennedy?

HOPKINS: Yas, and in that administration of courae General
Persons was the liaison with Clark Clifford, and a man named
Dick McGuire who worked very cleosely with Ken O'Donnell
[Kenneth O'Donnell], was the representative that worked
closely on the personnel area. I recall bDick McGuire
setting in what we called in those days the Fish Room, now

called the Rocsevelt Room, and he interviewed, personally,

every girl in the staff offices and others that had been in
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the Elsenhower Administration who wished to stay at the
wWhite House., Some of the girls, their loyalty was with the
administration, and they had other commitments, and they wers
gone, But those who wished to stay, he interviewed sadh one,

and, as I recall, it worked out very smocthly.

BURGs Now have we passed over any other unit that was part

of your general charge during the Eisenhower period?

HOPKINS: Well, we haven't mentioned the Messenger and Miscel-

laneous Services Unite.

BURG: That's one unit?

BOFKINS: Yea. Miscellaneous services is baslcally the dupli-
cating area, in other words, where they mimeograph all the
relesses from the wWhite House, messages to congress, and state=
ments for the press. Basically they are at the beck and call
of the preas office because that's where the pressures are to

get this stuff out.

BURG: Would they do texts of speeches, of addresaes, pre-~
speech handouts containing the text of the addresaes, this

kind of thing too?
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HOPKINS: Oh, yes. And of course their messengers, they
serviced within the White House and, of course, all over
town. And they had regular runs all over the city, and,
probably, scome days, they would deliver several hundred
pieces of mail throughout Washington. That office, in those
days, was covered seven days a week and they were always
covered at night, at least until the President retired for

the night.

BURG: Who was it that ran that office during the Eisenhower

period?

HOPKEINS: ©Orris MNash, I believe, was the chief of it during

the Eisenhower days. He's dead now. ciﬁ

BORG: Now if T can ask you this, as vou hark back, who in
Your organization 4id you lean on most heavily for support?
Who were the people that, to you, were vour mainstays, if 1

can put it that way?

HOPKINS: Well, I had to lean very heavily on the records
office. T had to lesan very heavily on the administrative
and personnel office. I had to lean he=avily on the corres-
pondence section, and, of course, to a certain extent on the

mails and files. I had to lean on all of them in fact.
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I bad to lean on khe mzEsengers, Suppose the President is
going to sddress the congress, Say he's going to speoak at
nocn, and the messengers may get this stuff 1o mimeograph

at nine o'clock and svery ten minutes from then on Jim Hagerty
Or Mirray Snyder or somebody is on the phone, "When are we
going to get thisp" In the meantime, some ather office, the
speech writers are making changes in it so they have to throw
out this page, and they don't tell the press office about

that. And the heat's ©n. Yoo Iean on all of them.

BURGz Thank wvou so much for your time this morning,

Mr. BEapkins.
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DR, BURG: Now, Mr. Hopkins, in this second interview, just

prior to our turning en the recorder, pointed out to me that
the White House permanent stsff was, in his worda, conditioned
to like the incoming administrstion because 28 B permenent
staif it would be their duty to work for the administration,
to do everything in their power to aid, esssist it, and so
their viewpoint st the outset would be one of doing everything
they could to cooperate with and assist thelr new bosses, And
theresfore he said he did not know how objective he could be

in locking over some of the members of the White House staff

during the Bimenhower Administration but would do the best

he could keeping thie thought in mind,
Now you have before vou voar White House staff book snd

I heve 2 list of those same names. The first name I have of

course on my list iz Sherman Adems. Now your work broucht

vou into contact with Adams st various times., His reputation

is of course that of sn abrupt man, a man who seldom, "Helle,"

or, "Goodbye," when he picked up the phone--he gave his mesaage

and that was it. He had a reputation too of being ceustie

frem time to time. Some of thome who worked with him saw that
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as an exterior, a facade, =nd many have indicated that under-
neath that he was a pretty soft-hearted man, that there were
examples of that showing. How does that conform to the view

that you had of him in your relationship with him?

HOPKINS: Well, I think what you've said conforms fairly well
with my observatiomsef him. He had a reputation of being
brusgque and all businesslike, I think, as time went on he

tended to mellow, Personally I liked Governor Adams vary

much.,

BURG: Did you ses signs of the mellowing during the eight
years? Did you think that his attitudes changed? Well not
the full eight years because of course he did have to resign
that positien. But did you ses a wmellowing process taking

place during the period of time he was in the White House?

HOPKINS: I think so. But I think there again that was a
mellowing process and also getting to know the man hetter and
feeling more at ease when you were around him. The office

in which I worked was one door removed from his office. And
of course one of the things in which he was very active as

the top staff man in the office was in the personnel field,



Wm. Hopkins, 1l1-14-74, Interview #2 Page 91

We kept in our office a set of books which delineated all the
presidential appointments and the background, In other words,
under what lew they were appointed, whet their term should be,
who was eligible for appointment, and things of that nature,
Many times Governor Adams would have a phone call or some-
thing about a particalar job and he would walk through his cuter
office into our office and ask us & guestion. He wanted an
enswery he didn't want, “I'll lock it up." He wanted an
snswar. And that set of books and our personsl knowledge
based on quite a bit of research--we were ardinarily sble to
give him &n snawer. But in that srea you had to make sure
that your answer was right. In other words, you knew the
minate that Governor Adams left your effice he wes going

back snd make a8 commitment to somebody on what yoa told him.

If you gsve him the wrong information you were in Lroukle,

BURG: Mr. Hopkina, that set of hooka, was that kept in pre-
vious edministrationa? Are we balking about a file that vou

had aor that was——

HOPRINS: It was e set of books that we worked up during the

Trumean gdministrstion. Frior to that time, my predecesscr .-
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for instance I car recall when guestions would come up about
a particular appointment metter, he would go to the U.8. Code
gnd sometimes take a half a day to look up these things
because, a8 you know how laws were amended and changed yon
had to go from one book to another and follow the history of
the job for instance. 8o we reduced 21l this to seversl
volumes. And thank goodrness we had them, because, the way
Governor Adams operated, without them we would have hean hard

pressed to respond to his gueries,

BURG: 5S¢ you had only really created those books in the

Truoman period?

HOPKIRS: We had them hefore the Bisenhower zdministration

came in,

BURGe: Now when the Eisaphower administration went out, the
bocks remainedy they had been amended during those eight

years,

HOPRINS: Oh, yes, we kept them up all the time snd they're
2till there, It was m tremendous job to do it, buot that was

one of the things that I got started when I hecame executive
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clerk because I saw the need for them. And of course all
You have to do is to look at = copy of the Congressicmal
Directory to see how the volume of presidential appointments

has bloomed in the last aeneration. Look at a Congressional

Directory for instance in the Hoover Administration; look at
one Loday and see how many additienal Jobs are there; it's

not in the same league at all., In other words thera's probably
more presidential appointments in the foreign field today than
there were in the whole government in President Hoover's time.

And the law in each case is specific—-the term, who was eli-

gible, who appoints the chairman, all kinds of details in

there that you ecither know or don't know. And it's either EC
black or white; it's not grav. When you get ready to send

a nomination te the congress, and of course these were pra-
Fared at Governor Adams' direction, after comsultation with
the President of course by Governor Adams. And if you send
that nomination to the Hill and make & mistake, the only way
¥ou can get it back or make a change in it, ordinarily, is to
ask the President to sign a withdrawal and resubmit the nomi-
nation. Well that's kind of embarrassing. So you try to

hold that type of thing te & minimum.
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BURGt Did Governor hdams, when he entered tha White Houge
with the administration, did he know that this system existed,

that vou had these hooks, that you were geared up tg — — — P

HOFKIN3s Well, I'm not sure whether he necessarily knew we
had this set of books, but he knew that we were the focal
point and the place he could get snswers to this type of

gquestion.

BURG: You don't recall snyone from that administration after
the slection and prior to the lnauguration, during the period

of trangition, coming in and asking about this kind of thing?

HOPKINB: Well, not specifically. Before the insuguration

of course, I had a meeting with Governor Adams and Charley
[Charles F.] willis, his assistant, in the cabinet room. I
think they were looking me cver. And thay were asking abont
how long I had heen there, what my exparience was, what the
areas of the executive clerk entailed and that type of thing.
We have to remember that the Republiemns had been out of
power for twenty yeers. Rightly or wrongly they probably
felt that--well here these people have been working for Demo-

crata for twenty years; they've all come in the government



Wm. Hopkins, 11-14-74, Interview &2 Page 95

under Democratic administrations; can we trust them? Are
they loyal? And I well can see how they would feel. One of
the things I was able to tell them was that I had come to
the White House in the Hoover administration. I've always
felt, and I may be wrong, that that had something to do with
their willingness to let me stay on. And by staving on of
course that meant that all the operating groups that work
under the executive clerk wers kept intact teo. So they

had such information as they needed. We preparsed bocks
showing all the people on the staff. We prepared maps
showing where the available office space was, how it was
utilized under the previous administration, and all arecas

of administration of that kind in which an incoming adminis-
tration is interested in the first instance. That's their
Primary concern as they come in: where are we going to be

housed, what are our facilities, how much money is in the

budget, things of that nature.

. ¥
-'\—|—l_

BURG: Now this was at least one occasion where Adams and in
this case his assistant, Charles Willis, who is handling
patronage had a conference with you prior to the inauguration
itself. Did Adams coms back again t6 talk with you or did

¥You just have that one conference prior to--
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HOPKINS: Just that one conference. Now before the
inauguration, of course, there was a man who was appointed
as office manager, and that was the Tirst time that we had
an cffice manager as such, who came as a representative of
Governor Adams and was on the scene for a number of weeks.
His main point of contact, of course, was with Dr. [John]
Steelman who had heen designated by President Truman as

the liaisen for the Truman administration with the incoming
White House group. And Mr. Steffan was on the scene for,
oh, a matter of weeks. He had been previously the viee
President of some bank up in New York I {think. Ang many ﬁfﬂTn%l

Pre-inauvgural details were worksd out with him of course. R&H_djsf

BURG: Now, by and large, with yeur experience with Adams,

do you recollect now any time when Adams expressed dissatis-
faction with the way your office handled the many affairs that
it had to handle because my recollection of our first inter-

view was that we were talking of five to seven major activities
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that the office o the executive clerk--

HOPKINS: MNothing that I recall him expressing directly to

m&. Of course I heard, indirectly, that one thing he was

very much concerned about when they first ceme in wes the

feet that the file room wes over In the Executive Office
Building, what we used to cell the State-War-Favy Building.

It had been over there for some time; in fact it had been

out of the West Wing since the time in the Truman administra-
tion when there wes an effort to enlarge the West Wing., And
Governor Adams, I was teold, felt that when I want a file T

don't want it # couple of houre from now, I want it right

now, And if these files are going to be across the street

end maybe & guarter of & mile eway they're not going to

service me, Well I thirk he soon found out thet it was ro f E
great problem becsuse we made every effort——if we had s lz“ﬂﬁig
call from Governor Adems'® office te get that file thers

immeclately, it was hanc-carried over by the chief af files

if neceasary,
BOEG: We're lLalking now sghout the White Wouse Central Files.

FOPKEING: Central Filee, yan,
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BURG: Tt seems to me that either vou ar someone elae remerked
that vou probably had shout five minute service in getting a
flle once the cell for it had hesn mede and getting the file

back over there and on to Adams' desk.

BOPKINS: 1If it was an urgent csll, ves, We got them aver
there as promptly as we could. Of course;, a8 I say, Govarnor
Adams had a reputation of being brusgue and whan he asked for
something he wanted it now, and I can mee why he would{ he was
a8 busy men. On ococcasion I Xnow he would he brusque with the
glrls in his office. I used to see some of tha girls oomssion-
2lly in tears. But I don't think any of them held it ageinst
Governor Adams. The whole staff from my observetion waa very
loyel te him, thought very highly of him, and he was feir.

He wasn't-——

BURG: He'd be brusque with everybody,

HOPKINS: I recall the first ataff meeting that I attendec
and I think it was the first staff meeting of 211 the staff
they had, sfter the inzuguration, was held In his office.
And one of the things that impressed me =t the time wam the

fa=t that he said they had to be decizive. In other words,



Vm. Ropkins, 11<14-74, Interview &3 Proa 59

ro wishy-wesky epprosches to problems, BRe decisiver; meke up
vour minde and atick to it. That's the wey ke operzted, and
I think the steff realized that, a2nd it was probably good

for them,

BURG: Did you ettend him staff briefinge which he held T
Ehink in the mornings around eight-thirty? ¥ou were one of

thoge who hed to he there,

HOPKINS: Yes, thet's right.

BURG: Now this for exsmple, hia instructions to them to he
decisive, by that can we essume that he didn't want bucks
passed; that when things reached a man and they were that
man's province, he wanted that man to maka decinions about

things.

HOPEINS: I think aco.

BURG: Were there other areas that sesmed to cause him concern
with respect to how the staff functioned? You know one can
tell, it seams to me, Lif & man is getting up in front & skeff
meating which i3 being held almost daily or a weekly basis

7of the gema thing kesps coming up, "Van've nat Aoing thia ¥

Does anything like that come to mind?
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EOPKINS: HNo, nothing specifically. OFf course these staff
conferences were held guite frequently. My memory is a
little hazy on this: it ceems Lo me that for a good time they
were held every morning, and of coyrse they were held in his
affice anly for a short time and then they were moved over to
what we used to call the Fish Room, (I think they called it

the Conference Room in the Eisenhower days) and they were

presided gver by Governor ddams, sometimes by General Perscons,
and athers, But there again, it was a large group that came
in. And over & period of time, it was my feeling at least,
thay tended to degenerate hecayse they had a lot of briefings
for ecne thing, briefings from various officials in government,
briefings on the CIA [Central Intelligence Bgency] area and
the foreign area and the Federal Communications [Commissicn)
=2nd all that type of thing ané the atomic energy area. Some
Z the briefings would cover what You may have read in the
paper a week age. S0 sometimes they tended to degenerate;
2 lot of them were very helpful. I think when they had staff
meetings about office matters, they were very helpful. Now
I 4id not think that they were as useful ag the meetings that

wWere held in the Truman gdministraktion because in the Truman
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administration the President himeelf was there, and that mskas

all the difference in the world.

BURG: The physical presence of the President of the United
States, I suppose it invokes a sericusness and a solemnity
perhaps that you wouldn't have ordinarily, but this did not
happen under the Eigenhower administration. The President

naver attended these briefings that Governor Adams ran.

HOPKINS: Mo, not that I recall for the whole staff. Ge may
have had staff meetings of course of a different nature but

the general staff meetings that I'm referring te, not to my

knowledge.

EURG: All right, let me ask you for a homely plece of infor-
mation. Just pick one of those staff briefings, these early
morning things which as you suggest were occurring daily, at
the beginning at any rate. Did yon all know it was going to

be at eight-thirty so just automatically vou were going to

ge to the Fish Room?

HOPKINE: Oh, yes. And of course in any big group like that

there is always from time to time a few stragglers and they
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were put on the carpet from time to time for being straoglers.

i1t was a lot like the schooclroom approach you know,

BURG: I have a recollection, it mey have been from [Robert|

Grsy's book [Eighteen Acres Under Glass] or it mey have bLeen

from Sherman Adame himself, I think it may have been Gray,
thet on one cccasion shortly after he had been appointed
Elwood Quesads, General Quesada, wae late and Governor Adams
made & caustic remark I think when he entered the room, "I'm

50 happy you could jein us, Genersl, and please sit down."

HOPKINS: That could very well be,

BURG: I haven't asked Quesada thet yet snd I'm going to
have to ask him if he knows thet he tranegreessed in that case.
80 you all sssembled first in the room end Adams came into

the room.

HOPEIMS: Yesn,

BURG: Any kind of greeting from him on those ccomsiona? A

good morning or--

HOPKINS: Well sometimes, and sometimes not. One of the things,
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not at these meetings, but one of the things that I remember

if you'd be going home in the evening and happened to get in

the elevator with Governor Adams his ususl comment was, "What
ave you done for your country today?" That was a little

hard to snswer zometimes.

BURG: That would put you on vour mettle, wouldn't LEZ

The photographs seem to indiecate, Mr. Hopkins, that there
was a fairly good-sized table in that room, it may have even
been a rowvnd table, but that you all tended to be at one

gide of the takle ar one end of that room.

HOPKINS: We were back in front of the fireplace and the
seats were facing the wall nearest the door which you entered,
rnot the wallon which the door was but the door that lead on

in to the lebby; vou were Tacing that way.

BURG: Then Governor Adams took a seat facing you=--

HOFKINS: Hiszs back would be to the lobhy.

BURG: TNow, because this sometimes makes a difference, for
example I understand in the governing body of the Soviet

Union, the eguivalent of the congress, there really isn't
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much space for writing or handling mattera hecause vou're

only there teo listen 2nd to make & few notes ms to what vou're
to take back to your constituents, vis-a-vis the American
congress where you've got 2 large writing surface snd desk
fecilities because you're there to make decisions, May I assume
that in this circumstance you did not have desk space bat

rather were there te hear what Adams had to say?

HOPKINS: This was it, And he would call on members of the
staff from time to time for comments and briefings of various
kinds, they had been prepared in advance, but it wasn't a
matter of making decisions and that sort of thing at thie

conferenan,

BURG: MNo debate on things. Governor Adams—-—

HOPKINS: HNo debate, sometimes discussion meybe but no debate,

BURG: I was wondering if Governor Adams would throw out a
proposition, something having to do with the ataff or the
staff mechanisms, snd ask then, "Whst do yeu think?" "Should
it be done this way?" *"Should it be done that way?" Were

there discussions of this kind?
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HOPRINS: ©Not to & great extent as I remembsr it now,

BURG: Now in the meetings that vou attended of this sort,
Mr. Hopkins, did you ever heer anyone within the meeting
blow up at Adams or Adams' ideas? Did anyone ever grow visi-

bly mngry?

HOPKINS: HNot to my recollection, nc.

BURG: How about Adams himself? Ever see him pretty angry
about & sin of commission or & sin of omission on the part

of those of you gathered there?

HOFKINS: Not to my recollection; I don't think that wss the
place for it. If he was angry at them he would probably
call them in and express his feelings &t his desk rather

than in the conferenca,

BUfRG: Waa thet your impression that he was the kind of man
who tended to draw the offender aside? He might be blis-

tering perhaps in privacy, but it would be done in private?

HOPKINS: I would think so. I never recall hearing apything

like that at any of these meetings.
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BURG: Well we would have to draw a distinction hetweer his
normal everyday abrasiveness mnd this special occasion when

he was really sngry.

HOPKINS: But of course any man in a job like that and his
pablic imsge of couree waa, in many instances, people felt--
well he's the real President of the United States, which of
coursa was not true, But, there again, that develops 211
kinds of prassure=, all kinds of demands, all kinds of ro-
quasts coming to him that if he didn't have that public
image would have maybe gome to somebhody alse or maybe not
come at all, So he had all kinds of pressures and you can

zaa why you have to blew up from time to timse,

BURG: Yas, indeed, And in corder to get the smount of work
moved that he had to move it's guite clear he shortened up
on the amenities, the courtesies of life, to save time and to

keap things moving.

HOPKINE: Ee had o,

SURG: May I 22k you abhout how long one of those meetings

usually ran?
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HOPRINE: BAbout a half hour 5 I reecall.

BURG: And then the frequency of them dropoed off later on

in the administration?

HOPKINE: Yea. I'm not sure whether they=-=it seems to me
that 28 time went on slong thellatter part of the sdmini-

stration, this may have been after Governor Adams left,timt

it was on call rather than having it scheduled.

BURG: I'm wondering, are wa talking about a radical change,
Tou were having them literally daily. Did it fall off to
the point where it was once a week or once evary two waeks
or were they still hald with some frequency until thay

raached a point where they said well, listen let's-=

HOPKINS: They wars held with some freguenecy. But many mores
and more of them became briefinge rather than discussion of

gtaff problams and that type of thing.

BURG:; Now can you advance 3 reason why the content should
have been changed? Was it, do you think, that the staff

procadures had fallen inte & working routine that was succass-

ful?



Wm. Hopking, 1l-14-74, Intsrview §2 Page 108

HOPKINS: I think that thst hes a great desl to do with it
too, yas, I think that as they, over a pariod of time, wors
more sure of themselves what had been problems early in the
sdninistration were no longsr problems; they became routine.
And the meetings would tend to engender less and less interest
and maybe the turncut wae not as good as it had been before.
in other words, if you had a buny man and he saya, "If they're
just going to have a briefing or nothing that I'm interasted
I'm not sven going to take the time to go this morning," I

think that's a nstoral avolvemant of anything of that nature.

BURG: &So attendance was not compulsory?

HOFKINE: No, it was desirable and it wasn't compulsory. no.
In other words if you didn't show some morning, they didn't

take the r¢ll or anything like that.

BURG: Was it generally understood thet certain of you, however,
pratty well cught to be thare sach tize? You in your position
for example, was it sort of an unwritten law that Mr. Hopkins

shoald be there?

HOPKINS: Well, I'm nit sure that it was but you soxt of felt
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a eompuleion or a feeling that you should be there mainly as

a matter of garnering information maybe. I'm sure if I hadn't
shewn ap some mornings I wouldn't have been missed., Bat it
was a2 feeling that--well this is the meeting and you shenld

be there., Somathing may transpire that you shouald know and
you won't know if you don't go. But I do think too over a
pericd of time that the tendency was for a creater and greater
percentage of those who came to be junior officera rather

than the senior men, In other words the senior men wers the
busier men snd developed the feeling--well there's nothing
golng to transpire that's of any interest to me and I may not

G0 .

BURG: Well, we're dealing with a lot of people. May I agk
you is it your recollection at this date that sarly on in

these briefings, the first simx months, twelve monthas of the
administration, you would find 2 high percentage of senior

man and no juniocr man?
HOPKINE: No, you'd have your junior men and your senior men.

BORG: All right, fine, and then as time psssed it ia the
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senior men who tend toc fads from those meatinga and the junicr

man continue to he thera.

HCOPKINE: Yes.

BURG: Okay, fine. I'm happy to have that nalled down., I'n
surs that we'rs going to comes in contact with Governor Adams
many times in our discussions; who is tha next man on the

list that strikes = bell with vou?

HOPKINS: Wall, Jack [Z.] Anderson, who was a former congress-
man from Californda, very likeable, knowledgeable man, I
think s grest deal of his activities related to the congraoss-

icnal area but he was-—-

BURG: How did your paths croes? In what respect did your
work your aesignments on permanent White House staff touch

My, Andergon‘s work?

HOPKINE: Well, not tc any great extent. Of course anybody
dealing in the legislative field ae he did a grost dezl and
made many trips up the Hill kesping in touch with congressmen
and senstors, thay're interested in knowing many times what's

the status of a hill that has come to the President for sction——
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Do we know anything about when s particular nomination ie
going to thea Hill and that type of thing That *e the type

of guery we get from anybody in the area.

BURG: &Sc you would see Anderson in this regard?

HOPEINS: Yes, And his office was in the West Wing so that
we saw him more often than we would some people maybe that

were housed in the State-War-Navy Building,

8URG: Now vou've spoken of his knowledgeability. Is that
the quality that stands out in vour mind when voun think of

Anderson? A goodhumored man?

HOPKINE: A very goodhumorsd man. And my reaction was he was

vary knowledgeabhla, politically.

BURG: %ho is ths naxt ono down tha lina?

HOPFINS: Well, Phil JePhillip B.] Areeds wae a young man when
he came thexe, A2 I recsll he came first to work for Dr.
[Gebriel] Hauge., And latar came in tha counsel's office. Hs
was 5 Harverd graduste and law background. And probably

somabody that in those days we'd describe as an egghead, I



Wn, Hopkins, 11-14=74, Interview #2 Page 112

woild say., He waz = very bright young men. In fact, I recall
reading somne of the speeches he wrote for Dr., Hauge and tha
language he would use you'd practically have to have a die-
tionary at yiar elbhow to understand sora of it. Bagt he was
a vary bright yvoung man. And I think he's back at the Whits

Hous=se now.

AURG: It could he., In voor opinion snd yvoor cbhssrvation,
did he seem to be a popular man in that staff? I'm asking
for a wery coarse judgment, sopular, noticesbly popular

voarsus noticeably shunnad,

HOPKINS: Well, I wouldn't say he was-<hs was well liked, I
don't think he was quite ss personsble maybe as or not guite
as much of a hail fellow well met as some of the other young
gtaff members. But he wasn't shunned or anything; he was

wall liked.

BURG: I wae interssted because you used a term out of that
period of time, the term often used for someone who is an
intellectual and exceadingly bright. Let us put it in focus

of that administretion. There z2re of course historians who
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have remearked that that zdministration didn't have mach
intellectual quality, but yeou have described Areeda and
Aremds's backgroundy clearly he is ocut of that intellectual
reslm. But your obaervetion seems to bhe that he was happy

there and working well with other people--

HOPKINS: OQh, ves, yas.

BURG:==-not st apart not lsolated becsuse of his intelleatusl

quelities and hie langusge.

BOPKINS: HNo, I wouldn't ssy so. My general impression of
the Eisenhower group was thet they worked well Logether, I
saw very little what you might oall keckbiting and khat sort

of thing.

BURG: Yes, indeed, that'a what we might osll (t. May I ask
you, sinee IT've not met Mr. Areeda, may I ask yvou 1f the

language he employed in Dr. Hsuge's apesech--

|Interraption]

BURG:...the langusge of the intellectusl in his normal speech

Mr. Hopkins replied, “"Wo, he did not." Now who is next on

pur List?
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BOPKINS: Captain Aurand is the next one here,

BURG: Evan Aurand.

HOPKINS: Yes., He was the naval mide to the President, and

in fact he succeeded Ned Besch aa I recall. Ned Beach,

Captain Beach had been the first naval aide to the President.

BUHG: Yes, let's talk about the two m&n together here.
You're right; Auranc did succeed Beach. You knew both men.

What ls your generel impression of those two men?

HOPKINS: Well, they were both very fine gentleméen. They
were different personalitiea. I think Captain Basch was

more of the studious type; he was a writer and--

BURG: Yes, & number of very fine books z8 a matter oi fact

dealing with underseas warfare.

HOPKIFS: Yes, yes, And of course he later after he left

the White House I think was commanding officer on the first

submarine to go around the world under the ice vou Know.

BURG: Yes, Nucleer Submerine Command, right.
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HOPKINSy Ceptain Aurand was a little more of an extrovert I
think than Captain Beach waa. He was = good public relatliona
man for the Navy. He wes always pralsing the Bavy. The Navy
ran the White House meas you know, and, of course, those who
ate down there used to give both Ned Beach and Captain Rurand

g hard tima,

BURG: The quality of the food?

HOPRINS: Well, the guality of the food and they would accuase
them of getting larger portions from the staff mess you know
than anybody else--the desgert came arcund thay always got
the biggest one, that type of thing., So thay gave them =
hard time, but they took it well and held up their own endé of

the atick all right I think,

BURG: I was going to 28k which one of the twon men fought

back beat?

HOPKINS: Well, probably Captain Aurand, As I sBy, he was
always plugging the Navy=--everything the Navy did was all
right. BAnother thing, for a while down there, they used to

rotate the pictures on the wall, Navy one month, mayhe Army



Wm. Hopkina, 1l-14-74, Interview &2 Page 11l&

next month, and that sort of thing. Well, I think the Navy
finally won out in that deal too, but thers was a little

competition in the military area.

BURG: Now those plctures, just becsuse 1t is an interesting
getall, and I've not heen in the White House mEsa O ever
recall talking with anyone about the setting itself. Were
these oll peintings out of the White House collection? Or
were they brought in, for example, from Navy collections or

Army collectione? Were they photographs?

HOPKINS: Well, I don't think they were; there mey have boen
an original or two. Most of them I don't think were. And I
think they probably got them from the National Gallery:

that's where many of the plctures that were In the offlce
ceme from rather than the White House collection. There were
maybe &8 few fram the White House collection but not Very many.

Most of them golt it from the National Gallary.

BURG: Did they tend to run to portrsits of Army and Havy

commenders out of the past?

HOPRINS: No, mostly ships ard things of that kind rather

than personalities.
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BURG: How aboul the Army stuff that went up on the walls?

Colered prinkts of soldiers for exemple, uniforme?

HOPEIESE: I don't recsll any pictures of commanding officers

or snvthing like that.

BORG: HNow mey I ask, were the mess attendants themsslves

naval ratings, seamen or——

HOPKINS: They were. Mosl of them were seapeny at that time

most of them were Filipinos who were attached to the

Willismeburg.

BURG: To Lhe presidential yacht?

HOFRINS: Yes.

BUORG: Can I sk wou, was & neval officer or o civilian in
charge of the mess, the purchasing of food, overseelng the

entire mess operation?

ROPKINE: Y¥es, I can give vou &8 little kit of hackaground on
the White House mess. It really got sterted as a Whita

House mess in the Truman Administration. Before thet there
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had been @ small table that would seat not more than four
Pegple downstairs in a small room with an icebox and stove,
and my predecessors, Mr. Forster and Mr. Latta used to eat
down there most of the time and the cooking was done by s
White House messenger. Ornce in a while in the Ropsevelt days
Mr., [Stephen T.) Early or Mr. [Marwin] MeIntyre would join
them at this small table, but that was unusual. When the
Truman Adminislration came in, one of the men that came in
with President Truman decided that they should have a staff
missy s0 they moved our file room to ancther area in the
Euilding (not gur file room but our, T guesz it was the =small
messenger room at that time, anyway it was down on the north-
west cormer of the West Wing), and they installed there a
takle that would seat about, oh, sixteen or =o people, ons
large table. And the cooking was still done by this same

MESSENGer, & man named, John Fye. He had an assistant, one

man frem the Williamsbhurg, a Filipina; I den't recall his
name offhand. John Pye, himsel#f, was guite a character. I
remember that he didn't like to have thirteen pecple at 3
table, and if he was going to have thirteen at the tahle he

would stand out in the hall and the first person that came
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slong he said, "HAow sbout esting lunch today?"--the first
stati member--and they would come in and have lunch. And
thie was family style. Also, in this room I recall, it
hadn't been in existence very long as the staff mess, and
one day the word was eent out that the President was coming
down to eat there, And John Pye wes sll in a dither-—-we
didn't even have any drapes on the windows, nothing but
venatisn blinds as I recall. And we had no money bo buy
drapes or no time either =s far as that was concerned, So

I got a hold of Frank Sanderson who wsa then our adwinistra-
tive officer. He made a little crip downtown to one of the
five-and-ten cent stores and bought & set of plastic drapss,
which you may know, the kind that you can cut off any length
you want. We put them up and nobody knew the differance.

Everything was fine.

HORG: Mo hamming problem or anvthing.

BOPEKINS: No hemming problem or snything so everything was

fine,

BURG: This was during the Truman Admlnistratlon?
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HOPKINS: This was during the Truman Administration. Well
when the time came to rencvate the White House during the
Truman Administration and it became necesgary for the Presi-
dent to move over in the Blair House. The doctor's office
having keen in the White House proper, they felt that the
doctor's office should be as close as possible to the Elair
House. aAnd the clesest spot in the West Wing was the area
where we had the staff mess. So that meant that the staff
mess had to move and the doctor occupied that area. Sa the
stalf mess moved around to the general area where it is now
which had previously been the White House file room snd
subsequent to that, for a short period, the Map Room after
it had moved out of the mansion as such. But it continued
in the same fashion, one large table, everybody sat aroand

family style.

BURG: May I ask at this point what kind of silverware, china,

was this very plain almost Navy issue, heavy pottery sort of--

HOPRINS: Yes, yes, it was nothing like they used over =t the
mangion, very, wvery plain. But then many of the =taff lhegan

to feel that the menu was too heavy; in other words John Pye
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was & traditional southern cook. So they decided they wauld
have sort of a steam table where you could fix vour own
sandwichea or have a pot of beans and frankfurters and that
sort of thing. That went on for & short time rather than

family style,

BURG: Prior teo that you had no selection es to menu? It

wng whatevgr=--

BOPKINS: It was whetever was on the menu,

BURG: There would he 2 course, s msln course, anc that's

what yot had.

BOPKINH: Yes. Well that went on for & little while. And
then there wea 2 discussion among the sta2ff a= to what ia
the purpoee of the steff mess. Scome people--well we went
cown there to sat end get awev from our desks: othera wept
down there so they wouldn't heve to ¢o out and ke cornered
at 5 hotel by some loblyisk; others wanted to transact busi-
nens at the mess. BSo the way thet was decided they put =
couple of small tables so Ifi you zame down merely to eat and

chat with your fellow employees you set mt-the hig table,
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and if you wanted to transact business and bring a guest you
sat at one of the small tables. And, about that time, dis-
cusglion was cltarted as to maybe enlarging the mess a little
or getting it more formalized and the guestion came up, who
should run it? Prior to that time Mr. Latta had been the
Lreasurer of it he had sent out the bills; he collected the
money and turned money over to John Pye to buy Tocd out at
the grocery stores and that type of thing. After Mr. Latta
died, I took it over and usually did it on my lunch hour,
Well there was long discussion as to who should take it over.
Some people wanted the Army te take it over; General WVaughn
didn't want anything to do with it. Scme people wanted the
Havy to take it over: Admiral [Robert Lee] Dennison @idn't
want anything te do with it. But they finslly pressured

him and he got an opinien from the JAG [Judge Advocate General]
28 I reeall that it would be appropriate to establish a
captain's mess at the White House. So that's the way the

Havy took over the White House mess.

BURG: Why did they call it a captain's mess?

HOPEINS: Well that's the way they could do it legally apparently.
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or that type of thing and see who wasn't paying their bills

and what to do about collecting and things of that nature.

pgurG: Did they rataln the steam=-table spproach?

gOPKINS: Ho, TNOs This wag BErvice antirely when the Havy

ook LE over.

pURG: Did they operate from & menu?

FOEKINS: Yes. Youd had s choice. and of course as Iar 28
the food and everything was concerned it was an improvement,
no doubt about it. As time went On, pnd from administration
vo mdministration, ai course, the mass tended ko grow all
+pe time, I1'm not sure whether this sterted immedistely,
byt Lt wasn't long pefore they had to 1imit the people who
cauld join the mess. When you joined the mesa you paid B
certein fee, maykLe twenty-five dollars. They pge this as &
ravolving fund to puy food and things of that nature, AL
the end of an administration of course that fes was turned
back te the people as they left the White EBouse, I1It's my
recollectlon that =+ the end of the EisenhoWer administration

rsther than turning that fee back they dacided that they would
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buy each of the members & silver frame tar framing & picture
you know, And I think that's the way they returned the fund
in those days rather than returning cash. I think in subse-
guent administrations they just turned the cash baek to the

departing members.

BURG: Now then during the period of the Eisenhower Admini-
actration, the meas iz & menu kind of sarvice gperated by
basically people from the Willismaburd. pid they still
ratein a large tgble and then 2 number of small tzbles or

hed they by this time gone to just gmall tablea?

ECPKINS: Well thare was one table, &5 I racall it, larger
than the others. I don't know whether it was 8 round table
or a squere table in that acministration but there wWas one
fairly large teble, not as large as the original table which
would hold sixteen, eighteen or twenty people, but this would
hold mayhe, oh, ten or aomething like that. And the rest of

them ware smaller tables.

BURG: Am I correct now vhat by that time 1t was by lnvita=-
tion to the mess? That im, you could become 2 member of the

White House mess but you had to be psked or wes it that you
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had to register your desire to he part of the White House

mesg’

HOPKINS: well, the way it worked was basically the top staif
were automatically eligible. Then hew far down do you go?
You only have capacity for so many people to serve in a parti-
cular period of time, second echelon maybe third echelon.
And then sometimes the exceptions to that, particular staff

member who wants somebody in his office to be on that list.

wall, in the early days there was room for that, but, as time
went on, in subseguent administrations, they had to be wvery
strict as to who was on and who was off. And it developed
ocver the years that many times--in other words people in the
Bureau of the Budget, the top men, would like to eat there,
Everybody would like to eat in the West Wing of the White
House of course. At times if you would leck around in there
in subseguent administrations you'd find more people from
other agencies, the Bureau of the Budget, Council of Economic
Advisers, places like that than you did Wnite House staff.
So as time went on they had te limit it very strictly. And

cne of the ecriticisms, and I think they have overcome that
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now but they hadn't overcome it in the Eisenhower Administra-
tion, was the fact theat no women ware members. It was mén

ﬂ'ﬂlk’ "

BURG: By design?

HOPKINS: By design, yes. And some of the top women, Mrs.
[Ann] Whitman, for instance, and some others, I can't see why
they shouldn't have been eligible, but they just weran't,

thet was mll.

BURG: They weren't? Now there was no distinction drawn
hetween the political side of the White House and permsnent

staff, but it would mean-—-

HOPKINS: Well as 2 practical matter Very few of the permanent
stpff were eligible because of the fact that the political
staff more or less filled it uap. 1 ste down there, Ttwo Or

three pthers of the permanent staff,

BURG: Basically it would be the top people of the permanent
staff who hsd a chance and fewer of them than of the political

staff.



Wm. Hopkins, 11-14-74, Intervigw #2 Page 128

HOPKINS: And of course it had meny advantages eating down
there in those days--you'd become heliter acguainted with some
people that you didn't come in too much contact with in your
official capacity during the day: you keep your eBycs and ears
open and you learned a lot of what was going on, things that
yvou should have known ahd no cther way of fiudiﬁg out.  And
the more you knew you could anticipate and be ready for things
that otherwise vou would be out in lefr field when it trans-

pired; you wouldn't be abkle to cope.

EURG: All right, let me ask this one final guestion ahﬁut
the mess. When you went down thers, Mr. Hopkins, you walked
inte the mess, there are a number of small tables and one
larger table, would it ke normal for you to seek for the
group that you always ate with or would you be there simply

looking for a voacant spob?

HOPEINS: Sometimes one, sometimes the other. If there were
plenty of spaces, you probably sat down with the group you
ordinarily ate with at this bigger table. Many times of
course people that ate down there would bring visitors. For

inetance, Mr. [James C.] Hagerty, the presg Secretary, would
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guite often have vieltors. A&nd cother staff members would
have visitors and they would have their own table. 3o you
repded ko sbtay awWay from Lthose tables, unpless thers wae no

other wvacancy. Bul you could sit anyplace.

BURG: Now was thers any tendency te cliguishness, cliguishness
in che sens2 that the routine that people could fall Lnto of,
vijg four alweys sit thars at that table,” or did it oreak up
enough B thet yeou got full advantage of this feature yod
desoriped to mé where you would meet people thel you gidn‘c
have a great desl of contact with; you would have a chance to
calk with people that you &ldn't run into In the oréinary

routine of your work?

BOPKINS: Ko, I wouldn't. The only wliguishness I would say
would be basically the people who sat at this bigger table.
vou'd generally find vhe same people there cay in and day out.
They came down there to exchange jokes and tell atories and

josh with each other and that type of thino.

BURG: Do vou remember the personnel or any of the names of

the people that commonly were there during the Eipenhower

Acministration at that big table?
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HOPKINS: Well, I can't say that I do. I de know thst meny
times top staff would be at that takle. For instance, some
of the interesting stories you used to hear--Meyer Kestnbaum
‘or instance who was one of the staff assistants and had been
at pne time I believe head of Hark, Schaifner and Marx, he
was 2 great raconteur, and he could sit there and he could
gtretch out a five minate story for & hslf hour. Clarence
gandall would occasiomally sit at that table and of course hE
was a very interesting individusl, had been the head of one
of the blg steel companies you know 2t one time snd had made
a natlon-wide broadcast in oppesition to ona of Fresident
Truman's actions st one time. So he was 2 very interesting

individual.

BURG: Would Tom [Thomas E.] Stephens be found there?

HOPKINS: Tom Stephens, oh, ye2E. Tom Stephens was a past
master at humor and the type of fellow that you never could

tell when he was pulling Yyour lag end when he was serious.

BURG: A dead-psn artisk. wWell, we'll hit him lster on in

our list. That's = very good summary of that mess and some
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of its features, We sppreciste having that. Well, we leooked

at both Aurand and Beach, who'a the next man on our 1ist?

HOPKINS: Well, J. William Barbs, Bud Barba. He was 8 young
man who was & protege in effect of Bern [Bernaxd] Shanley, I
think, He had been with Bern ghanley's law firm up in Hew
Jersey. And was in the counsel's office, dealt a great deal
in handling of legislation that came to the White House and
worked on things in general that would come to the special
connsel's office, He was 8 young bachelor in those days as
I remember; he used to get kidded about that guite a bit, I

think he's later married. But he was a nice young fellow.

BURG: How sbout Stephen Benedict?

HOPKINS: Gtephen Benedict I belleave worked for Dr. Hauge
when he firat came there., He w&s & very knowledgeable young
man too &nd, as I recall, later became an assistant staff
secretary and worked basically in the srea that Mr. [Roger]
gteffan had. Mr, Steffan had stayed only a year and a half

or so and later went on someé kind of an assignment to Taiwsn.
He died in '55 or some such time. Bo Steve Benadict was in
the area of office management and that sort of thing, worrying

sbout keeping people happy--~SpacE®, furniture.
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BURG: An unflapable kind of man handling that kind of job?

HOPEINS: I would say oo, yes.

BURS: Calm in his work.

BOPKINS: Yes, & very nice young fellow.

BURG: Did you know John Stewart Bragdon?

HOPETNE: Not too well. He'd come through the office and
we'd have a speaking acguaintance of course and he ate down
at the mess. He, I believe, graduated from West Point in
president Eigsenhower's class and was a well-known engineer.

As I say, I didn't know him too well.

EURG: Who {® tha navt man on your list theb——

EOFRINE: Well, let's sees, Dr. [Arthur] Burns of course wag
with the Council of Feonomic Advisers. I just had = speaking
acquaintance with him, but he was a very schelarly man and
of eourse was back at the White House during the Nixon Admini-

stration before he was made head of the Federal Raserva Eystem.

PURS: You knew him chiefly to speak to and had no close

acguaintanceship with him?
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HOPEINS: HNo.

HURS: Who is the next man?

HOFPKINS: Well, Pete Curroll, General Carroll, wes the first
gtaff secretary., He hac heen with General Eisenhower, I
think over in SHREF, and when the sdministration first came
in he hed an office in the East Wing as defense lisison
pificer. And then after the Eisenhower Administration had
peen there a2 few months they had a2 study made by Carter
Burgess who had been in the Defense Department, I think, snd
the State Department. He had set up & staff secretariat in
the State Department under Gensrzl [George C.] Marshall. In
other words, sort of the staff secretariat besed after the

military system,

BURG: Because hée had also set ap a stefl secretariat in

Africe during bthe war Loo.

BOPKINS: Well anyway he ceme over and made a study, and his
gasistant in working on this I think wes Brad [Bradley H.]
Patterson, &3 & result of which they lssued geveral booklets

gnd they decided to sdopt the steff system. And one of the



Wm. Hopkins, 11-14-74, Interview #2 Page 134

new jobs under the staff system was the staff secretary. So it
became desirable I think to have the stzff secretary over in
the general area where the executive clerk's office was. I
remember Pete Carroll calling me up one day and saving they
had made this decision and he would have to move over that
way and indicated that we would have o do something to make
spzce available to him. The impression I got was this was
something that could e done in the next couple of weeks or
s0. And when I got back frem lunch that day I had another
call from Pete saying, "Are you ready for me to come over?®
Well that kind of hit us between the eyes of course. We
wWere in a room I guess about the width of this one and mayhbe
-=-I don't know how long this room is, mayhe fifteen feet;

ours wWas maybhe twenty or twenty-two feet long.

BURG: And perhaps twelve to fifteen wide, all right.

HOFKINS: Yes. We had three people in the room, myself, my
assistant, and our secretary, and this room was also used as
a passageway for Governor Adams to go to the President's
affice. And the appointments secretary, Tom Stephens, or

Bern Shanley, whoever happened to be appointments secretary,
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to go to Governor Adams' office. In other words it was the
Passageway back and forth to the President's office. IF

they didn't go that way, they had to go through the lokhy

and everybody saw them, because that's where the press men sat.
Well this room wasn't very big for sdditions; so what do we
go? Herb Miller who was my assistant, well th&-nnly Ching

we had to de was move Herb gut. Where do we move him? There
was no office space available any place. Well it ended up we
moved Herb down into an office pccupied by the official
reporter, Jack Romagna. The eoffice was full with Jack alone,
but we squeezed Herb in there and their office with all their
files and all their paraphernalis was no bigger than those
two beds. I switched my desk gver to the area in the office
where Herb Miller's desk had been and put FPete Carroll's desk
where I had been and closed one of the doors that went off
the lobby. He brought his secretary in so we now had four
pepple in this office and still had passageway. Well you
probably sit in =ach other's laps in there, Tut that went on
for nearly a year. General Carroll was a very knowledgeable
man, wvery intense, very serious, but he was very capable, ne

doubt about it.
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BURG: HNo lightheartedness there, no relieving--

HOPEINS: Well, some, yes, I would say scme. He and art

[L. Arthur] Minnich uszed to, Art was his assistsnt in those
days, lbunt Art again was downstairs; there wasn't room for
fim upstairs. But he was much more intense than most pecople
I had worked with. But he was very congenial; I mean we got
#long fine. And there was a very unusual situation; I had

never been faced with that before you know.
BURG: Approximately how old was General Carroll at that time?

RBOPEINS: Well, let's ses that was—=how old was I then? That

waa '55, 'B2, I guess he was in his late forties.
BURG: But he was te die very shortly.

HOFKINS: He had a heart attack but he came back to the
office and then had snother attack and died after the second
cne. But there again even after he came back you had a
feeling that he would let up a little bit you know, but you
didn't see any evidence of that. He was just as tight when

he came hack as he was before he went.
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BURG: Putting in pretty long hours, Mr. Hopkins?

HOPKINS: Oh, yes, long hours. Anybody that workecd in the
white House put in long hours. In other words you had to
get there early to be there well before the President and
they steyed there antil the President left, &nd it was long
hours. And many times they stayed there after the President
left Lf they didn't have their work dons. But of course
president Eisenhower lesned on General Carroll & great lot
and gave him meny sssignments of various kinds. BAnd General
carroll had gquite a bit of talent as 8 writer too and he had
peen, I think, sort of the chief of correspondence in the
chief of staff's cifice st one time. So he had » great deal

of abllity.

BURG: Yes he did. I remember his War Department work.
going te just make & note Lo myself so that I remember to
agk Dr. Minnich to give me 2 1ittle sketch on Cerroll. We
don't have & great deal of information about him, regrattably,

because of his untimely desth.

BOPRINS: Well, Art Minnich you know worked over there in the
pafense Department too, and I think he may hsve known General

Carroll over there, I'm not sure of that though.
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BURG: Yes, he did. I believe it was because of General
Ccarroll thet he was drawn into the cempaign and the campaign

train. And Carroll I beliesve——
[Interruption]
BURG:-—-&nd his work and who would he the next man?

HOPKINS: Well, Barle [D.] Chesney ls the next one. He was
one of General Persons' assistants when Genaral Persons was
congreseional limison man, &nd Mr. Chesney during all that
time was one of the assistants in the wongressionsl liaison
field, He was a very perscnable man. He had been in the
White House years earlier for a short time I think in the
Hoover Administration, I may he wrong sbhout thet, in the
asher's office. And he wes a very talented gartoonist. I
thirk he'd had a oartoon series of some kind during the war
when he was in cthe Navy. But he was & very perscnable, very
liksble fellow, and I think wess icdeal for his congressionsl

liaisen work.

BURG: The kind of man who could speak with congressional

tvpes and got mlong with them,
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HOPKINS: Yes, he could get aleng with anybody; I'm sure of

that.

EURG: Had Chesney ever had any politicsl experience that
you know of? Had he ever garved in an elective office for

exampla?

HOFKINS: No. he had never served in a elective office; I'm
sure of that. Now how much background he mey have had up on
the Hill or other places I'm not too sure. I knew at one

time, but I don't remember.

BURG: You didn't know him from his time in the Hoover Admin-

fgtration?

BOPKINB: No, I did not.

BURG: You were not in contact with him then? And Mr. Chesnay

is now dead I understand.

HOPKINS: Yes, that's true.

BURG: It's @ pitys I'm not sure that esnyone got him; it's

too bed. Who Ll next?
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HOPKINS: Well Dele Crittenberger who's also dead incident-
slly, I think. He was a young sssistant to General [Robext]

achulz over in the militsry aice's office.

pURG: Well, I'll check with Bob g8chulz. It seams to me
that there may have been Lwo crittenbergers, Dale Critten-

hergers listed in a Who's Who, one€ Junior and one Senior.

HOPKINS: Well, the other was his father, 1 think. His
cather was a General Crittenbergery I know that. Now whether
hi=z name wss Dale I forget, but I think--he's not listed ms

Junior here-=but I think that was Dale's father.

mpypG: 1 think the fasther had teken part in the Italisn

campeign, perhaps 2 COIps commander there and he-—-

HOPKINS: Yes, I think he was well=known to General Eisenhower.

BURG: Yes. BSo this was the son, and it's your feeling that

the son is now deceasad.

HOPEINS: Yes, I'm sure, 1 don't know whether he was killed

in a plane accldenty I think he was.

BURS: Do you happen to know about when, Mr. Hopkins?
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HOPKINS: Well, I'm just guessing now; it hasn't been so
terribly long agoe: I would say within the last seven or

eight years.

BURG: All right. We'll see if we can't run that down.

HOPKINS: Eob Schulz could tell you.

BURG: Yes, Eob could probably give us a hand. All right.

And who's next?

HOPKINS: Well, General [Robert] Cutler whom I didn't know
too well, I used to see him down at the mess guite ofteng

he used to come through the office; he was very genial, a
great storyteller. He had a reputation of having a terrible

temper. 1 never sxparienced it.

BEURG: Did you hear others speak of--

HOPKINS: The office gossip was that he would throw inkwells
at his secretary and that sort of thing. I say I naver
experienced it; I don't know whether it was true or not. But
he was very congenial. I know several times they would have
staff parties and he and Tom [Thomas E.] Stephens wers the

1ife of the party ordinarily.
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BURG: I see. The two men play off one agalnst the other.

HOPKINS: Somewhat. And they'd like to sing you know. I
ssed to hear at one of these parties maybe General Catler

and Tom Stephens end Jim Hagerty were--—

BURG: Werbling together. Where would staff pertcies of this
gsort taske place? Thers at the White House, or how would that

be handled?

HOPKINS: Sometimes down in the mess area sometimes--1 was
forgetting=--we went someplace, one of the hotels one time,
but I don't remember where it was. But nothing elaborate
you know, just for maybe & Christmas parky or some occasion
they'd get together, Maybe gometimes it would be some top

staff member leaving or something of that natura.

BURG: I was going to ask you on what occaslons you'd have
parties of that sort. I meant to ask you Loo, Was liguor

served in the White House meEgs7

HOPKINS: Ho, no, absolutely not.

BURG: Abeclutely not.
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HOPKIRS: Now I think in later days and you may have to get
woy up to, I'm not sure when, I think guite m bit later they

started serving beer occasionally, but not in thome days, no.

BURG: ©On whose say so, Mr. Hopkins? The orders come down

from the very top.

HOPEINS: Well, I'm not cartain but I very much have a feeling
it was; everybody knew GoOvVErnor Adama' sttitude. In other
words, there was to be no liguor in the office, and he didn't

like people smoking at their cesks either.

BURG: Oh, he did not?

HOFEINS: Ho.

BURG: Did he ever &ay, presumably with his personality he
would have said it once, cdld he say why he did not went them

smoking at their desks?

HOPEINS: If so I never heard it.

BURG: 1Is it possible that it may have been Adame, but is it

possible that the fact that this was a Hmvy mess sald that
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there was no liguor? The British Royal Ravy of course is a

wet navyr ours hes alweys been dry or hes heen in paat years.

HOPKINS: Well, that I don't know. 1 had never heard the

guestion raised in fact; I just don't know.

BURG: Yes, the liguor simply wasn'k there,

HOPKINKS: Just wagn't there that wes all.

BURG: Now General Cutler is now deceased.

HOPKINS: I believe he did die here a year or 80 ago. I'm
not too sure, but I believe he is. I think he isy I'm not

pnaltivn.

BURG: I'm not clear, but that's scmething that we can look
ipte. It's interesting that, on the one hand you have a
story of ¢ men with Cutler, & violent temper, vielent epough

tp-—

HOPKINS: Well, 28 I say I never experienced it, but that was

the reputation.

BURG: You never saw it, He never turned that on you.
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HOPKINS: Oh, no, ho.

BURG: You found him personable and congenial.

HOPKIMS: Very much so0.

pURG: That's interesting too. We'll have to look more

deeply into that. Next man.

HOPKINS: Well, let's see, Mr. [Frederick M.] Dearborn, I
didn't know him. I knew him by sight and to speak to him,

but one thing that struck me odd during the Eisenhower Admini-
stration was that when he dled the flags, by Presidential
order, were lowered to half-staff which, so far as I knew at
the time, he was the lowest ranking man that the flag had

ever been lowered to half-staff by the President, In other
words it struck me as & little unusual. It may be that who
was back of that who made that recommencation to the President

I don't know. Bul I know that‘s one of the things that--

BURG: Now this was done for Fred Dearborn?

BOPKINS: Yea.

BURG: Well, that's interesting, Joseph Davis who is a member
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of the Council of Beoonomic Advisers, vou did not Know him?

HOPKINS: No, I didn't Xnow him.

BURG: Okay. How about Jossph Dodge?

HOFPKINS: Well he was Director of the Budget and, there again,
I just had a speaking ascguaintance with him because he would
come through the office guite often; sometimes he would bring
over and leave at our desk a paper that would regoire presi-
dential action subseqguently after it had been passed through
the staff--in other words, an zllocation or a supplemental
appropriation request and that type of thing. OFf course Mr.
Dodge had bheen a banker, and one of the things that was
impressive from our standpoint when he first came in office
was that he had made a commitment te the congress, as I
recall, that during the Eisenhower Administration the Presi-
dent's emergency fund would not e used as it had heen in

the previous administratians: In other words, there had heen
some criticism of things for which the fund had besn used.
The end result of that was that, during the sarly days of
the Eisenhower Administratien, they had to be so circumspect

bhecause of Mr. Dodge's commitment to the congress that there
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were many times hidebound for funds. And the result was, that
after General [Andrew] Goodpaster came to the White House as
staff secretary, we conceived the idea of reguesting another

special fund which became known as special projects.

BURG: Because that other money was simply too tied up im

this promise.

HOFXINS: Yes, kecause af this compitment. Now that was one
of the things that of course was of much concern to all of

us during the Eisenhower days.

BURG: This special projects thing went through and the funding

SPErised.

HOPKINS: It went through and was in existence for a great

many years. It has been knocked out now, I might say, very

recently.

BURG: Well there was no way to get around this thing because

Dodge had committed himself.

HOPKIRS: Yes. And certain things which, as far as I Xnew,

and I think everybody who had anything te do with that fund
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was antirely legltimate and was the purpose for which it had
been conceived, but there was criticism of certain things for
which it was used. I don't recall any particular areas, but
I know that many times things come up that reguire the Presi-
cdent to have funds available to him, and in subseguent years
there have been different funds set up of varilous kinds such
28 the digpaster aid fund and things of that nature which vears

ago they didn't have,

BURG: Interesting to know. There may ke a way for me to
pursue thet a2 little further too. Wae Willism G. Draper

known to you?

HOPKINS: Yes, I knew Bill Draper. He of course was the
President's pilot and his Alr Force aide. 2 fine fallow,
Be didn't impress you a5 heing the militsry type. I don't
know just when he got in the Rir Force, but I don't think
his background wes entirely military. But he wss a very

personable young fellew. Of course he's deceased now vou

may know tooD.

BURG: Yes, By saying that he didn’'t atrike you &s being

the mil#tary type, Besch and Aurand did affect you that way?
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HOPKINS: More so than Draper, WES .,

BURG: MNow what sets them apart in your mind as the military

type?

HOPKINS: Well, that's a little hard to describe or a little
hard for me to say, but they have certain qualities aTnd
certain approsches to certain things, a little more rigid in

certain areas I think.

BURG: A little more parochial in an approach perhaps, at
least that would be the stereotype that one might think of.
Eut Draper, maybe it's because Draper was an Air Force officer,

They always do tend to be a little wilder. [Laughter]

HOPKINS: May be. But he was a very fine fellow. I liked him

very much.

BURG: Now speaking of military types, the next pame on my
list is John 5. D. Eisenhower. He came in fairly late to

work with Andy Goodpaster.

HOPKINS: Well this small room I was telling you about--when

Andy Goodpaster came in, he had an engineering background
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you know, &nd he got ocut his sllde rule and saye, "Hare, this

is too orowded; we got to do something about this.®

BURG: Too many bodles #nd a little bit of floor sapace.

HOPKINS: Bo the end result wes that they took some space

off the lobby, made a private walkway which the gffice
cccupied by Governor Adsms and the office pecuplied by General
Fersons would use in going to the President's office, either
through the appolntments secretary's office or direct through
the main door. They widened the office we were in by hslf
maybe. In other words, it was, say, fifteen feet wide and
now 1t probably became twenty-iwo or something like thaty in

cther words it wae baslcally &8 souerce office, Geénaral Good=

paster, and I'm 5 little off in my timing here as to just

when all this happened, but Genersl Goodpaster, eventually
at least, occupied what had been Governor Adams' outsr office,
Art Minnich, by that time, had moved upstairs and then there
was desgk space for Colonel Eisenhower in the room Art Minnich
and I were in. So in that room we had Art Minnich, myseli,
Colonel Eisanhower, my secretary, Colonel Eisenhower's secra-

tary &nd, I guess, by that time also General Goodpaster's
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secretary hed movad into the other room. In other words, we
occupied two rooms there, the staff secretary, the executive
clerk, and the defense liaison cfflcer, Of course General
Goodpaster hed the two titlea, And I helieve that Jahn
Elsenhower's title was assistant staff secretary, the same
ticle that Art Minnich had. Jobhn is a fine fellow in my book.
He didn't throw his weight around at all; he could have, Had
his feet very much on the ground and was very down to earth.

I liked him very much.

BUiGe: ¥You found him Eo ke a courtepus man.

HOPKINS: Very muach so, very much so.

BURG: Well, that's theimpression that I have of him too, I
keep forgetting we fly back from here on the seme plane. That
definitely has baen the impression that I had. You were
working at very close proximity with him in that same office.
When he went there, to the White House, did he seem to feel

Bt ease feirly fest or did you notice him having te pass through
any kind of transition? He had been in the Pentagon pricr to
coming to the White House, and I wondered if the change of

style had upset him or whether he seemed to just fit right
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in and fall into the White House routines fairly guick.

HOPKINS: He seemed to fzll into it fairly guick. I know
that he was a little criticel at times of some of the things
that ere written for the President. In other words, "This
do2sn't sound like the boss," or my dad or whatever he called
him you know. And of course he had & fesl for 2 lot of that
stuff. I think he worked into it fairly quickly. As I SRY,
from my observation, he got along very well with everybady
and didn't threw his weight around at all. Everybody liked

him very much.

BURG: Beemed to be liked. ,

HOPKIES: Yes, very much,

BURG: I was thinking by then he had probably been teaching
et West Pointy I think he put in a stint teaching English

thare.

HOPKINS: Yes, I think he had.

BURG: And I believe he is a man who is concerned about syntax

and would have an eye for the phrase and probably for his

father's style, English style,
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HOFKINS: And he probably inherited some of it. His father
was & good writer you know. He could probably write better
than any President that has ever heen in office T would think.
I mean do it himself, because he had a 1ot of experience in
the war departments. He came up throogh the ranks: he used
ta do & lot of writing for General [Douglas] Haéﬁthur Yo

know.

BURG: Yes, right. I've seen some drafts. 1In fact T acquired
a draft plus the uitimate letter that went ont while Eizen-
hower was Chief of Staff, and the party giving me this
actually had been given a copy of the draft in Eisenhower's
handwriting showing the encormous amount of additional struce-
turing and work that he did on a fairly short kind of congrat-

ulatory, thank-you-for-your-fine-service letter.

HOPKIRS: I used fto take certain types of material in for his
signature. Many of the letters that I would take in had te
do with personnel matiers, in other words somebody resigning
er an appointment letier or something of that pature. I
would stand there you know as he was signing this stuff, and

someilttes he'd find one that didn't strike him just right and
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he would edit it., Many times you know you'll see = person

edit a letter and you can say, "Well, that's sll right but

what difference does lt make. It's no improvement, it's

just 2 change." But it seemed to me that you could mnalyze
President Eisenhower's editing and you could find 2 good reason

for every change he made.

BURG: That's interesting. So a word might be strengthened,

HOPRINS: And you could understand why he made the change.
Sometimes people edit end I can't understand why he made it
just because he likes this phrase better than the one wea had;y
it makes no difference., But vou coulc slways see B reason for
President Eisenhower's changes. I was always amazed at his

Bbility to do thet.

BURG: It's interesting to have that from you. You saw an
awful lot of that from » number of different Presidents from
Hoover on. And I'm very glad to get this impression that
you had of John Eisenhower in that position too. How did
you meet the brother, Milton; did you have anything much to

do with him?
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BOPKINS: No, no. We used to see him around there gulte often

and sea him down in the mess but T had ne contact with him.

BUEG: HNo contaet with him.,

BHOPKINS: He had anmtstanding government career of course,

BURG:1 Yes, yes, lndeed he did, starting with Roosevelt I
guess, MNow let me ask you as long 25 wa're méntioning this,
I was asking you whether you'd seen him much during the

Eisenhower Administration. Do vou recollect him from your

time in the Roosevelt years?

HOPRINS: Mot persconally but by name, yes. In other words,
during the Roosevelt yvears, when he was down in egriculture,
he was much more prominent in the pubilic eye than his bErother.
You heard of Milton Eisenhower right zlong, but you never

heard of Dwight D. Eisenhower 1in those daya,

BURG: Well, I wondered if vou'd runm into him in his earlier
phases of the govermment career. The next neme I have is

Harris Ellsworth.

HOFEINS: I had no contact with him at all. I saw khim arsund

the office.
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BURG: How 2bout Frank Sterling Evans?

BOFKINS: Well he was a young man cover in the military; I

believe he wes in the Air Force, wasn't he?

BURG: Yes, they have him here--zir aide,

BOPRINS: I didn't know him too well except occcasionally he
would bring things over for Blll Draper, things that reguired
presidential signature, nominstion lists of general officers
or commissions that required presidential signature and that
sort of thing. 5o we had some dealings with him but not a

great lot., Again s very personsble and likesble young man,

BURG: How about Bill [William Bragg, Jr.) Ewald?

HOPKINS: He was another bright young man with 8 wonderful
background and a good writer as I recall. My main deslings
with him I guess wae down in the White House mess. In other
words, his work was such that we didn't come in contact too
often in our daily ocperations. Buat ms I say, he was another
ona with 2 wonderful beckground and 2 fine young fellew. In
fact I've geen him s couple of times in the last year. Ha's
writing another book about the Eisenhower days, and he's come

ap to see me a couple ol times,
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BURG: Oh, I see, He's here in Washington, D.C.

HOPKINS: No, he's up in, well, right out of New York City.

I forget the town he's in, but up in that area.

BURG: All right, we should be able to chase him down then

if we want to make contact with him. Pine, thank you. HNow

is Arthur [8.) Flemming néxt on your list?

HOPKINS: Well, there agein I knew Dr. Flemming, had & pleasant
speaking relationship with him. Officially we didn't come in
contact a great deal. Of course here again is one of the
people who's had an gutstanding career in government. He's
keen in and out many times, many top jobs. HEW [Health, Edu-
cation, and Welfare| I guess is probably the highest one,

but he was head of the Civil Service Comminsion for many
vears. #and of course he wes, I think, &2 friend of the govern-
ment employes, and we 8ll had very high regerd for him. He's
very likesble fellow, and he's tha type of man--two or three
times he would come back to the White House =iter he had

Lheen there in the Eisenhower daye and he would go out of his

way to look you up and just say hello you know.
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BURG: I see, An easy man to know.

HOPKINS: Oh, very much so.

BURG: You found him an essy man to speak with.

BOPKINS: Yes.

BURG: And interested in, well, because he was civil service--

HOPKINS: He was interested in people I think, and I think he

was a friend of the civil service,

BURGs Okay, very fine, DIid you know Frederic [Ewing] Fox?

HOPKINS: Oh, ves, yes, I know Fred Fox. He was & minister.
Be had an office over in the Bast Wing, a2nd his mein ares of
activity, at least as it came to my sttention, wes besically
in the aree of preparation of letters of greeting and that
sort of thing which is a volume operation in the White House
and getting more so all the time. And it cakes somebody with
a great deal of capacity as a writer and willing to do a2 lot
of research so that you don't send greetings and letters of

pralse to the wrong people.
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BURG: Now cen vou describe to me the kinds of things he would
heve to ¢o, letters of greeting to people for example on their

birthday, this kind of thing?

HOPKINS: Well, to scme extent that type of thing, but every
large group in the country that has a convention or an annual
meeting, they went = letter from the President to read at
their convention or thelr meeting. Many times they want
presidential commitments in these letters. It's a very
touchy field. BAnd for instance the AFL-CIO [American Federa-
tion of Labor - Congress of Industrisl Organizations| is
going to have @ meeting some plece; they would want a letter
for this. And they may went & presidential commitment or
would like to have one. So it's 2 very cereful operation.
And he dién't do all this of course, but he was instrumental
in a great deal of it. That type of thing where any palicy
matters were concerned had to get clearance from the necessary

departments and agencies 2nd had to go through top staff{ and

all that sort of thing.

BURG: How did he come to that job, Mr. Hopklns? How did he

heppen to be chosen for that job? Do you happan to know?
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HOPKINS: HNo, I can't say that I do.

BURGt Do you know what hls religious faith was by eny chance?

HOPKINS: I can't say that I know that either. I don't know
whether this book tells or not. I wae thinking Presbyterian

[Congregationalist], but I'm not sure.

BURG: My list deoesn't happen to say, He seems to have done

that work from about 19356,

HOFKINGS: Congregational, it says here.

BURG: Do yvou know if he's still slive, air?

HOPKINS: Oh, yes, he's up at Princeton.

BURG: I see. At the theologicel school up there, do you think?

HOPKINS: No, I don't think so.

BURG: There's one attached to that campus or adjecent to it.

HOPKINS: I should know whaz he's doing up thers too because

I get & Christmes card from him each year but I don't.

BURG: He's with the university?
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HOPKINS: Yes, he's with the University at Princeten.

BURG: And =0 if wo needed to contact him we could get his

exact address from you. You're in communication with him.

HOPEINS: - - = = = his address. He was Very

knowledgesble and very likable and fine young man. He used
to get teased a little kit abput his background and that

sort of thing, but he could take it; he was all right. Aand
cne of our big problems in the Eisenhower Administrationm,
particularly after General Persons became the chief of staff,
was letters from children. A child writes in; they've got
no inhibitions at all; they ask all kinds of guestions. If
you really answered their letter you could write a book.
Many times I think it's the fault of the teacher. It's very
easzsy for a teacher to say, "Now we're going to have a rittle
project, and in this project you're going to write to some-
body in public life, and vou're going to ask them certain
things, and this will keep you busy for the next two weeks.”
Well that takes the heat off the teacher, and the first thing
the child thinks about, "Who do I write to?" Well the first

name that pops in his mind is the President of the United



Wm. Hopkins, 11-14-74, Interview #2 Fage 162

States. 8o in comes a letter. Sometimes you might yeceive a
dozen letters very much alike from the same school. They ask
all kinds of guestions. Well General Persons was very
interested in thase children's letters of course and was
insistent that the replies be responsive. And to be responsive,
sometimes a short response would be two pages. F remember
many times we would handle these letters to a great extent
over in the correspondence section and prepare letters for
General Perscns' signature or whoever it may be, and it would
get to General Parsons' desk and he would say, "This is not
responsive." And he would bring it in to Art Minnich te
dress up., Well Art would slave over these things--well it
was just impossible. We didn't have time, and we knew we
weren't doing a good job as far as the children were concerned,
and we knew we weren't doing what General Persons really wanted.
S0 I appealed to Fred Fox one time and I said, "Fred, we've
got to do something.™

Well Pred said, "I'll fix you up something.”

Sg he started to work, and the theory was we were going
to get up a booklet, and we w;re going to keep a record for
a period of time of all these guestions that came in from

children, and that we were going to try to prepare a booklet
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that would answer 2 lat of these questions, in = general wBY
at least, We'd have information in there about the President
or sbout the Constitution or sbout the flag, general informa-
tion for & child so that {# they asked specific guestions
that we couldn't answer oOr didn't have time to write in detail
we'd mend them = pamphlet eand say, nphis will be helpful to
you and will answer 2 lot of your guestions." well Fred
helped and worked on that for & good long time, but we never
did get it wrapped up until the Eisenhower Administration
went out, BSo when Fred left he pundled all that stuff over
and sent it over to me and said, "Here it is."™ Well it
wasn't until the Kennedy administration that we finally got

that off, bot Fred gtarted it.

BURG: And thet did teke =ome of the pressure off you then?

HOPKINS: Yes, it did later, hut not in the EBisenhower Admin-
igtration. Fred got it started and we carried it om gnd

finally got it licked.

BURG: Very interesting to hear that Gepneral Persons wanted
thoge letters, even though they wers going to children B

there's no mistaking a ehilé's letter, to respond to the

child's guestions.
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HOPKINS: Yes, it was very interesting.

BURG: ‘Well, I suppose Dr. Minnich will be able teo give me

ancther viewpoint on that.
HOPEINS: I'm sure he will.
[Laughter]

AURG: TInteresting. Well it sounds like Fred Fox would be

a good one to speak to.
HOPKINS: ¥Yes, I'm sure he would be.
BURG: How about Clarence Francis?

HOPKINS: I didn't Know him very well. There again, I
used to see him down at the mess and that sort of thing

but not——

BURG: All right. And Walter George.

HOPKINS: No, he wasn't there too long. He was brought
down from the Hill you know. -He'd been a senator for
vears and years. I don't think I came in contact with him

at all.



This interview is being taped with Mr. William Hopkins at the
army and Navy Club, February 3, 1%75, Washington, DC. Present
for the interview: Mr. Hopkins and Dr. Burg of the Eisenhower
Library staff.

DR, BURG: When you and I finished our work the last time, we
had reached Andrew Goodpaster in our list. Goodpaster's one

of those, I would imagine, that you knew pretty well, you

would have a certain amount of contact with him,

MR. HOPKINS: Yes, we had contact with him. He was staff

secretary as well asz defense liaison officer. And 1n his

capacity of staff secretary, when he first succeeded
General [Paul T.] Carrcll he was in the same room that T was

in where the executive clerk had been, and later his office

was right next door to ours. and the assistant staff secretary
remained in the same room that I was in. In fact, when

General Goodpaster succeeded General Carrell, he loocked around
and decided that the room was tog small for the number of
people in there and he being an engineer officer got out his
slide rule and decided on some changes. In fact I guess that
was probably one of the first major changes in the West Wing.
What he did was to enlarge what had been the executive clerk's
office by about half. This change also provided for & private
corridor from the area of the offices occupied by Governor

[Sherman] adams and General [Wilton B.] Persons, to the
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President's office, and this space was provided by taking it
off of the lobby. So the lobby lost maybe a fourth of its
space and we got this corrider, enlarged the office in which
General Goodpaster was in as staff secretary and provided a
little antercom in the area of General Persons: and Governor

Adams. So the executive clerk's office prioer to that time

had been an office, ch I would guess, twenty feet by fiftean
feet., And in there we had General Carroll, his secretary,
myself, and a secretary--so there was four of us, which meant
four desks, and it also served as a passageway from Governor
Adams' office in through the appointment secretary's office
into the president's office. So Governor Adams and his
predecessors, all previous administrations, used this as a
passageway all the time; so it was a very--you didn't have

much more room in there than vou have in here.

BURG: Perhaps ten feet. Or, do you mean the distance hers,

which would be more like five fest?
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HOPKINS: This area here, yes.

BURG: Five feet perhaps.

HOPEINS: So it was crowded. And then when General Goodpaster
came in, it wags arranged so that Art [L. Arthur] Minnich alsoc had
a desk up there., And later on, General Goodpaster maved into
what had previously been the antercom of Governor Adams S0 WE

had a little more zpace, But it was an open-door poliecy. In
other words, General Goodpaster was working in the next room

with the door open most of the time, unless he had people in
there for some reason, or was doing something that reguired
concentration or secrecy. So it was, we were all working there

together.

BURG: You were observing him.

HOPKINS: Oh, yes. He was a very competent man, no doubt almut
it. I was always greatly impressed with him how he could
hushand his time. Sometimes he'd be working away and maybe
President Eisenhower'd left for the afterncon to play golf and

General Goodpaster would ceme in and say, "I'm going home for an



william Hopkins, 2=3=7%5, Interview #3 Page 168

hour."” And he'd be back in & hour and he would say that "I've

chopped some wood and I've done this and I've dene that," and
he didn't waste any time., I was always very much impressed with

that, I didn't operate thzt way.

BUREG

Very few of us do operate that way. Was he able to

reach his= home and--

HOPEING: Well he lived over in Virginia, I'm not sure just

where, but it wasn't very far.

BURG: 5o in an hour's time he could get there and do some useful

work and get back.

BHOPEINS: Oh, yes.

BURG: Was he keeping pretty leng hours at the White House?

HOPKINS: Oh, yes, very much so. He kept long hours. ©Oh, I
would just say roughly from maybe 8:15 in the morning till 7:00
at night, something like that. That's just a general pattern,
varied scmewhat. But he was very much invelved, of course, in

addition to staff secretary work, which he only did certain
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phases of that, Art Minnich did guite a bit of it and later on

John Eisenhower, both of them. But he was greatly involwved in

the defense liaison area as well as with the national security
area. In other words, in the days of Gordon Gray and others,
Bobby Cutler, they conferred gquite often with General Goodpaster
and he took many things in for the President to see and act on

in the national security area.

BURG: Am I right in thinking that Goocdpaster had a Ph.D.?

HOPEINS: Yes, I think he did. I think from Princeton.

BuRG: And so did Art Minnich.

HOPKINS: Art Minnich did, ves.

BURG: And John Eisenhower, graduate work, I know at least the
M.A. level, And scmebody once remarked that it was unusual the
amount of academic prowess in that office and vet Minnich and
Eisenhower for example, much of what they did, I guess, were the

kind of mechaniecal tasks, Weuld Ehat e a fair assessment?

BOPEINS: Well, =ome of it. Now Art, of course, he was, in
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many respeckts, an zssistant to Governor Adams and later General
Persons. He did a lot of preparation of special letters and that
type of thing for them. He alse was the main person used in
taking notes, except for cabinet meetings, for meetings of the
congreseional leaders and other meetings in the Cabinet Room
basically. Many times the meetings in the President's ocffice
that were of the nature that related to thiﬁgs in which General
Goodpaster was involwved, he took notes. But Art, that teok up

a lpot of time and then Art was engaged in later years on the

editing of the tapes for the Public Papers of the President.
BURG: Right.

BOPKINS: That reguired guite a bhit of time.

BURG: I remember that.

HOPKINS: So in effect he had two offices: one up in the same
room in which I worked and one downstairs. And he kept busy

witheut a douahbt,

EURG: MNow did you ever notice, those epportunities, because

yau were a basy man, opportunities that you might have had to
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see Goodpaster in action, did he ever give any evidence that

he had difficulty adjusting to working in the civilian kind

of environment having been military?

HOPKINS: WMo, I deon't think so. I think he had less trouble
that way than his predecessor did, General Carroll. In other
words, they were different types. Goodpaster was basically

or gave you the impression of being very calm and easy going
and never tended to throw his weight arcund. He was appreachable,
Other than maybe his wvery precise habits in work hakits, you
wonldn't think of him as an officer at all, if you didn't know
him. He did have wvery precise work habits. In other words,
he was always writing memoranda for the record. Whenever he
was in on a presidential conference he came out and wrote a
memoranda for the records. I'm sure that the Eisenhower files
are just full of them. It seemed to me in many cases that he

overdid it, but then that was a matter of opinicn.

BURG: It was such a strong habit though that even in situations

where one might not think this was necessary, he was going to
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write the memoranda.

HOPETINS: Yes.

BURG: Sitting where yau did, in that particular corridor,

could vou form & judgment as to who seemed to have--I'll use

the word unrestricted access to the President, maybe that's not
the word I want-=hut does it stick in your mind who seemed to he
able to get in and out of the President's office from the staff
with the greatest regularity. We'we seen more recently in the
Hixon adminiskration I think, it loocked as though entrance to
the President was rather restricted. But in the Eisenhower
administration I get the impression that some were able to move
in and cut and consult with the President with some degree of

freedom.

HOPKEINS: I think so. I think this business of restriction to
the President, and you even read about it in the current adminis-
tration—-=I don't know how true it 1s. But in those days there
much less restriction. I think it was tending toward that way

in each administration, but in the Eisenhower administration

for instance, all the top staff could get in with no trouble at
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all, In fact, they'd get in either door which meant they walked
in without announcement. In other words they could go in through
Tom [Thomag E.] Stephens office if he was there or through Ann
Whitman's office. And it was a matter, bkasically, of sticking
their head in the deoor and seeing i1if he wasn't ftoo busy .and walk-

ing in.

BURS: So we know men like Adamsz, of course, could do this, but

also men like Hauge, Gerazld Morgan, Jim Hagerty-—-

HOPKINS: Yes. I think Jim Hagerty--well he came in both ways,
because in those days there was the President's office and then
there was a little washroom which later became a little antercom
after the President had his heart attack, then the appointment
secretary's office and them the executive clerk's office or the
staif secretary's office-—which you called it in the Eisenhower
days--and our doors were always open. In other words, it was

an apen—door policy. So from where I sat youw could look right
in and see Tom Stephen's desk or Bern [Bernard M.] Shanley later
on, and see whe was going in the President's deor. Did that fer

vears. Of course, Jim Hagerty woulé come Louncing in and say to
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Tom Stephens, "Is anybody with him2" If the answer was no,

walk right in.

BURG: &and so that's how it was done, particularly by Tom

Stephens.

BOPKINS: Or many times Governor Adams, I know, would pick up
the phone and ask Tom Stephens, "Is the president alone?" If he
said yes, here'd come Governor Adams richt through our little

pagsageway and go on in.

BURG: Even though there was the staff organization, staff
concept, which sometimes has been reported as in effect shielding
him, holding down access to him, your cbservation would be that

access was still pretty good,-—-—

BOPKINS: Yes., I would may--

BURG: —in the administration.

HOPKINS: =--the access was not guite as broad maybe as President
Truman's time. In other words, it didn't go guite as deep in

the staff.
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BURG: As it had in the Truman period,

HOPKINS: Yes. But there was access, no doubt akout it. Any- s

f=3
(3
one who needed o see him could get inm. \= J?

BURG: The next name I have on my list is Gordon Gray. Did you

know Gray?

HOPKINS: I knew him, not too well. But he was an extremely
friendly man and of course vou know his backgrodand. He was a

man of considerable wealth, but he was common as an old shoe. He
wasg always very friendly and I think a wery abkle man. I always

had a very high regard for Gordon Gray.
BURG: The next man--Reohert K. Gray.

BOFPKINS: Well, Bob Gray was a young fellow when he came to the
White House. I can well remember the first time I ever saw him.
I think he was brought owver to the White House by—--Fred Ssaton

brought him over.

BURG: Yes.

BEOPKINS: He was from Nebraska, as was Fred Ssaton, and I know I
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was called up—-I forget whose office it was, I don't know
whether it was Bryce Harlow's or who=--anyway. I was called
up there to be told, now this is Bob Gray and he's going to

be working with us. And he was probably in hig early 30s in

those days. But he was a wvery bright voung man. I'd say a
little ambitious mavbe. He was a go—getter,; Ilots of pep,

vim, and vitality.

BURG: Do wvou think that his ambition, which vou'wve mentioned,
ane thing that I continually he=ar as I speak with members of
that staff is the fact that so many of them make the abser-
vation that few on the staff seemed to be promoting their own
interests or had any interest in promoting their own careers,
but rather that they had worked for the cause that they were
engaged in and that there was very little back stabbing or
climbing or anything else. I alsec get the impression that
Gray was an exception to that; that the ambition that vou

speak of was to others on the staff a distasteful amount of

ambition.

HOPEINS: Well maybe to a certain degree; not overly so I
would say. Bo far as I know, he got along well with all members

of the staff but I have a feeling that there wazs a little more per-
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sgnal ambition there than in the average.

BURG: MNow he took over the job that Maxwell Rakb had--

HOPEINS: Yes,

EURG: =-—as secretary of the cabinet.

HOPKINS: But now before that, when he was there first, he had
heen an assistant to Governor Adams, as I recall. T believe he
succeeded Charlie Willis in that job, in other words the personnel

area, before he becamée cabinet secretary.

BURG: Wwell he might have, then Robert Hampton--

HOPKINS: —--Bob Hampton succeeded him later in the personnel
area, but Bob Gray was in that area for=-I think he succeeded

Charlie Willis.

BURG: That's possible, I'd fergotten that.

HOPEIMS: Yes.

BURG: MNow Rabb, Rabb had had various assignments connected with

minority rights as well as his cabinet secretary's position.



William Hopkins, 2-3-75, Interview #$#3 Page 178

HOPETINMS: ¥Yes.

o

BURG: But it's not my impression that Gray took over all of (ﬁ

2, &

kabk's duties—-— e

o by

HOPKINS: Mo, as I recall it he didn't get involved in the
minority area and I don't recall right off who did. PBut I den't

think Bob Gray

BURG: Fred Morrow had--

HOPEINS: To scome extent, ves.

BURG: Now one more guestion about Gray. One of the criticisms
I've heard voiced of him was that unlike Rabb when he set up
cabinet agendas, Gray tended t¢o throw into those agendas a

numker of things that other, perhaps more senior members of the
gtaff, thought were poor planning on his part or these were
matters that were being taken care of in other wavs and did not
nead to be discussed by the cabinet or were blown out of propor-
tion by Gray--that is they were not of cabinet importance, a whole

series of things. Was that yvour impression?
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HOPKINS: Well I think, I think there may be some truth to that, |+

but I think there's a reason for it, toe. Of course, Brad =
[Bradley H.) Patterscn was the assistant during all this time,

bEoth when Max Rabb was there and when Bob Gray was there. and

here they had this cabinet system where each week they had to

come up with an agenda. And believe me, sometimes they really

had to reach. There just wasn't that much material around. So

it was a matter in many cases af reaching te--what can we have to

put on the cabinet agenda. Scometimes they'd go around the cffige
asking people. It was a job to try to come up with something

many times. &And I think that's probably one of the reasons

for this.

BURG: Mr. Hopkins, does it seem to you that that situation came

to prevail as we moved deeper and deeper ‘into the administration?
HOPEINS: Yes, very definitely so.

BURG: That in the early years there was plenty and so Rabb might
not have had difficulty setting up an agenda that was worthwhile

but that Gray 4did have the difficulty.

BOPKINS: I think that's a natural tendency as time goes on,
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these things sort of tend to peter cut you know, and to try to
continue it beyond it's real need, maybe you'we got to reach
to keep it going. Then, too, jealousies between the Depazt-

ments tend at times to keep items oif the agenda.

BURG: MNow it interests me as it must have interested you, too,
one sclution te that would be to stop having, say, weekly
cabinet meetings, if you're stretching that far to get an agenda.
Could you tell, was it the President himself who was saying now
we're going to keep on having those scabinet meetings each week
or was some genior member of the staff saying that this is

probably just a good idea to keep--

HOPKINS: Well that I really don't know. I have a feeling mavbe
it was just one of those things that was just going along of its
own wieght and nobody was really raising the gquestion: Is this
something we should eontinue to de? I just don't know. I do
know that there was a very definite fesling among the peaple in
the cabinet, secretariat, for instance, that it was an institu-
tion that once it had been installed in the White House thakt no

President could get along without.

BURG: The cabinet.
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¥ "i'
HOPKINS: Cabinet secretariat. I had discussions along toward fm <3
the end of the Eisenhower administration with Brad Patterson and
others in which they were interested: Now how do we proceed
aa that there'll ke no hiastus when the new administration comes-—-
keep this moving aleng? Here we've got a cabinet secretariat
that hasz been very valuable to President Eisenhower and I'm
sure no ather President can get along without. My advice to
them was, if you want to continue a cakinet secretariat, get it
sut of the White House. You'll never continue it if you keep it
here, because of the very nature of it. It's something new,
something the Democrats have not had, they're coming in and
get it over someplace, but get it out of the White House office.
Well it wasn't done and came President Kennedy, did not have a
cabinet secretariat. They later had a wan whom they sometbimes
gave what they called cakinet secretary duties, but it was not
in the same league with what the Eisenhower administration had.
They've had them since that time. In other words, in President
Nixon's time Alex [Alexander P.] Butterfield was known as cahinet
secretary part of the time. But it was, the concept was not the

same at all.
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BURG: Wes it your thought thet had it been placed, let's say (;;

in the Execntive Office Building, that that might have heen the

.......

proper--

HOPKINS: That might have been helpful--

EORG: -—-place io house it. Why physically removed from the White

House?

HOPEINS: Well, I don't know. It was my experience khat in a
change of administration, anvbhody within the grounds that worked
in the gffice, was suspect from a standpoint of loyalty and that
sort of thing--you worked so closely with the previous administra-
tion. If you did not work within the grounds, in other words, if
you worked over in the Bureau of the Budget, where much palicy

was developed and from a pelicy standpoint they were much more
important, in my mind at least, than we who worked in the grounds—-
but they were far encugh removed that they were not suspect from
the leoyalty standpoint. In other words, when the Eizenhower
administration came in, sometime prior to that Governor Adams

was down and he and Charlie Willis were tggether and they called

me into the Cabinet Room and asked me about some guestiona. I
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may ke wrong, but I always felt that maybe the onlyv reason I

steyed on, and by my staying on the people under me stayved on,
was that T had come there in the Hoover administration., I may be
wrong; I den't know. But I always felt that that was wvery helpful.
And if I hadn't come there at that time, becaunse the Republicans
had been out of power for twenty years, and everybody was suspect,
And of course, our purpose was bto serve the President and his statff
loyally and to the best of our akility regardless of who they

were, and in a matter of 23ix months or @ vear I think we gained
their respect. But vou can't expeat to hawve it overnight, It

just takes time and the only way yoo get it is not to push your-
gelf. ¥You sit back and sort of let things take their course. And
of course when you see that they want something done, do it to

the best of your ability and if you see them do something they
ghouldn't do; at least make a suggestion. But never suggest that
this ie the way we used ta do it, I made the mistake eariy in

the Eizenhower adminisgtration of that--of saying that to a few

people and I found right aff that it was the wrong thing te do,

BURG: Do you happen to remember who it was you were talking to

when you==
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HOPKINS: Well, basically I would say maybe some of this was

even before the inauguration. Roger Steffan came down as, he
was going to be the cifice manager. That's the first time we'd hQu:f”
ever had an office manager, we didn't really know what an office
manager was going to do. We didn't think the office was guite
big enough to need an offiece manger. In faect, such managing as
had been done had been done by the executive clerk on direction
from the top staff man in previcus administrations. But we had
lots of discussions, and we worked basically with Mr. Steffan
and he with John Steelman who was the liaison from the Truman
Administration. But there were many things about--=1 don't
recall anything specifically--but that's the general impression
vou got. HNewver say that this is the way we've been doing it.

In other worda, this iz one way to do it and vou may have a

better way but experience tells us maybe this is worth considering.

BURG: Let's look briefly at the other end of the scale as the
Eisenhower administration is moving out in that period before the
inauguration; '6l. Did you encounter any similar problems with

the EKennedy people who came down and talked aboubt--
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HOPEIMS: HNot so mech so. Mot so much so because of the faet

that the liaison pfople with the Kennedy group, at least some of
them, were either pecpple that I'd known in the Truman administration
or those that I was talking to were reporting to people that I'd

known during the Truman administration.

BOEG: T seg,

BOPEINS: In other words, guite a few of cur contacts, at lezst
personnel wise were with Dick McGuire who was working in effect for
Kerneth 0'Donnell but getting many of their ideas from the stand-
point of contacts and how to make the approaches and that sort

of thing from Clark Clifford, who'd been in the White House in
the Truman administration. So from that standpoint it was very
helpful. And that was another thing that was very much impressed
upon meé As these ktransitions came and went was that, during a
period cf transition or from the election to the Inauguration,
vou in effect were working for two groups=. But you have to re-
member that your real bopss is still the ones that are in, but
vou've got many requests coming in from the incoming group. But

never try to hurry the ontgoing group out. In gther words, continue
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to serve them just to the best of your ability right up te the

last minute, because in four years or eight years, you may see

them again. And if you don't, it'll catch up with you.

BURG: S0 you'cte using their procedures, lame duck or not, right
through the morning of January 20 and then you shift owver without,
in the meantime, offending the group coming inm. I can see that

one would have to do that. Then your thought is that if the admin-
jstraticn in power has come up with any administrative technigues
for the White House, the idea of staff secretary and a secretariat,
cabinet secretariat, and they feel that these are the best ways
administratively to handle it, it's better to move the institutions
like that—-for example the cabinet secretariat--to move it out

from the building, physically frem the building, and then there
might have been some chance of it carrying over into a new adminis-
tration by a different party.

Let's take a8 lock at the next name--Homer Gruenther.

HOPKINS: Well, he was in the congressional liaison area--

BuRG: Thiese was Al Gruenther's-—-
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HOPKINS: Al Gruenther's brother. He was a very fine fellow in
my book. I think a lot of people felt that he didn't carxy

near the weight or have as much on the ball asz his brother did--

BURG: Yes, I'we hesrd that. I've heard that,

HOPKINS: That may be true. But from the work he was deoing, I
think he was well liked up on the Hill. He had = lot of exper-
ience up on the Hill, and, again, he was common as an old shos.
He copuld talk to anybody and meet anybody on their own level, He
was very cleose with Tom Stephens. He worked for General Perscns.
He fit very well in the niche he had, no doubt about it. &And
also he was the glad hander in the East Wing. Saw a lot of these
groups, you know, that came from the Hill and that sort of thing

and he was wvery good at ikb.

BURG: &o yvour feeling wes that in doing this work, the glad
handing--that's interesting because I knew that it was Homer

Gruenther who often took the tours through--

HOFKEIMNE: Yes,.

BURG: =--the congressmen's wives who were sent down there to tour
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the White House, the insider's tours, and he handled thst. and

it was he who attended a great many of the functions up on the
Hill that pthers perhaps couldn't find time for or did not want

to take on.

HOPKINS: So I think he generated a lot of good will that way.

BURG: And remained there for guite some period of time. I'wve

forgotten the amount of time he was——

HOPEINS: He was kbhere even in the early daves of the EKennedy
administratian. I don't %Xnow how long he =stayed on--hae stayed

cn for some months.

BURG: So from the beginning of the Eisenhower administration,
actually eseveral months into the Kennedy administration. But I
knew that some pegople viewed him as & lightweight, partly because,
I suppose, they were comparing him with General Gruenther whose

intellect is pretty well regarded.

HOPHETIMS: Of course I den't think Al Gruenther could have lasted
ten minutes in the job that Homer had. They just weren't, they

were just opposite that's all.
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BURG: Evwvidently it was not necessary to Homer Gruenther's ego to
be handling the great affairs of state. He seems to have been a
man who saw his own potential and stayed in that position. happily

stayed in it. ¥ou never saw him moping around the place--

HOPKINS: No I never did.

BURG: --saying I wished tec heaven they'd give me a mission to
Moscow or something.

Now this next man on my list, James Hagerty, I suppose that
one could say & great deal about him over = great period of time.

Did you have fairly close contack with him?

BOFKINS: Well I would say I knew him fairly well, ves. Of
course, that was one of the jobs of the executive clerk's office,
operating either directly or through the records coffice which is
under the executive clerk's pffice, to feed the press secretary
information regarding presidential actions on documents, nomin-
ationz and that sort of thing so we had bto work closely with his
cffice in that regszrd, And Jim Hagerty was a wvery cepable man.
in other words, he and Steve Early were probably the tep press

men in my time there, at least.
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BURG: Az you saw them from the Hoover administration--

HOPXINS: Yes, and they were very much alike. They were very--

BURG: ©Oh, were thev?

HOFPKIMSE: Yee.

Burg: What characteristics did they shars?

HOPKINS: Well they were very decisive, positive, made pasitive--

[Interrupiicn]

BURG: ~--Hagerty taken anything out of his office but you had
seen Barly do this. You figure Hagerty was capable of doing that

if the occasicn arose.

BOPKINS: Yes. As I say, he had a treméndous background, of

course. He had been with Governor [Thomas E.] Dewey for many
yvears, I heard him say one time that he had probably been in-
volved in more presidential campaigns in 3 press capacity than
any man in history, and I think that was probably true at the

time at least.
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BURG: Do yeu think, and this would have to be just vour own
chservation of things from your particular position, had it
ever struck you that Hagerty could have done more in the way of - 3

: o
publicizing accomplishments in the Eisenhower administration? t_ éa
At least one scholar, whose work I've recently read, suogeszted
that, by and large, the picture that emerged in the pressz nation-
ally of the Eisenhower administration did not perhaps do justice
to socme of the things accomplished in the administration. Would

that judgement be correct in your eye or subject bto modification?

HOPKINS: Well I don't know. I never felt that way particularly.
0f course in subaeguent years, you know, there's been this
argument that you need a press secretary and you need a public
relaticons office. Nixpn administration tried it, I'm not sure it
was successful, And I do think that the two are so intertwined
that it's got to be abput one man. I thought Jim Hagerty did

a pretty good job myself.
BURG: That was your feeling?

HOPEINS: Yes.
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BURG: Well it's also been suggested to me in other conversations

that some of what was accomplished, some progress made, for { _%
example if I used an instance, some of the progress made in racial.
affairs here in the District, turning segregation arocund, that

these things were done not by fiat, but they were done by persua-
sion=--slow process of persuasion in the hotels and in the restaurants
and contacts between pecple in the administration and in some of

the service industries in the District--and that when things are

being done by persuasion, you're not really sble to stand up Then

and hHave Jim Hagerty call a press conference and lay 1t on the

press that that's what you're doing.

BOPKINS: Well, of course, in those days what you're talking about
is basically what Max Rabk was doing behind the scenes; before
that the same thing had been done bhehind the Scenes, got its

start in the Truman administration, David Niles, Phillec MNash,

and then Max Rabb sort of carried on. But I'm not sure in my

own mind whether the state of the country was such at that time
that it would have been desirable to give so much publicity to

what was being done or what was being accomplished. I think
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it might hawve been counterproductive.

BURG: BS5o politically the wisest move, in your estimation, might[‘
just have been what was being done., Do it, accomplish it, just
rule it out as something you're going to take a great credit for
because, acraoss the ccuntry at large, you might do yourself
political damage by closely identifying with 1t. Probably a
reagonable judgement, too.

John Hamlin is the next man on pur list. Did you know

him?

HOPKINS: I didn't know him too well, no, I used to see him
down in the lunchroeom oceasionally and that sort of thing, but

I didn't know him very well.
iJRG: Robert Hampbon.

HOPKINSG: Well Bob Hampton succeeded to being the assistant to
Governor Adams in the personnel area after Bob Gray moved gver
and took the cabinet secretariat and, we worked very closely

with Bob Hampton in all matters relating to presidential appoint-

menks. In other words, once the determination was made as to
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who was going to get the job and the background checks had

been made, then we got usually advice from Bob Hampton as to

what was to be done and on the basis of that the proper papers
were prepared and moved on through for Governor Adam's okay

and the President's signature and on up to the Hill. FBEob Hampton
aleo was the one who signed all actions relating to personnel
amtions in the civil service staff in the White House. B5o when

. we made recommendations to the Governor for promotions, we
psually worked through General Goodpaster and for Bob Hampton.
And he was a very capable young man, I would say, and very easy

to work with and a fine fellow.

BURG: Here we have a prospect to compare Charles Willis,
Robert Gray, Robert Hampton. You saw all three. Do you now
think back to any differences in the operating style af those
rhrese men? Does Hampton, for example, stand out in your mind

in any way as being distinetly different from these other two?

HOPKINS: Well, not too much so. &nd there was one octher man
in this job and I'm not just sure, I think Ed [Edward T.] Tath;

vou talked of seeing him.

BUORG: Yes.
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HOPEINS: He had this same jeob for a relatively short time,

and then his health went back on him. It was a hard job in

this area working for Governor Adams. Of course Governor Adams
mellowed as time went on, but he expected perfection and he
wanted it. Aand this is a hard area to work in. In other words,
many times just the matter of trying to find someone who is
qualified for a particular job and get somebody lined up and

for one reason or another it fell through--either he didn't
want it or he wasn't gualified or there were some other reasons
that he shouldn't be appointed--and here Governor Adams was
working under pressure: You get articles in the paper, this
job's been wvacant for so long, what's the White House doing,

and all that sort of thing. So there was all kinds of pressures
in this area. Charlie Willis being the £irst one who had worked
with Governor Adams before the inauguration—-I don't think
tharlie had had any government experience before that so far as

I know.

BURG: No. His only government service was-—--

HOPEKINS: --and he was a little more dogmatic I would say in his

o
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approach, He got credit for this Schedule C gperation, you
know, that was criticized, finally ended up as a Schedule €
operation. But it was wvery much criticized as trying te circum-
vent the civil service praocedures and that sort of thing. Bob
Gray came in: I think his was a little more relaxed operaticn
than Charlie's possibly. In fact Charlie Willis, going back to
him, he had a very small office. His chief girl was Sheila

Tunney and—--

BURG: Tunnev?

HOPEING: Tunney. And she, in my book, was oneé of the beast that
ever game to the White House. She was tops, really. I've lost
track of her, but she was a very good girl. As I say then Bob
came in. He was fine, did very well in the job. I do think that
Bob Hampton had a little better feel for it than some of his
predecesspors, was a little more relaxed in it and I think he did
a very good job. He'd had some personnel experience over in the

State Department or War Department, one of the twa.

BURG: I think State.
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HOPKINS: Air Force I guess it was, maybe.

BURG: But alsc Department of State. He'd been there five years.

HOPKINS: And then of course Bob stayed on shortly after the
¥ennedy administration came in, because here you had a group that
was going to maybe centralize more of the persconnel operation in
the White House than the Eisenhower administrstion had done, 1In
other words, move more of what the national committee had been

doing into the White House area. And Bob, I think, cffered to

stay on and give them such expertise as he had for a short pericd
of time. There were two, Dick McGuire was in charge of the

Kennedy operation in that area and one of the ladies working

under him was Dorothy Davies. 35S0 Bob worked closely with them,
particularly Dorothy Davies in the very early days of the Kennedy
administraticon. and along came a vacancy on the Civil Service
Cormission and the Kennedy administration started lecking around
for a candidate and they finally decided, I guess in that area,
well here we've got him right under our ngse. Bob was nominated

and confirmed =5 a member of the Civil Service Commission.

BURG: Did sheila Tunney stay with that personnel operaticn up
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irnto Hampton's tenure in the jeb.

HOPKINS: HNo, she left ag I recall when Charlie Willis left.

BURG: Left the White House entirely.

HOPEINS: Yes., GShe was & very capable young lady.

BURG: One thing that strikes me too would be that that job, I
would guess, became easier to manage. Probably Willis would
have had the toughest job because he's the cone that's got to
find Republican types to fill patronage jobhs and as it moves on
to==-I don't remember whether it went ko Tait and then ta Gray--
but as you move through time towards Hampton's tenure you've got

a2 lot of those jobs filled and the heavy pressure--

HOPKINS: ©h, yves. The heavy pressures are the first year of
an administration. And of course in addition to filling the
jobs, you've got all kinds of recommendations and applications
coming in which take time to handle and teo handle in such a way
that you're not going to make anybody feel that they're getting
the bum's rush, particularly those who feel that they're entitled

to something from what they've done in the campaign.
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EURG: It struck me that in Willis' situstion that first year
or 2o, it was inevitable he was going tc be shot atbt by Adams
and others in the Eisenhower administration: shot at from the
Hill, the people there who wanted their favorites put in; shot
at by the party at large. And it struck me after I'd met Mr.
Tait, that Mr. Tait seems to be a man of no small amount of

sensitivity and that that would be a harsh rola——

HODKINS: It was a harsh role for him, I always felt that maybe
that was one of the things that caused his problems from the

standpoint of he just, his health--

BURG: At least if not & nervous breakdown, driven almost to

the edge of a nervous breakdown.

FOPKINS: Yes.

BURG: That's interesting te know and interesting--

HOPEKINS: You have to remember that in the Roosevelt administration
very much of what Charlie Willis was doing was done at the
national committee. In the Truman administration, a certain

amount of it was done by the national committes, but some of it



william Hopkins, 2-3-75, Interview #3 Page 200

was dene by Don Dawson and his assistant. 1In other words,

two men and probably three girls. But Don Dawson of course did
many other things tos. Along comes the Eisenhower administration
and you have Charlie Willié's operation which, and his successors,
Bob Hampton, Bob Gray, and others, and this stayed = relatively
small operation, maybe two men and three or four girls, something
like that, sccupying two or three small offices. You get up into
the Kernedy days and its progressed from there, getting more so
carh administration, moving practically all of the personnel
operation that used to take place in the national committee over
to the White House. And you get up to the Nixon administration
and probably now, I don't know how many pecple they've got, but

I would venture to guess they've probably got Ewenty.

BURG: The tendency has been the enlarging of the White House

otaff,

HOPEING: I'm not sure in my own mind it's @ goed thing. 1
think a lot of that that's done at the White House war Id e bo the
President's best interests to have it done at the national

committes, myself.
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RURG: One gets the impression that in the Eisenhower period, 1
helieve fairly early in the administration, they were, to some
extent occupied in holding the national committee out of patron-

age, were slapping the wristg--

HOPEINS: Yes. vou hear discussions, many people feel, well,

if the national committee does it, they're just going to get a
bunch of political hacks. Yeu're not going to get as good
people. Well I'm not sure that that's true. It may be in some
instances, but I'm not sure as 3 general observation that that's
true. 1If you have the right man as chairman of the natiaonal
committee and he has a definite understanding with the President,

T'm not sure that that follows,

BUEG: Particularly I suppese if that man in charge of the
committes has looked at the kind of search procedures that the
white House is employing, let's say, Willis would have employed
under Sherman Adams, one would think that it would be possible
for the national committee to say, "ah hah, we see the kind of
people you're loocking for, and why yvou're looking for that kind

of people; we can do that kind of searching oukt, too. "
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HOPKINS: &and vou have to remember alsc that when they Till a
job, one man's happy and maybe fifty whe wanted the job are
unhappy. Well if it's done at the White House, who are they
unhappy at? They're unhappy at the President. If it's done

at the naticnal committee, they're unhappy at the chairman which

iz to the President's advantage.

BURG: Tndeed it is. Yes. In trying to rally his party or have
his party's support, it's far better to have somebody else carry
the can., and evidently that did not eccur to them in the Eisenhower

acéministration.

HOPKINS: Well the trend has been the other way. 5o maybe we're

wrong.

EDRG: I will never admit that myself. [Laughter]
Bryce Harlew. Of course there is an exceedingly well Known

name .

HOPKINS: Well Bryvce is a very fine fellow in my book. He's
intelligent: he's got all kinds of good background. He had

many years up on the Hill, you know; carl Vinsen, -- Bryce was
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sort of a protege of his. Mr. Vinson was chalrman of the House
Armed Services Committee for years. And I think Bryce worked
over in the general staff during the war and came up to the

White House originally in the congressicnal liaison area and

I believe was probably a deputy assistant to the President at

the end of the administration. He was wery intelligent, probably
knows congress as well as any man alive. He's a good writer.
He's wery incisive in his writing. He used to help write soime

af General Eisenhower's speeches, and yvou could lock at a draft

and tell it was Bryce Harlow's language.

BURG: You could?

HOPEINS: Yes.

BURG: Using the language with an economy of phrase and--
HOPKING: And very, very decisive.

BURG: Did wou ever see drafts that you could recognize as

Harlow's coming back with the President's interleavings?

HOPKINS: ©h, I think so, yes. The President used to do a lot
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of editing on all of them.

BURG: aAnd T understand that he was not much for the thetorical
flourish, that writing such as Bryce Harlow's probably appealed

ko him—

HOPKINS: Yes, it probably did--

BURG: Direct, to the point, and keeping out the adjectives and

adverhbs,

BOPEING: And I'm sure Bryce did some writing for him after he

left the presidency.

BURG: I see. While he was at Gettysburg?

HOPEIRS: Yes.

BURG: MNow it meems to me that Harlow was moved cut of that
congressional liaison work about the time that Emmet Hughes left
as a speech writer. It seems to me Hughes was anly there far

about a vear.

HOPKINS: About a year he was there, yes.
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RURG: And I think Harlow meved out and perhaps moved into that
line of work. I notice in my staff list here that Harlow then

was deputy assistant to the President, as you suggest, for
congressional affairs '58-'6l., He was listed as an adminiatrative
sssistant '53 - '58. Can you recollect during that peried '53 -
'58 what his major duties were, A part of that would, of course,

be the speech writing.

HOPKING: &s I recall at least, when they started out, the con-
gressional lisison shop was in the East Wing. Emmet Hughes was
~1sp in the East Wing. And General Persons felt that they were
sort of out in left field over there and he moved to the West
Windg, aS.I recall it, about a year or so after the Eisenhower
administration came in, maybe longer than that., And although

his title was changed, I think he was Very active in the legislat-

ive liaison field all Ehe time.

BURG: Stayed with it.

HOPKINS: ¥Yes. Aand then he became the chief man when General

Persons succeeded Governor Adams, as I recall it.
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BURG: [Gerald] Morgan pretty well ran congressicnal lizisen. I

think Morgan and Harleow had been brought in almost simultanecusly.

EOPKINS: Morgsn and Harlow had come in and Homer Gruenther—

BURG: Then Gruenther then added to that—-

BOPKINS: That was the three, yes., Aand then of course Morgan

later became counsel.

BUIRG: Did Harlow become, in effeck, sort of the man in charge
of the West Wing? Do I have that right? IT seems to me that
adams thought I really ought to have gomebody in one wing--it
seemed to me it was the West Wing or the East Wing--who was

sort of overseeing what was going on in that end of the White

House .

HOPEINS: Well I den't think he did in the West Wing because

fdams was there and then General Persons.

BURG: A1l right, then it must have been the Bast Wing.

HOPKINS: Now it may have been the East Wing. because that was
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something they inherited scmewhat because Dr. Steelman was sort of
in charge of the East Wing in the Truman days. He sort of looked
after if anybody needed space Or was unahppy with this or anything
elee, Dr, Steelman was the one that had the last word. B5So 1
think, and I'm not just sure in my own mind whether we ever had
anybody that guite answered that deseription in the Eisenhower

days or not in the East Wing. If so, I don't recall at all.

BURG: I see. I'll check that out someplace else and see 1f
Harlow got that kind of an assignment, and I should be leocking

tn zee if it was anything like Steelman's position.

HOPEINS: Yes.

BUBG: Could have been ex-officio manager of that end--= A~ Tiea

i
¥

x

HOPEINS: Yes. Wi 20

aURG: -—--someone that you could go ta, and in this instance he
would not be distrubing Sherman Adams=-it would be that Adams had
delegated scme authority and, "gkay, you assign space,” and de

things like that.

BOPKINS: O©Of course, early in the Eisenhower administration Mr.
gteffan as office manager would worry about both the East and

the West Wing and the Executive Cffice Building. After he left,
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there were different ones that carried through some of those
duties. Mr. [Stephen] Benedict did for a little while, as I
recall, and I think one or two others. And of course in the
latter days, Fred Morrow as scrt of the executive cfficer for
the special projects, looked after the special projects area

in the Executive Office Building.

EOgEG: I hadm*t kKnown that.

The next name, Karl G. Harr, Jr.

HOPKINS: I didn't ¥now him tog well. I used to see him a lot.
I knew him te speak to and I saw him down in the White House
mess but T didn't know him, too well. He was a very positive
character it always seemed to me and a nice fellow but had very

specific ideas.
BURG: Strikes me as being a tough minded type. i 'ﬁ
HOPKINS: Yes.

BURG: If one were locking for a stereotype of the business
lezder with a driving kind of personality and get the job done,
this kind of attitude, he strikes me ag being that kind. But

your contacts with him were fairly--
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HOPEING: Very limited,

BURG: Did you see much then of another ene of the senior

staff pecple--Gabriel Hauge?

HOPKINS: Well we used to see more of Doctor Hauge than Karl
Harr, guite naturally. But Dr. Hauge, he was a scholarly type.
He was in the sconomic area. He was, I think, one of the close
advisers, one that the President, Governor Adams and others

relied on very heavily.

RURG: Clearly he did, and beyond just economic affairs evidently.

BOPKINS: I think =so too.

AUEG: It seeme to me his opinion was sought in many different
matters. And he would be one of those people who had pretty

direckt access ko tho President--=

HOPKINS: Yes, I would say so.

BURG: -—-in and out as he wished. Did you see him at lunch,
the White House mess, for example, Did vou ever eat with him,

have a chance to find out what Xind of a man he was on a persan-
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to-perscn basis?

HOPKINS: Well, I don't reczll any specific time at lunch. of
course we ate down there and, everybady, it was sort of a period
af camaraderie down there. But he was Very personable, wvery
down=-to-earth, nothing put on about him at all, I had a wvery
high regard te Dr. Hauge. 1 remember one time he invited a
number of us ocut to his house. I helieve it was akout the Ltime
Roemer McPhee got married. But he was very personable and as

well, very capable, wvery capable.

suBEG: And & man who seemed to get along well with the other

people on the staff?

BOPKINS: Yes,

BURG: Did the rest of the staff seem to share your high regard

for him?

BOPKINS: I think so, I always thought so. I thought everybody

had a high regard for Dr. Hauge.

BURG: Stephen Hess, <an you tell me anything about Hess?
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HOPKTNS: HNot too much. When he came te the White House he was

g very yvoung fellow.
EURG: I think mavbe cne of the youngest staff people there.

BOPKINSE: 5As I recall, he was there a year or so. And then of
course he came back for a while, you know, in the Nixon administ-
ration, worked with [Daniel Patrick] Pat Moynihan for a year or
s, But by that time he'd developed some reputation as a writer
and a thinker and a panelist I guess and a Brookings [Institution)
man @nd a few other things. Bat when he waes at the White House

he was Jjust sterting om hisz career.

BUEG: And doing speech writing I belisve. T,
&
&

HOPKINS: Some. I think, ves, “{1£j§?

BURG: Working on some speeches. He worked fairly late in the

administraticon.
HOPHINS: Yes, it was.

BURG: Yet you found him a personable type.
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HOPKINS: Yes, I would say so.

BURG: Now we'wve spoken of the fact that Robert Gray., another
one 9f the very voung--in fact there were not 3 great number of
very young men on that staff, that is, men in their thirties.
The average age ran reasonably high in that staff among the

genior types and--

HOPKINS: Probably. Yes, there were a number of course in their

thirties but they were in the minority,

EURG: Yeg, and placed down, well down on the scale. 2and Hess
wauld be down in that group.
Leo Hoegh {(and I will remind my transcriber that that's

H-o=-e-g=h) was not really in the White House.

HOPKINS: No, his office was over in the Winder Building which
is the building just aecross 17th Street from the State, War,

Kavy Building. or Executive Office Buillding.

BTREG: How's that spelled? W-i-f=-d-g=I.

HOPEINS: W=i=n=d=e-r. Winder Building.
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BURG: Yes. Defense Mobilizalbion--

HOPKINS: A famous old building, you know., It was a hospital
during the Civil War. He was a former governor of Iowa and

head of Defense Mobilization so I didn't know him except to speak
o and see him down in the mess and that sort of thing. I always
had the feeling that he was well thought of on the staff, by

the staff, and others with whom he dealt.

mURG: TI'd have to eheck it. I think he may have come cut of

the SHAEF background, that he had seen sErvVicga=

HOPKINS: Well I'm not suare aboukt that.

BURG: ~——in the European Theater.

HOPKINS: He was a former governor of Iowa, I know that.

BURG: Well he had a military rank, toco. I think he--

HOPKINS: See if there's anything in here——it may say, I'm not
SUre.

[Interruption]
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"During World War II he rose to the rank of Lieutenant Colonel
in the l04th Division and ene day in the fall of '44 he had the
privilege of briefing the SHREF commander." Well, that's inter—

egting.

BURG;: Yes. Well, 1'd forgotten that part of it.

HOPEINS: Yes,., This is Fred Fox's "RBinla®.

BURG: 104th Division was, I think, the Timber Welf Division,
Oregon DMwvigsion, origin2lly. I bhink we have zome material on

Hoegh at the Library.

Emmet Hughes? One of the few Democrats on the staff,

hroaght on for speech writing duties.

HOPKINS: Yes, he was a speech writer in the early days. I

guess he was there about a8 year. He had been with him before the
inauguration, I think. I didn't know him very well, I had a
meeting or two with him in the wvery early days on administrative

maLtters.

BURG: How did he strike you at that point?
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BOPKINS: Well he struck me as a very bright, savvy young fellow
and so far as I knew at the cime they all thought very highly
of his work. I do know that after he left there, the administration

was very unhappy about the book he wrote.

BIIRG: Yes. Yes. You heard that being discussed, then, among

the staff.

HOPKEINS: Yes.

BURG: A= you loock back on it, this may be an impossible task,
but do vou remember any of the staff whe were especially vocirer-

aize about their dislike for that bhook?

HOPKINS: Ho, I can't say that I do.

BURG: But it was spoken of--people were putspoken in their

erikticism of the book.

HOFPEIES: Yes.

BURG: You never heard directly from the President, for example--

HOPKINS: HNo.
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BURG: -=how he felt about it. I think he was irked with it,
tao.,

Now Fowland Hughes.

HOPKINS: Oh, he was director of the Bureau of the Budget and
of course was not located in the White House office either.

But, z= I say, just a matter of seeing him come in and out.

BURG: I thought it might be like that.
Now, the next man, howewver, is one of the senior pecple
in the staff, C. D. Jacksan. Aand I would assume that you had

contact with him on occasion.

HOPKINS: Well, not a great leot, no. He had his office over
in the Executive Office Building. He was there, I guess, about
a year, I always had the feeling, and I don't know how I got
this feeling, that he had a very low opinion of bureaucrats. I
do know, or I got the word indirectly someway, that he thought
it was terrible that people who had been in a previcus administ-
ration were the cnes over whose desk letters that went into the
President flowed--in other words, my office. So as a result

af which I never was too effusive about my feelings about C. D.
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Jackson. &g I say, I didn't know him well at all,

BURG: 7¥ou never heard that he modified his opinions over--
HOPKING: HNo, I never heard one way or another.

piRG: Was his reaction, the reaction that you had heard about,

stypical?
BOPKINS: Mo, I wouldn't say it was typical. HNo.
BURG: Most of them =eemed to-——

HOPKIKS: At least the information that came Lo me, it wasn't

typical.

BURG: Most of the staff seemed to adjust to the fact that, well,
yes, you were going to have a permanent group in the White House:
they wonld have served other administrations: but that their
loyalty wzs not teo be guestiensd. So Jacksen stands out in your
mind in that respect.

Mow, William Jackson.

BOPEIRE: I didn't know him wery well.
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[Interruption]

BURG: I just mentioned [Neil] Jacoby=--Council of Economic

adwisers.

BOPKINS: He was in the council of Eceonomic Advisers. 1 didn't

know him very well.

BURG: And I wendered if Arnold Jones might nat fall into the

same cabtegory.

HOPKINS: He was a menber—-

BURG: EBudget, again.

HOPKINS: -—deputy director of the Bureau of the Budget, I
helieve. And I knew him on a speaking acguaintance. He was &
fine fellow from my book. I sort of felt a kindred spirit

because he was from Kansas as 1 was arndg—==

BURG: Oh he was, I'll keep that ir mind when--—-. Now is he

2£ill here in town?

HOPKINS: I don't really know. I don't even know whether he's
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living or not, While he was deputy director of the Bureau
of the Budget, he was named to the Board of Direckors of TVA.

But I don't know.

BURG: We should be able to trace him down if he is still alive.
and T notice that the next man on the list, Roger Jones, alsc

deputy director of the budget--—-

HOPKINS: Roger Jones—--I can't say enough in praise of him. He,
T've always looked upon Roger as being a cereer man, he was in
budget for many vears, he was later chairman cof the Civil Service
Commissicn; he was later deputy secretary of state, and then
went back and worked in budget as a consultant for a while, 1In
my earlier years, during the Truman administration for instance,
Roger was assistant director of the Bureau oi the Budget for
legislative reference, In other worda, the area in the Bureay
of the Budget that does the ceoordinaling on all legislation--
enrolled bills and that type of thing, He's a fine fellow to
work with. He's as knowledgeable as anybody in government that

I've ever met.

BURG: Knowledgakle in a very bread sense or--




William Hopkins, 2=3=75, Interview 3 Page 220
HOPKINS: Very broad sense,
EURG: —--not just necessarily the budget and budget affairs,

HOPKINS: Very broad sense. I have a highest regard for

Bogexr Jones,
BURG: Yoi had known him from the Truman Administration on?
HOPKINS: Yes.

BURG: And you would know him, what, through reputation and during

the Truman period because of his work with you. It would be very

close work with you=- iy
Cy
i -
Nz

HOPKINS: Yes, and then during those years, as I say, he was
assistant director for legislative reference, he was later
deputy director of the budget. And many times we had problems,
we'd call up Roger as we did one of hia predecessors and chat
with him and talk things out. So as I say we worked fairly
elosely with Roger and we philosophized many times about White
House matters—-many times on the matter of the White House

budget, the matter of all the support given the White House
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aoffice whether it should be in one package or diversified

and things of that nature.

BURGE: The White House budget increased over the peripd of time
that vou were asgociated with him. Did he ever comment -an that
or express concern about that? It seems to me that in your
gervice in the White House that budget for White Houszse staff
climbed and climbed and I think you and I mentioned just a short
time ago up inte the Nixon administration where an office that
had been staffed by perhaps two people and three zecretaries,
you suspect it probsbly now had twenty people in it. Did he

ever comment on that?

HOPKINS: Well we philosophized abont that. We both felt, I
think, that maybe the White House was & little niggardly in the
amount of money that was aveilable to it compared to some of the
other departments and agencies. I know I felt, and I think he

did too, that that was probably a good thing.

BURG: Keep it a little emaciated.

HOPKINS: Yes. When I first went to the White House, for instance,
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speaking only from memory now, I think the White House budget
wags something under $200,000. Now—-I don't know what the new
on® going in today is--hut last year it was something over six-
teen million. There's some things that acecount for that. I
can well remember in General Goodpaster's time, we were getting
up close to the twa million mark and I did evervthing I could
to keep it under two million. I don't think I succeeded, as I
recall. But I always felt that, from a public relations stand-
point and everything, it was good to keep it down. I felt it
was good to have a little worn furniture in the lobky and that
gort of thing., In other words, we didn't have a %ing, we had

a democratic president. I think the approach turned around

180 cdegrees in later years but I'm not convinced in my own mind

£
yet that it wasn't a mistake, (—

3

BURG: Particylarly when an administration comes in and is going

to pare gut the needless expenses and winds up with a far higher

budget than the preceding administration.

BOPKINS: 1In the Eisenhower days, for instance, when they came

in, Jog [Joseph M.] Dodge, who came in as director of the Bureau
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of the Budget, went up to the congress and in their discussions
he made a commitment that they wouldn't use the President's
emergency fund for certain things that they had bheen used for

in the Truman administration. That was an emergency fund that
was over and above the regular White House appropriation. As
time went on in the Eisenhower administration, they got in all
kinds of a bhind. They just didn't have money for this; money

for that. The Presgident wanted to set up a special commission
far someone to make a study for thirty days, sixty days--where's
the money come from? We haven't got it., It was all kinds of /

a proklem, That was what ended up in the ecreation of a special h{ N

projects fund, which General Goodpaster was very much involved

in as I was, to zome extent. And it was used for special projects.
If we had something come up that we were a little deoubtful abgut,
we went to--I remember on numérous ocdcasions golng to Gerry Morgan,
who was then President's counsel, and saying, "See here, they

want to do so-and-so with special projects™. Maybe Max Rabb

wants te throw a hig dinmer down at the Mayflower for a group

of people he's working with and the bill's going to be §1,000

and he hasn't got it and he wants to pay it out of special
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prajects. "Can we do it?" B&And, as I recall it; the answer
always came back from Gerry, "Nol" 5o Max just hed to find an
angel someplace or pay it out of his own pecket or not have the
dinner. There were many occasions like that. We were very
circumspect and careful what we used that for. As time went
on, it was used gquite extensively for persennel that were brought
in for special purposes. HNow what is a special purpose and what
is a regular member of the White House office staff is a matter
af opinion. So there were prohably some instances in which we
were using special projects money whereby if somebody locked at
it dispassionately they would say, "See here, you shouldn't use
that for special projects. That should come cut af the White
House office budget.," Well the White House office budget just
wasn't kig enough for it. BSeo it may have been in some cases

used for personnel matters, presidential appeintees where there

was some question, I don't know. Anyway, the end result was,
subseguent to the Eisenhower administration--in fact in the
Nixen administration, where the feeling was—-now we're going to
have an honest budget, whatever that means, They were going to

quit detailing people: they were going te meve cver to the White
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House affice budget, as opposed to the special projects budget,
anybedy that there was any guestion at all that was there on
more or less permanent basis rather than coming in for two or
three monthas. Mr. Harlow in his congressicnal capacity in the
Nixon administration was wery much invelved in that and the end
result was that they increased the White House office budget
guite zizeablv. They submitted what they referred to as an
honest budget and as of today they have no more speclial projects
budget-—it's been knocked out by cengress. And the White House
office budget is now, as last year, was over sixteen million or

=0, (: .

BURC: Well T remember that during the Eisenhower administration,
T think in the eight years he set up about eleven presidential
advisory commissions of the eguivalent ¢f these advisory commias-—
ions. 1 remember there were about seven of them particularly, and
out of those seven I believe twg they had difficulties funding.
One may have been funded out of special projects. I assume that
what happened was that a need arcose and the budget was already
set for that year, the White House budget, and yet a need arose

and he wanted to form the commission and the only way to do it
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Was to find the money in this way.

HOPKINS: Sometimes those special commissions, by its very nsture,
could be funded by one of the departments or agenciez., IF it was
something related entirely to health, the logicsl thing would be

o fund it out of HEW [Health, Education znd Welfare].

BURG: Whe would not be too happy sbout having their budget —

. 9 u

] ﬂ'
raicded either, Q
-;_::‘:-_.-7' ]

HOFPKINS: Oh, not bappy, no. But whaet happened &3 a practical
matber, time and again the President would decide to set up =
special group for some purpose. It would he done by executive
aorder. The executive order would be entirely silent on who pays
for this. The men would come to town they'd need offices; they'd
need this; they'd need that. Where's the money coming from?

And then it wes a big hsssle. Fineslly I kept prevailing on the
Buresu of the Budget: When you write these things, put in there
who's going to pay for it, Well, they would say many times,

"We haven't got time. That tzkes time to work that out. Here

the President's going to do this, he wants this executive order



William Hopkins, 2-3-75, Interview #3 Page 227

over there in forky eight hours; we just haven't got time to
stick that kind of stuff in there. We can't work it gut." Bat
in later vears they get so that most of the time there'd he a
pravision there who's going to pey for it. That's the way it

should ke done.

BUORGE:= TLeker than the Bisenhaower sdministration?

HOPKINS: Leter than the Eisenhower sdministration. Otherwise
it's zlways & hessle and, #gain, threese times out of four something
would be set up #nd the department or zgency or somehody would
appeal to the Bureau of the Budget, "We haven't got money for

this. How do we do 1t?"

"Well, maybe the White House has gobt s5ome money." And
first thing you know the special projects would be kapped. In
other words, budget didn't have any other ideas either where the

money was coming from. So it was 2 continuing problem.

BURG: If we went back a moment to Reoger Jones--may I ask vou,
out of the various people, deputy directors of the budget and
other pecple in budget that you worked with during the Eisenhower

period, was Jones perhaps your favorite? You would have had to
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work with several--Dodge being one.

HOPKTNS: Well we didn't work with Dodge wery much.

BURG: Didn't you?

HOPHINS: Mo, Because he would ke, on his lewvel he would he

working with Governor hAdams.

HIRG: I #eg.

HOPKINS: Yes, I would say he was—-

BURG: For that period of time, Roger Jones. Can I ask vou this,

too? Were the two of vou of similar age?

HOPKIKS: Well roughly. I think maybe Roger's a year or two

older than I am. But roughly the same age, fairly clase.

BURG: So what attracted you was simply the kind of expertise that

he had, his wide knowledge of government affairs in general.

HOPKINS: And he was very conscious of the need to take special
paing in dealing with the presidency and that sort of thing, was

very interested in government organization and I'm sure he was
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well liked personally. He was a very personable fellow==I'm
sure he was well liked by all of his =zteff, He had entre to all

the pffices,

BURG: He 4id?

HOPKEINS: Yes. And the mere fact that he was appointed chairman
af the Civil Service Commission by President Eisenhower shows

that the staff thought pretty well of him.

BURG: Dr. Chester Keefer, T notice gn my list--he may not be
on yours, Bill--had been special assistant ta the secretary of
health and medical affaire and was adviser to President on

poliomyelitis. My assumption is that you would have virtually

nothiing whatsoever to do--

HOPKINS: HNo. I used to see him occcasionally down in the mess.

BURG: How shout David Hendell who'd been on the national committee

and—-—

HOPKINS: Well, he was another very fine fellow. He was very
friendly, very capable, again, eould peet anvbedy on their own

level, Nothing put-on about David Kendall at all--he was a fine,
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fine fellow and a very knowledgeable fellow.

BURG: Was there a particular way in which you contacted him,

or had contact wikh Rim?

BEOPKINS: Well, he was in the general counsel area. A lot of
the dealings with him was in connection with legislation and
that sort of thing. In other words, when the enrolled bills
came over ta the White Bouse after the Bureau of the Budget
head cogrdinated the recommendations, they went up to Dave
Kendall's office and either himself or working with one of his

assistants, Roemer McPhegs or somebody,—-

BEURG: McoPhee was an assistant to Kendall, at that stage.

HOPKINS: Yes. And problema would come up from time to time. I
recall one instance in which the General Accounting Office

wanted to come in and make a audit of the White House. I forget
affland the nature of the audit, what they called it. But any-
way, in talking to these representatives from the General Account-
ing Office I asked them just wim t this type of audit meant and

asked them some specific guestions. In other words, if the
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President wants to make a trip to Europe, does this audit mean
that the General Accounting Office determines whether this is
necessary or hot? Well, their answer was, "¥Yes.," which just

flakbbergasted me.

BURG: Put=z a little bit of a restriction on the elected official.

HOPKING: Anyway we went up and had a little chat with Dave
Kendall who knew the comptreller general, and after a little

dizcussion there, that was the end of that.

BURG: Was that GAOQ audit unusual in your experience in the

wWhite House? F

-
HOPEINS: That type was. The General Accounting Office comes in
periodically and audits our payrell and that sort of thing which
is to be expected. But I forget the technical name for the

type of audit they were proposing. Anyway, it was not done.

BURG: Now, did it ever strike your mind that that particular
audit had any political implication or overtones, since it was

a lictle different?
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HOPKEINS: Mo, I never felt that it Jdid, I felt that these pecple
who were engaged in this area had performed this type of audit

in variocus departments and agencies and were probably operating
under their express authority under the law, just didn't have

the feel of the nature of the office of the presidency.

BURG: I'wve known of other instances where the GAC found itself
having to do work with agencies, units of the government they
didn't truly understand, and my impressicn was that in those
instances, which are modern--they're within the past five years
or sg=-=they took the trouble to come in and check first and see
what kind of & unit is this before they proceeded. But in this

instance, they evidently did not do that.

HOPEINS: Well, they didn't come in. This was preliminary

discussion they were talking about.

pURG: ©h, it was.

HOPKINS: They wanted permission to come in. 5o it was from

that stage that we talked to Mr. Kendall and it was—-

BURG: ©Oh, ves, I see. 5o indeed they were deing just that.
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HOPKIKS: Oh, yes. Yes. They were circumspect about i1E. It
was just a case of cur thinking that it was something that, in
view of the nature of it and what they were proposing, was just

not appropriate.

BURG: I can se2 Lkhat, too, Now, I run inte the next man on the
List-=Meyer Kestnbaum, with some freguency, vet he never has
received a great deal of publicity it seems to me, and his

name is not as well xnown perhaps as some of the others. What

can you tell me about him?

HOPKINS: Well, I didn't know him too well. The main place I
need to see him was down in the White House mess. He ate many
times at the general takle. He was, I think, a former president
of Hart, Schaffner and Marx. And he was a great storyteller, I
know Al Toner and some of the others used to eat at that tabkle
and if youn get Meyer Kestnbaum started, he'd Keep youa in stitches
the whole p&rigd. And he could stretch out a story that I could

tell in two minutes, if I could remember it, for a half hour.

BIlRG: Perhaps get a lerger laugh--
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HOPEINS: And get a good laugh-—-—

BURG: --as8 & result, of having stretched it out.

HOPEINS: Yes.

BURG: MNow there was a Kestnbaum, I think they actually call it

Bestnbaum Commission. It took his name, ultimately.

HOPKINS: Yes, I think there wae at one time. The commission on

Intergovernmental Relations.

BURG: 0f course, yvese. I couldn't think of it's pname. That's

right.

HOPKINS: I remember one story he used to tell, and I've heard
him tell this two or three times, and it took more time each
time. It was about the fellow who wasn't feeling well and he
goes to the doctor and the doctor says, "wWell, I don't know

just what's wrong with you, but maybe we ought to take out

vour tonsils." So he takes cut his tonsils, S5till deesn't
feel well and goes back again and the doctor has another
suggestion or two and in the process he lms two or three

operations--nothing helps him. &and the doctor finally savs,
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"Well I don't know what to do. I suggest you take a cruise
in the Caribbean for a month or so, maybe it'll make vou feel
better."

He has headaches and his eyes kind of pop out, nothing
helps him at all. Hg# has his teeth cut and nothing helps. So
he gets ready for his cruise and he goes to the haberdashery
and starts ordering some clothes and gets some underwear and
some ties and scome shirtes and the fellow says, "What size ghirt
do you wear?"

And he says, "I wear 14k "

And the guy loogks at him and he says, "Sure you want L4457
How about 15.°

"No 14%'s all right."

"wall a1l right. But you know if you get these shirt
enllars too tight, they give you headaches and poppy eyes.”

[Laughter]

BURG: And Kestnbaum dropped that one on you.

HOPKINS: &As I say, he told that one in a half hour.

BURG: ©h, that's funny. Now, he died then before the end of
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the administration.

HOPEIMS: That I don't remember, I don't know for sgre, He wae

in and out: he wasn't there full time as I recall.

BURG: He would come in as a scrt of specizal consultant.

HOFEIME: Yes.

BURG: I think he died in late 1960, it would have been. Clearly
you found him amusing and interesting type, but must have been

very capable,

BOPKINS: Oh, I think =so, yes.

BURG: And somehow just not much has ever been said about him or
mentioned akout him. Now how does gne pronounce the next man,

Raobert —-—

o

e

HAOPEINS: HKigwve,

BURG: BHe'd been active in the campaign and then was a special

assistanb—=--

HOPKINS: He worked for Emmet Hughes when he first ceme in the
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White House.

BURGZ: ©Oh, did he?

HOPKINS: He was with Emmet Hughes.

BURG: Helping speech write?

HOPEINGE: Yes,

BURG: When Hughes left, what happened

or change johs or stay in the same——

HOPKINS: He stayed on a while but I'm
mind; it seems to me that he came over

while, Let's see what this says. I'm

BURG: He was & special assistant from

HOPKINS: He staved on some time after
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to Kieve? Did he stay on

just not clear in my own
to the West Wing for a

not too clear,

'53 through *S55.

Emrmet Hughes but--hut

not too long, you see, He was only there two years. 5o he

stayed on I guess a little over a year

after Emmet Hughes letft.

I'm just not zure in my own mind what area he was in after he

left—=whether he helped out Emmet Hughes successor someé or not,

he may have.
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BURG: Bryce Harlow book over some of Hughes' work for a time.

T wonder if Kieve may have remained there with Harlow?
HOPKINS: I just don't remember.

BURG: It dpesn't stay in your mind. I'll see if I can find out.
Now the next man, a scientist type, James R. Killian, special

assistant==-

HOPEINS: Well, I didn't know him too well either. I used to
zee him in =nd out of the gffice and that sort of thing. He
was a very high type man and well, cne of the top leaders in the

scientific field, of course for years. MIT--

BURG: Ph.D. and MIT, that's right. Arthur Kimball.

BOPKINS: Well he was there. He worked, I believe, with the

Rackefeller group in this government organization—-

BURG: So it would seem. I noticed I have him listed as staff
director of President Advisory's Committee on Government Drganiza=

tion which would have been the Reockefeller group.

HOPEINS: Yes, Rockefeller group. He was 2 knowledgeable young
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fellow. I would say, he'@ been around in gevernment guite a
bit. In fact he was back there somewhat in some connection in
the early Nixeon days: I don't know whether he's still-<he's

probably retired by now: I haven't seen him in recent years.

BUR3: Yes, I have m feeling it want back, too. He would have
worked with Reockefeller and Milton Eisenhower. In fact, those
would have been the three, probably the three top names in that
commission. So¢ Kimball's work largely would then be with the

various pertions of the executive, the departments—-

HOPKINS: Yes, in other words, fringe as far as the White House
affice operation was ceonceérned. One of these specisl greoups that
worked under the umbrella of the White House office, hut was not

really a part of it is what I'm trying to say.

BURG: MNow I think I've got varigus ways of finding out more
about Kimbell and about his work from some of the people in
agriculture for example. That was one group that I know that

they worked with. The next man, also on the scientifiec side,

George Kistiakowsky.
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HOPKINS: I knew him by sight and saw him around quite_gften_

BURG: But this man, James Lambie, vou would have--

HOPKINS: Oh yes. I sat right beside Jim Lambie in the latter
part of the Eisenhower--, In other words, he succeeded Art
Minnich as assistant staff secretary when Art left before the
end of the administration. &nd hefore that Jim had his office
in the EOB: he was contact man with the Advertising Council.

He was involved in any special campaigns put on by the Red
Cross, groups of that kind you know, and involving public
liaison work. And then he came cver as assistant staff
secretary in the latter months ¢f the Eisenhower administration.

He was a very fine fellow--capable. I liked Jim very much.

BUIRG: 8o he was actuyally working in your office--

HOPEINS: In the last part of the administration. =

BURG: ——shared an office.

HOPKINS: Our desks were right side by side.

BURG: A man that vou seemed to have liked.
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HGPKINS: ¥Yes,

BURG: I notice you call him Jim immediately.
Let's do the final man on my page, it's Probably about all

we'll have time for, interesting type, Arthur Larson.

HOPKINS: Well I didn't know him too well. I do know that he
was a scholarly type. I always had the feeling that a number of
the staff took sort of a pale view of some of his ideas and

aprproaches.

BURG: ©Did they find his approaches too divorced from the realities

of political operations?

BEOPKINS: I think that might have something to do with it, yes,
I believe he later went over to USIA [United States Information
fgency] for a while and then he was a--he may still be down at

Duke, ane of these schooles down--

BURG: Yes, ves, I think that may be. Some of that may have

been brought on because he had written one book, A Republiecan

Logks st His Party, and then later on wrote the book which, in
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large part, evaluated & portion at least of the EFizsenhower

presidency—-I think a favorable, very favorahle report,

HOPKINS: Yes, T think so. But I never had the feeling that
he was really pn the inside with the rest of the staff, or some

of the zstaff at lezst.

BURG: And to the best of your knowledge, the only thing that you
can suggest is that perhaps the lack of real pelitical know-how

and knowledge of how things were done.

HOPKINS: Yes,

BORG: But not a man that yvou have much personal contact with.

HOPHINS: No,

BURG: Well T think our time hae run out on us: s0 on our next
session we'll start with Albert ¥N. Leman, that's the next name

on my list and I thank you very much for your time teodav.



This interview is being taped with Mr. William Hopkins in the
Army-Nawvy Club, Weshington, D.C., June 27, 1975,  Present for
the interview are Mr, Hopkins and Dr. Maclyn Burg of the
Eisenhower Library statff.

DR. BURG: Bill, when you and I had our last session together,
we were just ready to take a look, I believe, at Albert H.

Leman, who'd been a member of the headguarters staff during

the '52 campaign. You may never hawve met him.

MR, HOPKINS: Well, I met him; I didn't know him well. He was
in the press office for roughly a month or six weeks, I believe,
early in the administration and then moved cover to the Department

of Commerce.

CR, BURG: 5o he was with [James C.] Hagerty wvery briefly.

MR. HOPKINS: So he wasn't at the White House wvery long.

PR. BURG: Yes. So there would be very little that you could
te1l us ahout him. Did vou see Henry Cabot Lodge with any

fregquency at all? I suppose he would only be in and oat.

MR, HOPKINS: In and out. I never saw him with any freguency,
no. And the only reason I would see him at all was that, in

those days, the exscutive clerk's office, later the staff
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secretary's office, was adjacent to the office of the appointment
secretary with the doors open and you could see people sitting

in there wsiting te go inte the President's office.

BURG: So there would he very little of use that you could tell
us about him. Now would Eugene Lyons' work in persconnel

management in the White House bring him into contact with you?

HOPKINS: Very little, Very little. His office, of course,

was in the Executive Office Building, and in the nature of his
work we had very little dealings with him in the executive clerk's

office. GSame mess and that sort of thing, but gfficially my

contacts with him were wvery limited.

BURG: How about Edward McCabe, whom 1 assume that you would

gee around freguently.

HOPKINS: Oh ves, He worked in the West Wing, upstairs. He

was a wery knowledgeable and likeable young fellow in those

days. He was a lawyer. 1 believe he was made one of the
administrative assistants in the latter part of the administration.

He was a fine young fellow, He had known the Chief Ushsr,
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as I recall, during his military career, and I alwaye liked
Ed McCabe very much. In fact, I noticed in the paper just
the gther day where he's now one of the consultants to Presgi=-

denk Ford.

BURG: Oh, he is? The last time I was here, I den't think that
had occcurred, but twice now I've not been akle to make contact
with him to start sessicns. He was a law partner in the same

firm with Roemer McPhees and Gerald Morgan.

HOPEINS: Ed MeCahe's a fine young fellow with a fine fizm.

BURG: I'm hoping te contact him on this trip. The next McCabe,
Gerry McCabe, Office of the Naval Aide. There's no indication
on my list as to hew long he might have been there ar what

position he held.

HOPRINS: Well thisz book may indicate how long he was there.
T don't know. We had contact with him from time to time,

prdinarily in relation to the White House Mess. -He was--=

BURG: Oh, that was one of his responsibilities.
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HOPEINS: Yes. Well, it says in this book that he came to

the White Houwse on July 28 of 1%60 so--

BURG: For only s few months.

HOPKINS: Only a few months in the Eisenhower administration.
Az T recall he may have stayed on sometime after that inte the

Eennedy administration. I'm not too sure of that.

BURG: wWell there should be ways of checking into him. The
next pname I would expect is very well known to you. Mary

Jane McCaffrea,

HODKINS: Yes, she was the social secretary te the First Lady,
and, of course, her office was in the East Wing. Most of our
dealings were by phone rather than personally. Of course I
¥new her well and met her on a number of occacions. She was

very very cooperative, very knewledgeable, very helpful.

BUBG: What would bhe the nature of the things that the two of

you would have to consult on or work together on?

BOPKINS: Well sometimes it would be 2 matter of budget, scme-
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times a matter of personnel, that sort of thing. In view of
the nature of her duties for the First Lady, the Chief Usher
would be her main contact in the White House rather than on
the office side. But matters of personnel and that sort of

thing would involve the executive clerk's office.

BURG: Secause she had a small staff working with her?

HOPKINS: Yes. And of course they were budgeted out of the
white House affice and matters of that kind would come to me,
matters sometimes of eguipment, that sert of thing, if they

needed more egquipment than they had or replacements

ate.

BURG: T see., HNow the next name I have on the list is Hevin

Melann.

HOPKINS: Kevin Mcfann, of course, had been with the President
prior to his inavguration. I think he had prebably been with

him over in SHAPE.

BURG: Yes, he was.

HOPKINS: Yes. 2&nd he was basically a writer I would say.
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I'm sure the President had great confidence in him. He was a

good writer. He assisted on many of the President's speeches.

BURG: Had been Pregidert, I think, of a little college,

pefiance College.

ROPKINS: After that, Defiance College, after he left the White
House.
[Editor's Wote: MeCann held this positien with Defiance College

both before and after his White House Service,]

HOPKINS: And then, of course, I think he helped the President
a great deal from time to time after the President left the

presidency up at Gettysburg. .
BURG: Yes. And Kevin is still up there. \:

HOPEINS: The last time I saw Kevin, I think, was at the
retirement for Jim Rowley of the Secret Service, and it was the
same old Kevin whom I always liked and enjoyed very much. He
had guite a sense of humor and was very expressive and didn't

hesitate to express his views on lots of things.
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BURG: Would yvou say that McCann was a fairly popular member of

that staf£?

HOPKINS: I think so. I think so.

BURG: It seems hard, from what I know of him, the occecasions
I've met him, it seems hard to imagine him not fitting in
immediately in almost any kind of a group. A very outgoing
kind of perscnality.

[F. Moran] McConihe=--that man I don't know at all. He's
listed in my list as a consultant to the President in 1956. Can

vou tell me anything about him?

HOPEINS: Well he wasn't 2t the White House very long, as I
remember, I may have come in contact with him a time or two.
0f course we usually do when they're put on the rolls. Either
they come over to the executive clerk’'s office to be sworn in
or something of that nature or get information from them for
appointment matters, but he wasn't there too long. It's my
recollection, and I may be wrong on this, that he was prin-
cipally in the housing field while he was there at the White

House. I think he later bhecame commissioner of public buildings,
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and I think his background was in real estate,

BURG: So that's probably what his consulting work was. Have

you ever seen him around Washington, D.C. since?

HOPKINS: HNo. I've seen references to him in the paper over

the years. I'm not sure whether he's alive yet or not.

BURG: I didn't knew. I have no data on him.
Paul MeCracken as a member of the Council of Economic

advisers, would you have seen much of him?

HOPEINS: Well, principally when he was waiting to go in to
see the President or in the White House Mess, he used to eat
aver there. He was an econemist. Very friendly and very

a ¥ 1 -
capakle man 1n my cpinlion. ﬁ

BURG: ¢Qutgoing?

HOPKINS: Yes. To a certain extent. I think he worked with
the council in the MNixon administration. He was chairman of

it

BURG: That's right. I think he was. Yes, Ves of courze. Now
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Henry Roemer McPhee, you would have seen quite a bit of him.

HBOPKINS: Yes. I knew Roemer very well and I've seen him

from time to time, of course, since being in the Eisenhower
administration. He was a2 young lawyer. When he first came to
the White House, as I recall, he worked for Gake Hauge, and
subseguently moved over to the West Wing and worked in the
counsel's affice. And scmetime, guite sometime I guess, beiore
the end of the Eisenhower administration, he was appointed as
asgsociate special counsel. So he was, basically, the second
man in the counsel's office. He worked guite extensively, as
1 recall, in the security field. A great deal on legisliation
and enrolled bills and things of that rnature, and was a fine

young man. Very knowledgeable. # 5

BURG: Scme of those things brought him into contact with you

especially.

HOPKINS: ©h, ves, in the enrolled bill field,

BURG: When he had the counsel's office. BSo, from your view-

point, the kinds of contacts that you had with him, you found
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him to be a very capable—-

HOPEINS: ©Oh, yes.

[Interruption]

HOPEINS: I don't know whether you'we already interviewed
Roemer or not, but he had some wvery interesting experiences
in the enreolled bill field. He, on occasion, made a trip to
Europe to take some enrclled bills to President Eisenhower to
get them signed within the ten day period. I recall one other
interesting incident. In those days, and this goes back to
the time of President Wilson, there was a procedure developed

whereby, when bills came down from the Congress when the

President was out of the country--and this was in cooperation
with the Congress--in other words, a program worked out ahead
of time--bills were received for forwarding te the President.
The theory was that by receiving them that way, the ten days
would not begin to tell until such time as they were in the
President's personal possession. So that they could even be
held until such time as he returned from abroad and the ten
days would begin to toll the day he got back. Well if my

memory serves me correctly, there was one bill-- the Preasident
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had been abroad and there was an effort to get it signed

within the ten days because he'd come back within the ten

days. My facte may not be too accurate on this, but I do

know that Roemer made a dash to try to reach President

Eisenhower just before he took off in a helicopter on the

south grounds, to get this bill signed within the constitu-

tional limitation. And he

that this bill ended up in

missed him. The end result was

the court of claims. The people

who were affected by it tock it to the court of claims. I

think they eventually last, but it was an interesting case.

BURG: And I assume that Roemer was not allowed to forget

that this had happened.

HOPEINS: Yes. Yes. I'm sure Roemer followed that case

very closely.

BEORG: I'"ll bet he did.

HOPEINE: Yes.

BURG: I bet he did. T'll

have to ask him about that

and thesa
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other incidents where he actually had to take a bill opverseas.

HOPKINS: Yes. He took a number of bills overseas, I'm sure.

BURG: I hadn't known that, Who worked under Roemer by the
time he'd gpotten inte the counsel's office and was, in effect,
gecond in command there? Do you happen to remember who would

have heen under him?

RBOPKINS: Well I don't know as he had anybody under him except
the girl in his ofiice, as I recall, Of course, he worked
under the counsel, Dave Kendall in those days or Gerry Morgan,
i'm not sure, Both of them were involved at one time or

another.

BURG: Yes, I think they were.

HOPKINS: Yes,

BURG: Yes. I don't remember the timing on-——

HOPKINS: I know they were both in that position, but the
timing I'm not too sure of. I think he worked under each of

them.
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BURZ: Eut no one would have been under him.

HOPKINS: HNo.

BURG: HNow, I. Jack Martin, who was administrative assistant

to the President for about five years.

BOPKINS: Well he came in, of course, with the President, He
had beep an administrative assistankt, as I recall, to Senator
[Rokert A.] Taft, and was one of the men in the congressional
liaison office with responsibilities, liaiscon with the Senate.

And, of course, his experience up on the Hill made him very

knowledgeabkle in that area. A fine young fellow. He was
eventually appointed by the President as a judge of the court
of customs and patent appeals as I recall it. I well remember
when the matter of this nomination was pending, word got
around for some time that he was 2 candidate for the position
and that probably he was going to be nominated, and he used

to drop by our desk probably once a day to see if there was
any news today. A&nd, of course, time went on and went on,

but finally it broke and he was nominated and confirmed and

served =ome time, He died as a member of the court as I recall.
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BUORG: Yes.

HOPKINS: Died fairly voung.

BURG: So you would have seen quite a bit of him,

BHOPRINS: Yes.

BURG: And presume Saw him in the Mess.

HGPKIHS i Ch i ?EE »

BURG: Did he tend to be a serious man or was he one of these

rather affakle--

HOPKINS: He was rather aifable I would say.

BURG: Easy to get to know and-- ~2amih
HOPKINS: Yes.
BURG: Did you kid him while he was sweating out-=

HOPEINS: I don't know as I ever did, no. But I know others

did. It got to kind of bhe a joke, you know .
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BURG: There's nothing like sitting there waiting and waiting,
egpecially if he's coming down to check inte it every day. I
know the news would get around wery fast.

Charles Masterson, about a three year period as special
assistant, Do vou remember what his work was in the White

Houge?

HOPKINS: Well he worked over under, the former governor of
Arizona, ah—-I know what his name is as well a2s I know my own-—-
Howard Pyle, He and 5tan Rumbough, as I recsll, were the two

assistants under Governor Pyle, My recollection of Charlie

Masterson was that he worked principally on what they called--

I believe 1t was called a fack sheet. Anyway 1t wasg a paper

that they had fixed up on a regular basis for distribution
throughout the office and distributicn other places in government,
giving information on the status of certain programs and certain

happenings of that kind.

BURS: Sa this iz not to be confused with the Stafif Hotes==

HOPEIMS: 0Oh, no. No.
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BURG: ==that Al Toner—=-

HOPKINS: I'm not sure that Staff Sheet was the name of the
paper he fixed up. I can see it-=it was a blue heading and
all that type of thing, but I'm a little hazy. But that was

basically what he was doing.

BURG: 1 see. And throughout his time in the White House I

would suppose.

HOPKINS: Yes, and he undoubtedly had other responsibilities

under Governor Pyle.

EURGE: Bob Merriam.

HOPKINS: One of my principal recollections of Bob Merriam was
that he was deeply invelved in the actiwvity relating to the
change in the flag when Alaska and Hawail were admitted to

the Unicn.

EURG: ©Oh, really?

HOPEINS: Ye8.
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BUEG: Redegigning it from its forty-eight to the fifty stars.

HOPKINS: Yes, He was the liaison in that area. And of

course this is the first time that there had been a change
since Arizona was admitted teo the Union. In fact, information
on how it was to be accomplished was rather vague as I recall,
and of course Bob Merriam had a number of other duties, He, as
you may probably know, was the son of the Merriam who had

made a report back in President Roocsevelt's time that had

resulted in the creation of the executive office of the Fresident.

BURG: I didn't know that he was the son of that man. Eo

vou had knewn the father, I presume. )

BOPKINS: I had met the father a time or twe. In fact I was
at a table with him down in the White House Mess on one GCCaslon.
I forget who had invited him, and he was a very interesting

old gentleman.

BURG: Do you remember anything else about Merriam's duties?
I notice that, particularly in the White House, he'd been

concerned with inter-departmental affairs the last couple of
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vears of the administzation.

HOPEINS: Yes, I think that was his main responsibility.

BURG: Would that have put him under a particular man, do you

remember?

HOPKINS: Not that I recall, no. Mot that I recall. O course
they all worked under the general umbrella of the assistent to
the President. In those days I think that was probably--at

the time I recall him specifically it was when General Persons

was the aszisztant to the President.

BURG: Yes. Right after Adams.

HOPEING: Yes.

BURG: HNow, L. Arthur Minnich. I know that your recollections

of him would be fairly strong because the two of you did--

HOPKINS: Yes. We worked right side by side for a number of
years. When he was in the military, I think he worked in the
office of the secretary of the general staff, and I would

assume that that is probably why he eventually got involved in
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the Eisenhower campaign and came to the White House in the

early days. As a result of the plan submitted by Carter Burgess

for the creation of a staff secretariat, General [Paul T:]

carroll was made staff secretary, and Art Minnich had worked

with General Carrocll over in the office of the secretary of

the general staff. And Art was assistant staff secretary. 1In

the early days, his office was downstairs in the West Wing

because, when Géneral Carrcll moved over in his capacity of

staff secretary occupying the same office, the same room that

1 did as executive clerk, theres was only room for--well, we

had four desks in there and that was very crowded. So in that

room was General Carroll, myself, general Carroll's secretary ﬁfﬁ_ﬁ%%
and my secretary. Aafter general Carrcll's death, General = 4
[Andrew] Goodpaster came in and there were some changes made

which enlarged the office in which the staff secretary and the
executive clerk sat. And that made it possible for Mr. Minnich

to have a desk op in this office, and he mzintained his ocffice

in the basement area. In fact his secretary remained dawn

there and he rotated between the two spots. In other words,

if general Carroll was going to be away from his desk for a

while, Art would come up and take his spot there. In other
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words, he worked cut of both places. Downstairs basically
he involved himszelf, I think, in dictating notes he had taken
in meetings, I think, in the President's office and otherwise.
And also he worked with the Archives' people on the Bublic

Papers of the President. Working upstairs he was engaged

mostly in staff secretarial duties--filling in for General
Goodpaster or working on correspondence or drafts of various
kinds for Governor Adams or General Persons as the case may be.
His background was history and he was a very knowledgeable and
capable young man, I thought. And working in that atmosphere
you felt that you were part of the’team. Eo I always had a

high regard for him.

BURG: He evidently had pretty broad responsibilities-—-
HOPKINS: Yes, he did. e
BURG: ==-in the work that he did.

HOPKINS: And I think he was well thought of, and I'm sure
that Governor Adams and General Persons had great confidence

in him.
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[Interruption)

BURG: HNow Minnich worked with vou, pretty closely with you
with respect to the messages and papers, and I think you and

I have talked a bit on tape about that cooperation. In fact

I think I've gotten some leads from you as to guestions to put
to Mr. Minnich about the particular ways that this task was
carried ogut, In fact I helieve I asked him if vou had found
it necessary to put new staff on, more staff on in your
operation in order to handle the additional burden of work

that the creation of Public Papers of the President would

inceur, And he said he d4idn't think that you'd had to.

HOPKINS: Well that's true. OFf course I was always apposed

toe empire~building. And one of the things I'm rather proud

of waz the fact when I left the White House, the executive
clerk's gffice wase no bigger than it was when I came there,
relating to my 3job, In other words, there was the executive
clerk, an assistant or whatever you want to call him, and one
girl. As things increased in volume, we farmed out more than
we did before. In other words, things that we used to do

personally maybe we had the Records Office do, or the Corre-
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spondence ©ffice do under our supervision. But we didn't

increase the size of the executive clerk's gffice.

BURG: And we're not talking just abgput the Eisenhowar

administraticon.

HOPEINS: We're tal¥king about all of them.

BURG: When you came as executive clerk, when you received that

promotion, and that takes us back——

BOPEINS: WwWell that was in 1948, I was in the executive

clerk's affice as the junior executive clerk since 1943, When
I first came to the White House, there were two men, they both
had titles of executive clerk. One of them was senior to the
other one., That was before the West Wing had been renovated,
They had an office adjacent to the appointment secretary's
office, the appointment secretary's office was adjacent to the
President's office. But they had no secretary in their own
affice. 1If the junior executive clerk wished to dictate, he
either called a girl up to his gffice from the correspondence

section or he walked dewn to the correspondence section and
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dictated down there. If the senior executive clerk had
something to, he wvery seldom dictated--he wrote his
instructions out or a letter out in shorthand--and the man
under whom I worked when I first went there, Mr. Wagner,
could read Rudolph Forster's shorthand. And that's the

way Mr. Forster gave his instrugtions, in shorthand to

Mr. Wagner and Mr. Wagner read them and carried them out.
So they didn't even have a secretary in their office. When
the West Wing was renovated, the room was a wee bit larger
and that was when they first had a girl in their office.

So when I first went down to the executive clerk's office
full-time, Mr. Latta, who had succeeded Mr. Forster, myself,

and one girl. &aAnd that's the way it wias when I left.

BURG: And that's the way it stayed. So just that staff was |
handling the finding of the certifiable copy of whatever
public papers would be going into the publication. Then you

worked with a team from the Federal Register 1 understand,

in compiling this set.

HOPEINS: Now what do you mean by that?
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BURG: Netional Archives and then, I think, the Federal
Register were handling the actual putting together then aof
documents, many of which came from your office into the final
format which would hecome the set of volumes, The Public

Papers and Message=s of the President.

HOPKINS: Well, that isn't exactly how that worked. After
the decision was made that there would be The Public Papers of

the President, there were a number of meetings--and the ones

at the White House as I recall were chaired by Art Minnich--as
to what should be included and what should be excluded--what
do you use as your raw material? And the feeling was that
your raw material would come from things that had been released
by the press office. Ip other words; if there was a letter
say from the President to a member of Congress that had newver
been released to the press, it would not go in this public

papers. This was material that had been released. But it

would bring them all together sg that at the end of an
administration you wouldn't have to rely on press releases
which have a way of getting away from everybody. They're

individual pieces of paper, but this way you'd have them in
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book form. BAnd these meetings were chaired by Art and the
ultimate decision was that we would rely on the press release
material to work as a basis for what was put in the volumes.

KHow that means that everything that we handled that had bhecome
in the public domain got in there. For instance, all executive
orderse and proclamations, with very few exceptions, are

released to the press. All the President's speeches. Every
statement regarding & kill, every veto message were raw material
from the press releases for inclusion in the book. The

decision was slsc made that since this was the public papers

of the President, with few exceptions at least, statements by
anybody else; even though they were released by the press ciffice,
would not get in there. In other words, a statement by a press
gecretary or a cabinet member using the White House as a forum
and things of that nature would not bhecome a part of the public
papers. MNow, when it got to be 3 matter of inclusion in the
public papers, Art of course listened hour by hour and day by
day to press conferences to make sure that they were correctly
interpreted and transeribed and things of that nature. The

people at Archives were deeply involved in this and would, in
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all instances, check the press release against the best evidence.
in other words, when they got ready to include 3 proclamation,
rather than saying all right, here's a copy of the press

release, we'll insert that, they wanted to see the official

copy that we had in the White House, the carbon copy, Lo compare
it, to make sure that the press release was absolutely correct.
There were even instances of course, when, if there was any doubt
about the carbon copy,. they would go to the original in the
Archives and check it out. So they used the hest evidence rule

and

[Interruption]

BURG: --meet with the Archives' people--

HOPKIND: From time to time to go over press releases Lo
determine what should be included and what should be excluded.
They would have listed these chronologically, all the press
releases, everything that, say, comes out in the course of a
year. And then we would go over these piece by piece, and the
decision would be made: Well this is a press conference; there'!s

ne doubt about that going in. The next one might ke a statement
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by the press secretarv: Well, that's out. But the decision
would be made on each item as to whether that was going to

e ineloded or excluded.

BURG: This is a meeting that Minnich would run, you would

attand—-

HOPKEINS: Yes. And peocple from Archives would be there. If
there was any differences of opinion it would just be discussed.
There were a number of instances where Mr. Minnich had to
discuss the matter with Jim Hagerty or somebody like that as to
the final decision. There were sometimes cases in which therae
were gquestions, vou know, as to the press conference--in other
words, what did the President actually say, the tape wasn't

clear or something. And there were cases where you had to

undertake further research to try to resclve it.

BURG: VYes. Mr. Minnich says that on some cccasions he had to

go to people who were knowledgeable in that area, that particular
area, and would haul them in to listen te the disc recordings
that had been made in the hopes that they would be able to

determine what nams, or what word had appeared at that point.
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HOPKINS: And this was a tremeéndous undertaking and Art, of
course, was plowing new ground. This was the beginning of
this operation. And many things he did, of course, set a

precedent for the future.

BURG: About how freguently do vou think vou met on that

project?

HOPKINS: Well I can't say specifically. We met many times, I

know that.

BURG: But it was not on a regular basis?

HOPEINS: Ho.

BURG: You met as need determined.

HOPEING: Yes.

BURG: Do you happen to remember, tog,=--—

BoOPEINS: &And Art took the lead in what was done.

BURG: About how many National Archives pecple usually seemed

to e connected--—
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HOPKINS: Three as I recall that we would meet with.
BURG: Do you remember who they were, Bill?

HOPEINS: Yes, I do, but I=--I should know their names.

I'1]1 just have to try to think of them—-
BURG: Well I ean check it out through my sources too.

HOPEINS: — . Dr. [Daniel J.] Reed was
one of them. His boss was Dave Eberhart. Aand as I recall

there was usually a lady along in those days.

BURG: That I can run down, I'm guite sure.
Robert Montgomery. Doubiless you've been a fan of

his movies. BOid you ever have anvthing much to do-- .

HOPEINS: I've seen some of his movies. He, of course, b xﬁj?

was in and ouk. He wasn't there full time.

BURG: Had no office space there.

ROPKINS: Well he had an office he used upstairs in the West
Wing. I saw him a time or twe, but I had no direct contact with

him. I do know that the girl that was assigned to him, it sort
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of went to her head, and it didn't do her relationship with

the other girls in the office much good.

BURG: ©Oh, really? She considered herself a cut above the
average after that experience. Well that's a pityv. Wasn't
anyone able to shape her up, or was it just decided to let

it go?

HOPKINS: Ju=st let it go, I think.

BURZ: Did she ever recover from her--

HOPEINS: I'm not sure that she ever did.

BURG: That's interesting, That's very interesting. We thought
it'd be intriguing to talk with him since he, we-presume, would
have been one of the first pecple to ever have to consider a

President's television image, if I could use that werd.

HOPKEINS: I believe that's the firat one that surfaced, at
least., I don't know whether there were any before that or

not.

BURG: Well we thought we might check with the Truman people and
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see if it had occurred there, But I think Eisenhower must have
been the first one with any extensive need for someone like
that.

Kow here I notice Charles Mgore listed as a consultant, '63
to ‘60, and my notes indicate his work for the President was
largely extra-curricular. And a special note that he helped
to draft Sherman Adams' TV resignation statement. Did yoau ever

EnCouUnter—=-

HOPFINS: Charles Moore?
BURG: Charles Moore.
HOPKINS: HNo. His name doesn't mean anything to me, ST

BRG: Doesn't mean a thing. I'l1l find out through other ways.
Malcolm Moos? I assume that you did have scme contact

with him, did some work on speeches.

HOPKINS: VYes, he was a very scholarly man. He had his office
in the East Wing. He was a speech writer, worked on speeches.
I always thought highly of him. He, as I say, was a scholar

and he later became president of the University of Minnesota,
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In fact I saw something about him in the paper just the other
day. Got involved in this project the former president of
the University of Chicago has out on the west coast and
apparently has just run inte financial difficulties or some-

thing.
BURG: And so you saw Moos' name in conneation with that,

HOPKINS: Yes. But as I say, Malcolm Moos was always very
friendly, He was the type of fellow that when he came back to
the office, which he did a time or two, he'd alwavs come

around and say hello-—-which we always appreciated.

BURBG: Just make the rounds of all hiz former associates, cloae

agsociates. Gerald Morgan.

HOPKINS: Well Gerald Morgan is another one of my favorites,
He wag, in the early days of the Eisenhower administration, on
the congressional liaison team working under General Persons.
He later hecame special counsel te the President. He later
became the deputy assistant, that's what he was at the end of
the administration. He was a very knowledgeable man. O©One of

the type that I would say was methodical to the extent that he
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didn't jump to conclusions but thought things through.

BURG: Dpes @ particular incident stick in vyour mind that causes
vou to think of the fact that he usually thought a thing

through? Or is this just based on long knowledge of him?

HOPKINS: Well principally based on long knewledge of him. I
know we used fo, when he was counsel; later when he was deputy
assistant, we used to go to him a number of times in the matter
of the use of White House funds. The President had a special
projects fund which was ecreated during the Eisenhower administra-
tion, and under the language of the statute the purposes for

which it waa to be used were limited. Many times there were

requests to use it for purposes which we guestioned, and if
we guestioned them we vsually suggested that the person wanting
it go and talk to Gerry Morgan or we went ourselves., And I
always felt that he came up with a decision that was constructive
and probably in the President's best intérest in making sure

that it was not uvused for things that it was not intended., BHs,

of course, was very active in the enrclled bill field when he
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was counsel to the President, and we had a number of contacts

with him in that regard.

BURG: He's one of the people on that staff that you single out,
not only because you perhaps had a little more contact with him

than scme of the others, but alse on the basis of ability.

BOPKINS: Yes., He was a very able man in my opinion.

EURZ: He strikes me as being a rather shy man. Is that an

incorrect judgment on my part?

HOPKINS: Well I think that's the impression he gives you, yes.

BURG: Don't know whether to use the word “shy" or "reserved".

HOPKINS: Yes.

EURG: Or both. I found him to be a very shrewd--

HOPEINS: But he's zomebody that I would hawve great confidence
in. In fact 1f I wanted legal advice, I would certainly trust

his, I think.

BURG: In a staff full of lawyers, yvou would tend to single
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him out. That's interesting to know, too.
The next man, of course, has a most interesting ecareer,

E. Frederic Morrow.

HOPKINS: Well there's another fellow that I have a high regard
for. He, I think, had been szomewhat active in the Eisenhower

campaign.
BURG: Yes, he had,.

HOPKINS: And as I recall, priginally had a position over in

the Department of Commerce.

BURG: I think there was not a place for him in the White House

gtaff eriginally.

HOPKINS: And the matter of bringing him over to the White House
staff, as I recall, hung fire for a number of months and was
finally rescolved and he came over, and he was tied in somewhat
closely with Gavernor Adams. I think Governor Adams was
responsible for bringing him to the White House. He was a vexy
able fellow. He could write beautifully. I often wondered

why they didn't use him more extensively in writing presidential
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speeches. But cccasicnally I would read speeches he wrote--
he went out and made a few speeches--and they just flowed.
They were beautiful, I thought. In his later days there, znd
in fact the last two or three years he was there, he was
administrative officer for special projects, which had gotten
to he quite an operation in the White House office, thege
things that were not of a3 permanent White House nature. 1In
other words, special commissions that were appointed for a
particular purpose that were short lived or pecple who are
brought on as consultants and that sort of thing, they were
under the special projects umbrella, and it got to be a
problem both from the standpoint of money and from the stand-
point of equipment, from the standpoint of space. They were
always needing something and it got to be a full-time job,
basically. And Fred was the administrator for special projects
in the latter days and was involved in that type of thing,

among other things, He dealt somewhat with the minorities and=--

BURG: Worked with Max Eabb—-

HOPKINS: Max Rabh in that area, yes.

—
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BURG: If they had not done that, Bill, would the special
projects, the administrative work connected with him, would

that have fallen to your operation?

HOPEINS: Yes,

BURG: Had vou recommended that somebody be given responsibility
to handle them rather than to have them placed with wvou, or do

you remembar how that came about?

HOPKINS: Well I don't remember specifically how that came

about. I do know, of course, Gensral Goodpaster was involved

in the creation of the special projects operation, and he
became aware, I'm sure, that this was more or less getting out
of hand because there were more demands and lots of them would
come to him. Before Fred Morrow got involved, I guess he took
care of some of them, pushed some of them owver our way, and
I'm sure there was a rezlizaticn that they needed somebody

just to sort of bird-dog this thing.

BURZ: So it was definitely not a make-=work kind of job.

HOPEINS: HNo, I don't think so.
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BURG: But something that was getting to be a problem and would
have been 3 rather heavy burden on vour resources. Was there
ever any comment that youn heard or that you can now recollect
during that periocd of time when his appointment to the White

House was hpng up?

HOPKINS: MNothing that I recall at least.

BURG: Can wyou tell me who his chief friends seemed to ke on
the White House staff? For example, I suppose that he was in
the Mess freguently. Of course, that Mess, as I understand it,
vou people switched around all over the place, S¢ it would be

hard tp say--

BOPKINS: Oh, ves. He'd sit--as far--it's pretty hard to say.
I think everybody liked Fred Morrow., I don't know aof anybody

who didn't.

BURG: Amdnobody or no group of people that he seemed to

gravitate to more than any other.

HOPKINS: No. He was the type that I think evervbody enjoyed.

He was friepndly, geood story-teller., I remember him telling one
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time abgut a trip he took out to Kansas City, as I recall. He
was standing at, I think it was a bus station or a railrocad
station waiting for a taxi cab, and seme lady came up and saw
him standing there and said, "Boy, will vou go in and get my
bags angd bring them cut here?" She thought he was just one of
the hired help. It didn't bother him, though. He just told

about it and laughesd, you know.

BURG: I sea., Did he tell yvou what he d4id? I trust he didn't

go in and get the luggage, the bags.

HOFEKINS: I don't think he 4id.

BURG: That would be a high-priced red cap if they got Fred

Morrow to do it.
Now the next man I note, Frank Nash, died in 1957. He was
a special eonsultant, '56, and died the following year. Do

vou remember him, anyvthing much about him?

HOPKINGS:= Frank Mash, I'm a little hazy on that. Is that the
gentlemen that--there was one person, when he died, that

President Eisenhower ordered the flag at half staff. It was
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a surprise to me at the time, but I'm not sure whether this was

the man or not. The name Wash doesn't guite ring a bell.

BURG: This was done for, as you remember it now, for someocne

on the staff and was not a common thing.

HOPKINS: MNot 2 common thing for anybeody that far down the
line in government. But I'm not positive that that was the

man that I'm thinking of.

BURG: &A1l right. We'll see if we can find him, check it out.
Next man was a pretty important man and one that you would have

encountered, I'm sure, Don FPaarlbherg.

HOPKINS: Yes, he had an office in the Executive Office Building.
He was an economist. And very friendly and I'd say rather
regserved, shy might be the word, but he was a very fine man.

He's now, of course, down at the Department of Agriculture.

BURG: Brad Patterson, you would have Know him very well I

expech.

HOPKINS: Yes. yes. I knew Brad., He had worked with the

gentleman who had submitted the recommendations for the
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creation of the staff system in the White House.
BURG: With Burgess that is.

HOPKINS: Carter Burgess, yes. And then came to the White House
after the staff system was inaugurated and became the assistant
in the cabinet secretary's office. And of course in that capa-
city first worked under Max Rabb and then Bob Gray--don't know
i1f there was anyeone e2lse that was in that capacity. Anyway,
Brad was the assistant during all that time, and, of course,

was rezlly the fellow who carried on the gffice I think. Worked
up a number of the position papers and agendas and things of

[
that nature. He was very energetic. In fact somebody told me ﬁ;;_ ﬂ\

=1
at one time when I guess he was in the State Department before
he came to the White House, somebody told me that while he was

in the State Department he was known as "Breathless Brad" because

of his energy and all his pep and wvitality.
BURG: He was stil]l like that when you knew him in the White House.

HOPKINS: He had lots of energy, yes. And was a go-getter, no
doubt about it. And of course he's worked around the f£ringes

ever since. He was in the Treasury awhile, wyou know, and he's



William Hopkins, 6=27<75, Interview #4 FPage 284

been back in the White House now for a number of yvears and I
think he taught for, at lezst had some lecture courses down
a8t G. W. [George Washington University]. He, I think, is an

a2vid mountain climber——

BURE: Stilly

HOPKINS: GS5till possibly. I'm not sure. He used to go with

his children every year, I think, out West and do saome mountain

climbing,

BURG: That does testify to & great deal of energy. (f’"ﬁE
L] .-' 1!
| o

HOPKINS: Yesm. W ¥

BURG: I say as one who gets tired just looking at a steep
climb, How about John Patterson? Does that name ring a bell

with vou?

HOPEINS: Yes. He used to eat down in the Mess guite often.
I guess he was in the Civil Defense setup for a while. He was

d protege, as I remember, of Senator Dirkesen.

BURG: OCh, he was?
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HOPEINS: Yes.

BURG: I hadn't known that. B5And de you think got his position

in ODM 2nd similar things through his—-

HOPKEINS: He had a number of presidential appointments subse-
guest to the Bisenhower administration, and I always felt that
the Dirksen connection had something to do with it. I didn‘t
know him tooc well execept sitting at the same takle with him a
number of times at lench. I remember one time he passed around

these little, it's the shape of 8 coin but it's a screwdriver.

BURG: Yes; wves.

™

HOPHINS = It's a key chain thing. g E

BORG: Right. 1I've seen them.
HOPKINS: Passed some arcund to the people at the table. In

fact I paw it just the other day—-I've still got it. I

thought of John Patterson then.

BURG: Have you seen him since? Do you know what he's doing

now?
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HOPEIMNS: No, I do not.

BURG: So you don't--

HOPKINS: I doubt wery much whether he's stil]l in govermment.
He must be in his seventies now. I may be wrong. Well, let's

geg, 1t says here, born in 1902 so he's-—-

BURG: A

HOPKINS: 73 por so years old.

BUEBG: So probably retired.

HOPEINS: Yesz,

BEUTEHG: Aamos Pegslee,

HOPKINS: T saw him in the Mess a few times, bulb I hardly knew

him at all.

BURG: Is he still alive, do you happen to know?

HOPEINS: I don't know. I don't know.

BURG: Wilton Persons.
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HOPKIKS: Well of course General Persons was there during the
entire Eisenhower administration. Of course he had been
congressional liaison man with the military hefore he ever

came to the White House. He knew President Eisenhower personally.
BURG: & fair amount of experience on the Hill.

HOFEKEINS: Oh, all kinds of experience on the Hill and he had the
congressional liasison office at the beginning of the Eisenhaower
administration, and of course subsequently succeeded Gavernor

Adams as the assistant to the President. He was a fine man. 'hﬂ
He was the type that would leave yvou alone,. In other words,
expected you to do your work. One thing that always impressed
me about General Perscons was his interest in the mail, perticularly
letters from chilﬂreni Children, vou know, have no inhibitions

at all when they write to the President. Many times it's

because they have a3 lazy bteacher. In other words, the teacher

can giwve the class a project to write to some public figure and

on the basis of your responsEe prepare a paper and yvon've got a
month to dao this. Well the teacher can sit kback and wait and

the kid says, "Who do I write to?" And the first person that
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pops in the head is the Fresident of the United States. And
they write asking this questieon and that guestion and the types
of questions that, if you respond to them fully, you could
write a book. Well in those days a great volume of the mail
was made for General Persons' signature, which meant it went
into his immediate office for him te sign, or somebody who

was delegated to do it. ESo he would see & number of these
children's letters. And, because of the great volume of mail,
it wasn't possible in many cases, in fact most cases, to
respond fully to all these guestiomns. In other words, the

correspondence section who prepared most of these responses

many times would thank the child and either say they didn't N
have the information or they would send them something, respond-
ing to one guestien hoping that this would take care of it so

they would have something for the class. But General Persons

would see this letter and he would say, “Sge here. This kid

asked this and that and yvou haven't said anything about it."

And he'd bring these letters out te Art Minnich and say, "we've
got to do something about this.,"™ And then poor Art would sit

there and have to write a two page letter to this kid.
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BURG: Persons never realizing, -evidently, that that cne letter

he'd seen was only one of a thousand like 1t,

HOPKINS: Well may be or, he was just compassignate as far as
these letters were concerned. And, we could agree with him.
But anyway., Chat was really what generated the project which
took two administraticns to complete, to have what we call The

Children's Booklet. We said, "We'we just got to do something

about this. TIf we respond fully as General Fersons wants,
we're going to bog down the whole correspondence operation.
What we need is a general booklet that has responseés to ninety

percent of the guestions these Kids ask so that if they write

in, we'll send them a2 booklet. Just mail it out with a little
glip on it. ‘Thank you for your letter: the President's glad
to hear from you and this booklet may be of interest.'™ So

we talked to everybody we could think of to see if we couldn't
generate something, and Fred Fox agreed to take on the project.
And Fred labored and he labored and he did a lot of good, but
the end of the administration came and we still didn't have a
booklet. So he turned the material all back to me. Kennedy

administration comes in and we s5till have the problem. With
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President Kennedy coming in the mail jumped up 2gain. First
real increase,except faor current events, that has happened
gince the Boosevelt administration; but now it was up another
fifty percent. So we're worse off than we were before. So,
we turned this whole Fred Fox package over to a young fellow
who had replaced Fred Fox in the Xennedy administration. And
he fiddled around with it for & while, but by the time he had
left he had really not come up with anything concrete either.
And then General [Chester V.] Clifton, who was the military
asgistant, heard of this and got interested in it. He had a

friend who was with the Saturday Evening Post, and he worked

out an arrangement with the Saturday Evening Post that they

would print this in color and give the White House a certain
number if they were permitted to put it on the bogkstands and
gall them. 5o with the basis of what Fréed Fox had done and
what his sucecessor in the Kennedy administration had done

and working closely with General Clifton, we finally got some-
thing firmed up and got a booklet printed. It was a beautiful
thing. I think we got 250,000 copies of ik, and it was very

helpful. We figured it could handle maybe eighty percent of
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the children's mail. Of course it didn't take long for that

portion to be depleted. The Saturday Evening Post came on

sad days, and then it was a guestion of getting new copies and
paying for them out of wWhite House funds, which were limited,
and the book d?genﬂrated into fewer pages, fewer answers,

black and white, printed at the Government Printing Office.

And I guess they still have one there bat it isn't what it uwsed
te be. But General Persens' interest in children's mail was

really what got it started,

BURG: Two hundred and fifty thousand cepies, they didn't go very

tar.
HOPEKIMS: Mo. No. 12 ]

BURG: That's an interesting story about Perscns. You found,
of course, that his style was considerably different from that
of his predecessor, Sherm Adamsz, in handling the same responsi-

bilities.

HOPKINS: ¥es, I would say, somewhat. They were bgth fine

gentlemen though, and I have high regard for both of them.
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BURG: Operating in different ways.
HOPKINS: Yes.

BURG: I'we bheen told for example by pecple who knew Adams

very well, worked with him, they've smiled and told me that

there were tiﬁes when he literally grinned in anticipation of
calling up a2 department to find out "Why hasn't something

been done? Why wasn't this done?” That the smile would creep
acrose his face as he reached for the telephone, and I got the
impression that Persons would rather avoild making himself H

obnoxious where Adams would go out of his way.

HOPKINS: Well there might he some truth in that, basically in
the earlier days. I think Governor Adams mellowed & lot as

the years went along.
BURG: O©Oh, do you?
HOPEINS: Yes.

BURG: So he's not gquite like that in the latter years that he

wasg there,
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HOPKINS: HMo.

BUURG: You found no problems in working for either one pf those

men?

HOPKINS: No. I think they were fair. I always felt that
GCovernor Afams was @ little bit more demanding than General
Perscons, but if yvou responded he was fair and sguare. You

didn't have anv trouble.

BiTRE: Hew aboult val Peterson?

HOPKINS: ©Oh, Val Peterson wasn't there too long. He came right
in the early days of the Eisenhower administration and stayed
only a very few--I don't know whether it was a matter of a number
of weeks or very few montha. He was the former governor of
Webraska, and, of course, was a very likeable fellow. We used

to see him occasipnally. We didn't have too many dealings

with him, but we did some few as I recall in the early days.

But 23 I say he wazn't there very long.

HURG: Yes.

HOPHINS: He was later an ambassador, was 1t Denmark: or one aof

those countries.
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BEURG: Penmark, yes. I think what we had better do then is
stop, starting wikth David Peyton on our next session. That
pretty well finishes our tape for today, and I thank you so

much for coming down to work with me this morning.




This interview is being taped with Mr. William Hopkins at the
Army-Navy Club in Washington, DC, on Bugust 1B, 197&6. Present
for the interview are Dr, Maclyn Burg ¢f the Dwight D.
Eisenhower Library staff and Mr. Hopkins.

DR. BURG: When we were last working, we were running through
the White House staff bhook, in effect, just checking name by
name to get either your impressions of people, or their work
styles in the partienlar jobs that they did; or, in some
instances, to get their present whereabouts. It seems to me
that the man we were ready to start with was David Peyton.

Do you remamber him?

MR. HOPEINE: Yes, I remember Dave. He was an assistant to Baob
Hampton in the perseonnel area. Bob, of course, was one of the
successors to Charlie Willis at the White House., I didn't
wnow Dave very well but, as I say, he was there at the White
House for about a year, year and a half, at the end of the

administration, and was a very personable young fellow.

DR, BURG: one of the younger men on the staff.

MRE. HOPKINS: Yes.

DR. BURG: Do you happen to know what he did after the White

House?
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HOPEINS: No, I do not.

BURG: Okay. Thomas Pike.

HOPEINS: I didn't know him very well. He had an office over
in the Executive 0Office Building and he was in the area of
special assignments, as I recall. But, as I say, I never did

know him wvery waell.

BUEG: How about Douglas Price?

HOPKEINS: Doug Price was & very personable young fellow;: very
friendly, very astute, I think, and was one of the so-called
young group in the White House that--and he was, I would say,

politically oriented.

BURG: My notas indicate he was active in the '52 campaign and
then, ultimately, came to the White House; was there for a fair

period of time, as a matter of fact.

HOPKINS: Yes. He was a very--he was a boat enthusiast as I

remembar.

BURG: And is still here, I think, in Adelphi, Maryland.
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HOPKINS: I do not know. I haven't seen nor heard of Doug
price for vears. I just don't--he was a very fine young man

at that time.

BURG: And Howard Pyle?

HOPKINS: Howard Pyle, of course, was at one time governor of
Arizona before he came to the White Houss, and I always had a
very high regard for him. He was, I thought, wery knowledgeable,
very capable, and I'm sure that in his area the President

relied on him & great deal. Tt was basieally, I think, .in the

mrea of federal-state relations and that type of thing.

BURG: Stayed with it for guite scme pericd of time. T'm not
sure whether he replaced Clarence Manion. Manion had that job,

very briefly, at the very cutset of the administration.

HOPEINS: T remember=-I couldn't answer that; I den't know.

BURG: Okay. &and Elwood Quesada? Did you see very much of him?

HOPKINS: HNot a great lot, no. He-=-

BURG: Given the nature of his job.
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HOPKINS: Ho, he was over in the Executive Office Building. T
used to see him come through the office; I had a speaking
agguaintance with him, of eourse, at that time. I haven't

seen him for vears. But, of course, he had a military back-
ground. I'm sure he was highly gualified and very well thought

of .

BURG: Yes, well, that's the impression I have, too. Max Rabb?

HOPEKINS: Well, Max, in the early days--he, when we first came
in, he was an assistant to Governor Adams and his affice was

right next door to mine.

BURG: ©Oh, it was?

HOPKINGS: Yes, at that time. And Max was very personable; lots
of pep, vim and vitality, and while on a project, I think he

kept hammering away at it till something happened.
BURG: Mot & guiet, reserved kind of person——
BOPEINS: HNo, I wouldn't say so, but a fine fellow.

BURG: --a4 going machine.
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HOPKINS: Iater on he was, got invelved in the minority areas

=nd was also, subseguently, secretary of the cabinet. But he--

BURG: Aectually, Fred Morrow, I guess, worked with Rabb toward

the end.

HOPKINS: Well, to some extent maybe, not too much. At least
in the areas that I was knowledgeable, Fred did werk with him,

T'm sure, in some of the minority areas and that type of thing.

BURG: Yes, ckay. By contrast Clarence Randall, the next wan
on the list--and you've told me that there's a possibility
that Mr. Randall has died in the last year or so--3 Very

reserved kind of man, I think.

HBOPKINS: Yes, I didn't know him very well. I use to see him
oeeagionally down in the White House mess, in which he ate
verv often. He had a reputation of being a high ecaliber
businessman. I'm sure he—-that was his background, hig area.
af course, 1'd heard of him, prior te his coming to the White
House, because of the speech he made, very derogatory of
President Triman, after President Truman took his actien in

the steel case. And I'm sure som of us felt--at the time of
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his speech, at least--that he went too far, talking about a

President of the United States.,

BURG: It was a harsh speech.

HOPEINGS: Yes. 0Of course, that was a matter of epinion but,
as I say, I'm sure he was a highlv-gualified man and was one

that could counsel the President and give him very good advice.

BURG: You didn't have a great deal te do with him during that

period of time.

BOPKING: HNo.

BURG: Jemes Richards? He was only there as special assistant

for about a year.

HOPKIMS: For some reason that name doesn't ring & bell right

now. You don't know what area he was, do you?

BURG: HNo, I don't. I den't. It was a very brief tenure. They
gave him personal rank of ambassador, if that's zny kind of a

clue. But I would have to check the records myself to--
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HOPKINS: The name do=sn't ring a bell.

BURG: &all right, fine. The next name may be familiar to you,

Melson Rockafeller.

HOPEINS: Well, I didn't know Governor Rockefeller very well.
of course, his pffice was over in the Executive 0ffice Building
and he was in and out, but what little contact I had with him,
I was highly impressed. I did a few menial office chores for
him when we were over in Geneva for a few davs, 2t the Geneva
Conference; he was one of the President's advisers there and

I came in contact with him a few times there. I've always

had a high regard for him.

BURG: You have. 0On those occagions did you find him easy to

work foxr?

HOPKINS: Very much so. Very much so, yes.

BURG: He comes across so many times in public occasions as

rather abrasive.

HOPEINS: Well T didn't have that impression in what little

personal contact I had with him. Just the opposite, in fact.
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BURG: You found him easy to work with, and to work for?

HOPKINS: Yes. He was always appreciative of anything you did
for him and easy to work for. As I say, I didn't know him very
well and I had very little contact with him, but what few times

1 did, I was highly impressed.

BURG: Right. Okay. &tan Rumbcough, with [Charles] Willis, one

of the founders of Citizens for Eisenhower.

HOPKINS: Well, when he was at the White House, and he wasn't
there teo long as I remember, he was one of the assistants to
Governor Pyle. I'm not too sure, and I don't know whether T

ever knew exactly the areas he worked in, but he was a very

personable young fellow. He was married at that time to the--
ner name slips me:; she's an actress [Dina Merrill], she's the
daughter of Mrs. Davies of the Post family, vou know? Post

cersal family?

BURG: Yes, yes. I should know the name, because we remarked
on it. It came as guite & surprise to some of cur staff who

hadn 't known that.



Mr. William Hopkins, 8=-18B-76, Interview #5 pPage 303

HOPEINE: As I remember, at that time he used to sat gquite often
in the mess, and he and some of the young fellows he was working
with were talking abpout an idea he had. It was either--he'd
started, or was talking about starting, & company that manu-
factured dispensers for ketchup and mustard and that sort of
thing, plastic bottles. How that ever came out, I don't know,

but [Laughter]--

BURG: Do you suppose it was their experience in the White House

mess that convinced them that there was a market?

HOPKINS: Could ke, I don't know. [Laughter]

BURG: 1I'll be darned. ¥You don't remember who he was talking

to about that, do you?

HOPEINS: ©Oh, no, no.

EURG: Well, the next man on the list would have been, late in
the administration, undoubtedly one of the voungest men to

serve in any capacity in the White House—-Chris Russell.

HOPKINS: Yes, he was an assistant to Al Toner. They prepared

this dally listing of upcoming events, sort of anticipatory of
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what might happen, or what was going on in the departments,
Toer the information of the President and other membersz of the

staff,

BURG: Right. And you would see him; his office was in the

Wnite House, I believe.
HOPKINS: They were in the EBEast Wing.

BURG: VYes, with Al.

HOPKINS; Either he or Al, of course, would personally bring
the papers over each evening and give them to either General
Goodpaster, or to me for him as the case may be., 8o I saw him there:

I saw him in the staff mess guite often.

BURG: T would imagine he has not changaed much; he's very good

natured, pleasant, bright guy now--

HOPKINS: Yes, that's my impression.

BURG: -—-and I den't think he would have altered.

HOPEIMS: I don't think I've seen him since he left the white

House, but as I say, I wWag--
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BURG: He looks very much like his picture.

HOPKINS; He does?

BURG: There hasn't been-—time has been good to him! And he is

now with State Department. How about Raymond Saulnier?

HOPKINS: Well he was chalrman of the Council of Economic
Advisers. Again, I didn't really know him, exXcept a@ speaking
acguaintance. He used to ezt in the White House mess, I'm
sure he was very knowledgeable in his field. In fact, you see
his name in the paper every once in & while yet, commenting

on matters of economic interest.

BURG: Right. Still sought after for his opinions and for his

edvice, Robert Schulez.

HOPKINS: Well Bobk, of course, was the--came with the Prasident,
and had been with the President since, I guess, his days over
in Europe. And was really &, probably one of the closest, if
not the closest, personal aide to the President:; he did lots of

his personal things for him.

BURG: The transportation man.
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HOPKINS: Transportation--he was a transportation expert, and
he was congenial, helpful. He wag exXtremsly loyval to the
President I would savy, and if the President wanted something,

Bobh found a way to get it.

BURG: 0©On occasion, Bob's methods have irked people or turned
people pff, I think, usually, when he was in pursuit of that
lovalty, and with full intention to get done what the President

wanted done. Did that ever cause problems for you, personally?

HOPKINS: HNot for me, no. I knew that that situation existed
with some of the staff members. Maybe it was @ duestion of
interpretation of what the President really wanted, which is

eometimes & gquestion, a8 vou well know,

BUEG: On occasion Bob may have misinterpreted & Presidential

remark.

HOPKINS: Yes, but as I say, from my standpoint, no problems

at all.,

BURG: Were there fairly frequent occeasions where it was to you

that Bob came for assistance in sclving some of his problems?
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HOPKINE: There were occasions, but I don't think I was the
principal one, by any matter of weans. I'm sure I wasn't.

But thers were peeasions.

EURG: By and large, wvour relationship with him sounds to have

been pretty good.

HOPKING: Yes, I was--very good. I nevaer had any crosfs wprds,
or any reason to feel put out at anyvthing Beb did, as far as

I was concernad.

BORG: Did you ever have to go to him?

HOPKINS: Yes, oh, yes. Yes.

BURG: For assistance or help in settling something?

HOPKINS: Yes. And he wasg always very helpful. In faect, he
was one of these Fellows that, if he felt that it was a

legitimate request, I think he'd go out of his way to help vou.

BURG: Well that's goocd to know, because as you've remarked,
General Schulz was with the President throughout, and stayed

with him literally till the day the Genezal died.
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BOPKINS: Till the wvery end. Yes.

BURG: Yes. Fred Seaton was over there, former Senator from

Nebhraska. What can you tell me about him?

HOPEINS: Well, Fred Seaton, of course; came to the White Hounse
after being Assistant Secretary of Defense. It was my ill
fortune to show him the space which he was going to occupy

in the West Wing when he came to the White House. [Laughter]
He'd been gver in the Pentagon and had an office that probably
cccupied @ ‘guarter of an acre or something, I don't kncw, I

never saw it, but I know it was a big one.

BURG: I wouldn't be a bit surprised.

HOPEINS: Aand he came over to the White House and we took him
up to the gffice, which had been sub-divided, and it hadn't

kbeen very big to begin with! There it is! [Laughter] wWell,
Fred took it good nsturedly. Bubt he used to kid us about it,
He was very personable and very knowledgeable. He had a lot

of political instinct, I think.

BURG: Yes, had been Senator, newspaperman.
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HOPKINS: Senator. In fact, he--I found out later that his
family was related to the family of the editor of a little

county paper from my country out in Kansas. And we had some
dealings with him at the time pf the McCarthy hearings, when
he was atill over in the Pentagon. I knew him & little hit

befaore he came to the White House, but he was a veary fine fellow.

BURG: Your dealings with him during the McCarthy hearings--
what would be the nature of the contzcts with Mr. Seaten at

that tima?

HOPKINS: Well, merely in the custody of some pf the files that
they had in the Pentagen which they felt were better off in the

White House some place.

BURG: 5o they moved them out of the Pentageon and, in effect, you
storad those files for that periocd of time, Were the files

extensive in guantity?

HOPEIHNS: Ho, I wouldn'k say =2o.

BURG: I would expect that vou did not examine those f£iles,.
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HOPKINS: I never opensed them. I didn't know what was in

them.,

BURG: Did they come to you sealed?

HOPKINS: Yes,

BURG: In =snvelopes Or==

HOPRIMS: It's my recollection that they were in envelopes; I'm

not pogitive of that, but that'a what I remember.

BIIRG: Sealed down. Where would they be kept then, Bill, in

the White House?

HOPKINS: They were kept pver in the shelter,

BUBG: In the shelter?

HOPEINS: Yea, the old shelter, whizch was undgsr thes mansian

itself.

BURG: That's a8 term that I am not personally familiar with in

respect to the White House. Was it a like an air raid-—-

HOPEINS: Well, it's like a2 so=called air raid shelter, veas.
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BURG: An air raid shelter; so sub-basement, concrete structure.

HOPRINS: Basically. It was built at the time they built the

East Wing.

BURG: Yes. bAnd this was locked storage of some sprt?

HOPKINS: Oh, wes. Locked storage.

BUEG: Wag it guarded, or wag it simply guarded by the internal

security arrangements of the White House at large?

AOPKINS: By the internal security arrangements, I guess you
would say, because they had staticned in the shelter certain
military personnel invelved in communications and that sort of
thing. &0 1t wasn't a2 guestion of having 2 guard on the doaor

or anyvthing, but it was under seourityv.

BURG: Was the move made with complete secrecy? That is, were
measures taken, security measures taken, to transfer those
files secretly from the Pentagon to the White House? Do vou

remamoer?

HOPKINS: It's my understanding that was the way it was done,

ves,
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BURG: You got in on it. You were told they were coming, I
agsume, and the time at which they would arrive, and then your

task was simply to see o it—

HOPKINS: Store them.

BURG: --that they wWere taken down inte that shelter and placed

thera,

HOPEKINS: Yas,

BURG: Do you remember how long they were held in the White House?

HOPKINS: Mo, I really don't. It was a matter of several months,

I know that.

BURG: Y¥e¢s. And if you had to estimate the guantity, Bill,
would you say that the files ran two linear feet, or four linesr

feset, or one file drawer?

HOPKINMS: Well, I'm @ little vague on that at this time, too.
I would say that two linear feet would be more nearly the size

of them, but I just don't remember.
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BURG: So that comld presumably hawve been brought ever in an

ordinary automobile and carried in.

HOPEINS: Yes.

BURG: All right. PFine, thank vou. Bern Shanley.

HOFPKINE: Bern Shanley, right after the inauguration it was
announced--or not announced; it was a fact--that he was coming
in as Special Counszel to the President. And then it had been
anticipated, I believe, that Mr. [Arthur H.] Vandenberg, [Jr.],
a8 son of Senator Vandenberg, was coming in as Appointments

Secretary. WNow that didn't materialize, so Bern Shanley was

shifted over from Special Counsel to Appointménts Secretary
and served in that capacity for a number of years. And of course
Mr. Shanley, as I recall; was in and out of the White House.

He was out and then came hack.

BURG: He was supposed to have the job that ultimately went to

Tom Stephens, is that right?

HOFEKINS: Well Tom Stephens was Appointments Secretary.
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BURG: Vandenberg was to have had that job but--

HOPKINS: Yes, but, as I recall, Bern Shanley took it over

before Tem Stephens came in.

BURG: Yes, yes, that's right. My thought is that Stephens

follows Shanley on that job.
HOPKINS: That's right, Shanley, yes,

BURG: And the job of Special Counsel, that must have been the

one that went to Gerry Morgan?

HOPKINS: Ah, yes. Subsequently.

BURG: Yes, subseguently. Okay.

HOPKINS: Mr. Shanley was a wery personable man, a politiecal
animal, T would say, but just as friendly and nice man as I ever

worked with.

BURG: Did you have & great deal to do with him?

HOPKINS: Well, considerably when he was Appointments Secretary.

It was through him thast we got inte the President's pffice when



Mr. William Hopkins, B-18-7%, Interwview #5 Page 315

it was necessary to carry things in to be signed, and his office
wag next door to ours. In other words, the Appointments
Secretary's office, then the Bxecutive Clerk's office, then
Governor Adams' outer office, then Governor Adams' main office.
So we were just in a row thers, so we--znd it was an cpen-dpor
policy in those days. We could =it at our desk and see where

Bern Shanley was at his desk and whather he was working, or on

the pheone, or what he was doing. And he was a very—- fﬁ,_r
(M
BURG: But the political background there was strong. EQLS;}

HOPKINS: I would say so, as you probably know, I think he ran
for Senator in New Jersey since then, sfince he left the White

House.

BURG: Right. That's right. he did.

HOPKINS: PBut he was a very fine man. He had a large family:
1 forget how many children, but he was a family man. T had a

high regard for Bern Shanley.

BURG: Okay. Roceo Sieciliano.
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HOPKINS: He had his office in the Executive 0ffice Building
and he was in the personnel area. Pine young fellow in those
days; he's been back in government since then, 35 veu probably
know. BAnd I think he was very capable and he was on the way up

in those days.

BURG: I get the impression that Siciliang hes & pretty good

eenge of humor.

HOPEINS: Yes, I think so. I never—=I don't think I was ever

exposed to it very much, but T'we heard that.

BURG: ©Of course. He was over 1n the Executive Dffice Building,

2o vou didn 't see him often.

HOPKIMS : Yes.

BURG: Howard Snyder, the President’'s physiecian. 2at least, 1

think most people know him best for that role.

HOPKINS: Y¥es. Well, he ocoupied the position of the President's
physician, of course, and had his main office over in the Execu-
tive Mansion. He was sort of the fatherly type. Very helpful,

and seemed to want to do everyvithing he could to help anvbody.
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Bnd, of course, his assistant Dr. [Walter H.] Tkach was the
same way. I think that the rank and file of the staff, if
they needed any medical adviece or assistance or anything, felt
freeto go to them; more so than any of their predecesscrs or
successers. A5 I say, he was the fatherly type and was always
somebody vou felt, well, if vouw had any problems you could go

L

BURG: Available to literally all of the wWhite House people, as

distinct from the upper-level staff?

HOPKINS: T would say so, yes. Dr. Tkach, particularly, and I
think that was under the direction, of course, of General Snyder.
Just an example of General Snyder's desire to be helpful--

Howell crim, when he was chief usher in the latter days-—-

BURG: E-r-i--7%

HOPKINS: C-r-i-m. He had emphysema and it was getting more
progressive all the time. He wanted to stay on a little while
longer and Dr. Snyder called me over one day and wondered how

we oould work something oit. In other words, he was interested
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in Mr. Crim as @ perscn and didn't want to say, "Well, here,
your're beyond your effective working days; out you go." 5o
a gspecial arrangement was made wherebhy Mr. Crim became a
special zasistant in the Executive Mansion. Mr. [J. Bernard]
West, his assiatant, was promoted to chief usher, and as a
result of that, Mr. Crim's knowledge and counsel and advice
was available for several months more in the White House, in

the Executive Mansion.

BURG: I see, Ad% a result of Dr. Snyder’'s-—--

HOPKINS: OFf DPr. Snyder's intervention.

BUIRG: Yes. Do vol suppoase that Dr. Snwvder had been given

instructiond of that sort by the President?

HOPKINS: ©h., I just don't know. It could be; I don't know.

BURG: ¥You never heard him say.

HOPEINE: HNo.

BURG: Well, I think that's most interesting that this medical

service would be svailable to any of vour people. It isn'tk
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Just available to the Bern Shanleys, for example, or pecple
of This sort. One of your secretaries could ¢go to Dr. Snydetr

o Dr. Tkach and discuss medical problems with them.

HOFEING: Yesz,

BURG: Most remarkable, I think. How about Murray Snyder?

HOPKINS: Well he was another one that was very high on my list.
He, of course, was the assistant to Jim Hagerty. But he was a
gort of a fireman in addition to that. He subgtituted on the
appointments secretary's desk a number of times when--I don't
know whether it was the gap between Mr. Shanlev leaving and Mr.
Stephens coming in, or axXactly when it was--but he subbed on

the appointments secretary's desk a8 number of times, I know.

Alsc when General [Paul Thomas] Carroll died, before Geperal
[Andrew J.] Goodpaster [Jr.] came in, hea was on General Carrpll's
degk as staff sgecretary, acting staff secretary. And in that

capacity, he and I sat right across the desk from each other.

BURG: I =s=ee. hbeut how old a3 man was ha at that time?

HOPKINS: Well I'm just guessing now, I'd guess in his late

thirties. Maybe early forties, but late thirties, I would guess.
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BURG: H, waz a man that vou liked very much.

HQPEINS: ©Oh, yes.

BURG: What guslities about him?

HOPKINS: Well, he was very calm. In that regard he was very

different from General Carryroll.

BURG: Oh? [Isughter] Was Carrxoll excitable?

HOPKINS: Carrcll wag 3 little excitable; wvery efficient, but
when he wanted something done, it's gotta be dono right now.

He and [L. Arthur] Art Minnich used to go round and round on
that area, But ag I say, Murray was a good writer and later,

aof course, he moved over to the Pentagon, was the chief spokesman
over there for some time. Of course, he passed away. I believe
it wag=-=-was it early in the Nixon administration? I believe

it wag., [BEd. note: Mr. Snyder died November 2, 1969]

BURG: You may be right.

HOPKINS: I knew the last time I saw him, he was pretty well

crippled up; he was walking with a couple of canes.
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BURG: I s=e. Elmer 5taats.

HOPKINS: Well, Mr. Staats, of course, was over in the Bureau
of the Budget. My first contact with him was when he was
assistant dirsctor for legislative reference. In other words,
that's the area in the Bureau of the Budget that makes
recommendations to the President on whether to sign or veto
legislation. A&nd all of those recommeéndations came to the
Executive Clerk's desk first when they came from the Bureau

of the Budget, so we used te have considerable contact in those
days in that area, He was later Deputy Director of the Budget.
In fact, I think he left and came back as deputy director at a
subsequent time. He was very efficient, very knowledgeable.

I think maybe he was—-rubbed a few people the Wrong way.

-'-'_"‘E:‘"\.

£

BURG: Oh, did he? %, fi
g

HOPKINS: But I was always highly impressed with Elmer. He's
now, as you know, Comptroller General of the United States,
which is one of the more important jebs in this government.
It seems to be getting more important every day, if you can

believe what yvou read in the papers; all the reports they're
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turning into Congress now as a result of congressional requests.

BURG: The thing that put some people off about him, was it his
methods, or was it that he, by the nature of his job, had to
make some decisions, recommendations, that were not pleasing to
those who were supperting measures on which he would have to

recommend, "HNo"?

HOPKINS: Well it might have been a little ef both, I don't
know. I really don't know. I used to hear, on occasion, some
af his fpolks over in the Bureau being a little derogatory about
Elmer, but I thought many times that some of the things they
gsaid weren't really justified, and wmaybe a little case of he

was pne step ahead of them or something.

BURG: So, in some instances, it sounded to vou as though it

was personality conflict?

HOPEINS: I would =say so, ves,

BURG: But in your dealings with him, you saw none of that.

HOFKINS: No. Mo, he was always fair and square in all of my

dealings with him and I was alwavs very favorably impressed

with him.
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[Interruption]

BURG: The next name on my list--is John Stambaugh, who was

perbaps in and out of the White House a couple of times.

EOPKINS: I never knew Mr. Stambaugh very well. I used to see
him and sometimes e2at at the same tabkle in the White House mess
and hear some of the discussions, but as I say I never knew

him=-

EURG: You have no strong recollecticns of him. P
%

HOPKINS: WNo, no.

BUEG: How about Tim Stanley? Ancther cne of the very yourg

men in the White House at that time.

HOPKINGS: Well, as I recall, he was, at one time, [Albert P.]

Al Toner's assgistant and, as 1 reczll--I may be wrong now--

but, as I recall, he was there ahead of Chris Russell.

BUEG: It's possible that he was;, because I notice that he was
a special assgistant, '57=-'59, and I believe that Russell

replaced-—
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HOPFINS: That's my recellection.
BURG: -—-—-8tanley.

HOPEKINS: That's my recollection. As I say, he was probably a
little more reserved than Russell, but, again, = knowledgeable
young man. And they had to be knowledgeable in the Toner area,
and they had to be going after the departments all the time to
get this material. Tt was 3 matter pf finding out what depart-
ments had material that woull be helpful to these reports they

were making, aad then a continval effort to drag it out of

1

them! Just keep plugging away--and I think that was whare he ff#—ﬁﬁﬁ

wag helpful to them. o }F
g i

BURG: Although the material was useful, it wasn't alwavs forth-

coming?

HOPKINS: ©Oh, no. Many times it wasn't, for some more reasons
than one. Sometimes- one of the departments would fed, well
here;, ocur best interest is to keep this off a list like that
for the time being; some other department might encroach on
pur bailiwick. For one reason or another, they would drag

their feet. And if wyou didn't keep prodding them, first thing
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you know the whole source just seemed to dry up. So that was
one of al1l's hig jobs, to keep prodding, keep making contacts,
kesp after it, getting it here and getting it on time. BRecause
if it had to be in the report which they were to deliver at
5ix o'eclock, if it came in at seven, it wasn't any good. And
if it didn't come at all, and should have came, thet was some=
thing that he might read about 'in the paper next week, and then
somebody would Jump on Al Toner and say, "How come you didn't——

we didn't know about this?"

BURG: Yes. And I think one of Toner's defepses was to point
with pride to the fact that, "Notice! That department hasn't
been represented in these reports," =0 that a call went from
higher up, which sometimes got & little result. [Laughter]

Maurice Stans.

HOPEINS: Well he wag Director of the Bureau of the Budget., I
was trying to reconcile in my wind the seguence there. The
President had three directora--and maybe it was more than that--
of course, Mr. [Rowland R.] Hughes was the first one. I

believe Mr. [Percival F.] Brundage succeeded him, and probably
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Mr. Stana after that.

[Ed. Mote: Joseph M. Dodge was director los3-54; then Hughes,
1954-56+ Brundage, l956-58; and Stans, la58-61.]

BURG: From 1958 through '&l.

HOPKINS: Yes, I didn't know Mr. Stans too well. We had a
speaking acdusintance. He was always very iriendly to me and

T had a high regard to him and still do.

BURG: Can you compare him with Staats as far as pperating ; 2
[ %

style was concerned?
HOPKINS: He was prabably & little bit smeoother than Mr. Btaats.
BURG: 1In perscnal relationships?

HOPKINS: Yes, yes. But a very capable man. His background,
af course, was in accounting, and I'm sure he's a geod man for

Ehe Jjob.

BURG: Yes, BHarold Stassen, that perennial candidate. He wes
there roughly three years, 1955-58, special assistant on dig=

armament.
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HOPEINS: I used to have some contacts with Governor Stassen.
In faect, there were certalin findings that the FPresident had
te make from time te time, under the Foreign Operations
Administration, whenever certain materials were going to he
released to foreign governments. Governor Stassen developed
the practice of bringing the papers for signature by my desk
and leaving them with me and giving me any instructiens that
ware necessary. I would pass them on in——or take them onn in
many times, persconally,--to the President, and then when they
were ready, see that they were hand delivered o Governor

Stassen. But on many ocecasions, he'd bring them over personally.

BURG: Was his office in ECQRBR?Z

b
L
")

i

HOPEINS: TIt's my recocllection that for a while he had an k

i

office both places, in EQB and up at the Miatice Building

on the corner of H Street and West Executive Awvenue.
BURG: What was the name of the building again?
HOPEINS: Miatico, I think it is.

BURG: Do you remember how that was spelled?
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HOPKINS: M-i-a=t=i-c=-o. I think it's on the building.

BIIRG:= Still thera?

HOPKINS: I think so--wves, the building's still there. It's

g relatively new building.

\{ ITL) PE'

BURG: Were some of the executive branch people housed there i

during this period of time?

HOPKINS: Just this affice, as I recall, at that time. This was,

of course, before the days of the new Execntive O0ffice Building.
BURG: Y¥Yes. So he had offices both in EOB and in this building.

HOPKINS: That's my recellection. Foreign Operations pAdministra-

tion, I heliewve they czlled it in those days.,

BURG: Do you have any strong impressions of him and his

personality and business style?

HOPKINS: I didn't have encugh deslings with him te really
form any impressions. ©Of course, there was a great deal of
internal criticism of him., I would say, when he made that
effort to dump Vice President Hixon. But that sort of faded

away and--
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BURG: That's the sort of thing that creopped up in the White
House among the staff people; 2z certsin amount of resentment
about that. Do you happen to remember at this late date the

names of any pegple who seemed particularly upset about Stassen?

HOPEINS: Ho, I can't say that I do. Anvthing I heard was

probakly scuttlebutt and not so much direct comment.

BURG: Thi=s was at the white Houses mess? Jﬁﬂﬁt}3
HOPKINS: Yes, ves. \e

BURG: It must have bkeen spoken of rather openly.

BOPKINS: Oh, I'm sure it was diecussed & great deal, ves.

BURG: Without regard for whether any of Governor Stassen's

friends might be in the room at the time? [Laughter]

HOPKINS: But, as I =ay, what few dealings T had with him, I

wag——I had no complaints at all,

BURG: OCkay. The next wan, it seems to me,--I'm sorry, I'm a

little ahead of myself--Tohn Steelman would be: the next man.
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HOPKINS: Well, of courge, John Steelman was just a holdover
from the Truman days and there was an understanding that he
would hold over for a short time to sort of be the bridge
between the two administrations. He was there to counsel and
advise with Governor Adams; he didn't stay very long. I do
knew that, one of the things I remember--and this is a little

cn the frivolous side, I would say--Doctor Steelman, in the / Thes
f *
| B ch
Truman administration, had held any number of jobs. And |

i Ty
o
o

therefore, he had a number of Presidential commissions. And
he was desirous of getting a Presidential commission signed by
President Eisenhower. And apparently Governor Adams had
promised him that he'd get one. Eo we were given instructions
from Governcor Adams' oififice to have a Presidential commisszion
prepared, which we did, and took it in and gave it to Governor
bhdams., And Governor Adams stuck it in his bottom cdrawer. And
from time to time, I'd get a phone ecall from Doctor Steelman
saying, "Have you got that Presidential commission yet?" "No,
not yet," And that went on for some time; a matter of two or
three weeks, as I recall. Anyway, subsequently, Governor Adams

relented, took it in and got it signed, and Doctor Steelman got
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his commission. But I know there was a gap of several weeks

there before it happened.

BURG: Dr. Steelman didn't really have much time. My notes
here indicate that he resigned March the 5th, 1953. 5o if
that commission were going to be given to him, there wasn't a
great deal of time after the inauguratien in which he could

have gotten it.

HOPKINS: No, no. And as I say, the feeling was that some
senior staff member, as a holdover, would be helpful. Of
course, the same thing existed, to & certain degree, when Colonel
Coodpaster stayed on @ little while at the end of the Eisenhower

Bdministration when President Nixon came in. In my own view—-—

BURG: President Kennedy.

HOPKINS: Or, President Kemnedy, that's right. In my own view,
¥

that arrangement, in beoth instances, does more harm than good.

BURG: ©Oh, really? Why do vou think that?
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HOPEINS: Well, it was my feeling that a staff officer, a
genior staff pfficer, deoesn't have the whole picture, maybe
not as well as somebody in my position did. And as a resalt,
they get some advice and opinions and expressions of what
happened that are either a little biased or not weighted just

right. That may be a biased view, but that was my feeling.

BURG: So that a Steelman attempting to advise Eisenhower people,

even though he may have held several jobs--

I
HOPKINS: As to how the office operated, that's what I'm f;ffqﬂﬁh
\3 o

talking about: not ‘policy but gffice operation. el L

BURG: Which is one of the key things, if not the key thing,

that the new administration has got to know. Exactly how does
the White House function in terms of ite permenent staff. And
you think that it didn't work too well as Goodpaster tried to

smooth the trameition with the Hennedy team?

HOPKINS: Well, I didn't have amp distinect a feeling in the
Goodpaster area, because I think his area of expertise that he

passed on, at least, tao the-—-
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[Interruption]

BURG: We'we just bLieen interrupted by a telephone call. Mr.
Hopkins finished his remark about General Goodpaster, saying he
wag not guite so concerned about the transition, and General
Goodpaster's work in transition, because that was limited
primarily to foreign affairs, rather than to the inner workings
of the White House affigce, per se, We are interested in that
because we intend to do something in the way of a conference,
before too long, on presidential transition at the Eisenhower
Library. 8o, having vour comments about Dr. Steelman and

General Goodpaster, is very useful to us. Were you asked,

either when the Eisenhower people came in or when they were

an their way ocut—-was your opinion sought on transition?

HOPKINS: Well, I wouldn't necessarily say it was sought. They
came to us with many questions and many--of course, when you
speak of transition, are you speaking of the White House office,
or are you spesking of the government as a whole? The White
House office--when they first come in, they're interested in

space, they're interested in money; that's the two things before
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they get there. How do we get the people on the rolls?

If we have a plece of paper, if the President wants to issus
an executive order, how does he do it? How do you handle
plecas of legislation? What do you do with it onece he

signs it? That--paper--flow. But before they get there,

space and money and how do we get on the payroll?
BURG: A fairly simple, straightforward kind of thing.

HOPKINS: Yes. Now each administration feels, I'm sure, that
the outgoing administration feels, well, here's the new
President coming in; he's naming his staff, Tt woen't be
long till I'll be hearing from him, and he'll want to come
in and =ee me and see how to run the government;: know how I
operate and get my advice. Sometimes that happeneﬂ; more
and more often, it doesn't. And I think that the incoming
administration is full of rpep, vim, and witality; they'wve
just wen an election; they feel they know more about it than
the people that are going out, and they're not as anxious to
talk as the outgeing people think they are. That, I think,
may be more true in the White House office than in some of
the departments and agencies! ©Of course, the top level, the

outgoing President and the incoming President usually get
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together, and two or three top staff. But to say all down
the line, in all lewels of the Presidential appointeess on the
White House Staff, who sit there and expect their counterpart

to come in and ask their advige--it doesn't always happen.

BURG: Can you think of any examples, again either from

Truman to Eisenhower or Eisenhower to Kennedy, where these

people immediately below the President, the top staffers, f %
did get together to assure a smooth transitien? We know that s f;;
Etealman staved on to assist; we know that Goodpaster stayved

on, momentarily, to assist--any other cases come to mind?

HOPKINS: Well, in the Eisenhower days; of course, Mr. Steffan,

whose name we'll reach on this list wvery shortly=--
BURG: Yes, Roger Steffan.

HOPEINS: -—was designated--by GCovernor Adams, I assume--—
before the inauguration, to be sort of the contact man and
he was the contact with Dr. Steelman before the inauguration.

And he was around the White House numerous times, I would say,
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before inauguration-——mayhe in the, oh, three or four, =ix weeks
prior to the inauguration--making contacts, sort of getting

the feel of the place. He was supposed to He the office
manager. We never really had an office manager, as such, up
till that time. There was & little incident cut in the lobby
one day. Mr. Steffan wae out there, near the receptionist's
desk, and President Truman wandered by, and he'd been hearing
some storiea--and I didn't personally hear this, but I was told
this was what transpired--he said something to Roger Steffan

to the effect that, "I hear yon're pushing my people arcund. I
don't like it." &And walked off. 8So that's the type of thing

you've got to watch for.

BURG: In your observation, had you seen Mr. Steffan pushing

anyone around?

HOPKINS: No, I can't say that I had, but--

BUBG:= Had others talked about it?

HOBPEIMS: ==I'm =ure that zome af them felt that: that he wae

probably asking guesticns, and maybe issuing what some peaple
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construed as instructions, I don't know. But there again, in
my position during that period between the election and the
inauguration, we had to tread on ground pretty carefully. In
other words, regardless of how Mr. Steffan might have approached
us, we had to be careful hecause we were going to be working

for him in another two or three months, possibly. and also,

we gouldn't give. the outgoing group the feeling that, "Here,
we're working for Mr. Eteffan right now rather than vou,"
because we were still working for them for tweo or three months,

and we had to look down the road a little ways. They might be

back in here in four years or eight years, and that happened 7
many times. And the fact that we were able to make both the ﬁffhr%%
incoming and the outgoing group feel that we were doing the b g
bkest we could for bhoth of them, sawved us in subseguent yeara.

If we had turned our backs on an outgoing group because they'd

bheen defeated, or were leaving, and said, "All right now, we're

going to devote all ocur time to the incoming group, even theough

Inauguratian Day is not here," those pecple would remember it.

BURG: Did yvou take any gpecial measures with the permanent
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White Houzse staff to remind them that this--
HOPKINS: ©h, I counseled them, very definitely, ves.

BURG: Did you do this in some kind of group meeting; or did

vou go desk to desk and--

HOPEINS: Ho, desgk to desk;. the supervisors of the varicus areas,

ves.,

BURG: --and asked them to pass that word down. Of course, they'd

ke aware of it, too, I'm sure,
HOPKINS: Oh, yes, ves, s

BURG: S0 1t was just a reminder. I might ask you this:; it's
a little pff our basic theme, but yvou Baw a great number of
transitions. You had to tread carefully during guite a number
of lame duck pe;inﬂs from Nowvember until January. Does any
one transitionm stick out in vour mind as heing wvery, very

tough for you during one of those lame duck pericds?

HOPKINS: Well, I suppose for me, personally, the worst one was
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the incoming Eisenhower administration. Now there were several
reasons for that. My predecessor had died in 1948, early in
the year, 2o I was named Executive Clerk in 1248, about at

the beginning of the Truman election year. President Truman,
when he first came in to succeed President Roosevelt, had a

study made by George Allen, whom you may know, or know of--he's

(- - —— =i =L S R S e S i Rt

BURG: Yeg, Hilarious man!

HOPKINS: Yes. That study recommended that everyone be brought

on the White House rolls on the theory that if you were detailed

to the White House, your loyvalty was divided between the White

House and the department which paid you, I newver bought that ey
thesis, but, anyway, that was the recommendation and that was
followed. So at the end of President Truman's administration
practically all the operating staff-—-that's the messengers,
stenographers, the typists, the file clerkg--were all on the
White House rolls, with the exeception of a detail group from

the Post O0ffice department in the mail room. Well, that
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presented preblems we had never had before, because before

that, at an end of an administration, those who were on detail
if they wished could move right back to the department. And
when the new administration would come in, they weren't there.
If they wanted them, they could come back, but they =still had

a job. But if they were on the White House rolls and the new
administration didn't want them, the guestion was——did they have
& job? Many of those people had come to the White House,; not
because they wanted to, but because they were told to. In
other words, the White House went to a department and said,

"we need a good typist: we need a stenographer." The chief of
that office picked out the person he felt was the gualified one
to he detailed and they would detail over to the White House T
office. So that was one problem we faced at the end of the (TFTH
Truman administration. Alsoc, the Democrats had been in power

for twenty years. The Republicans are hungry. We didn't know

what the situation would be at all. We wondered if any of us

would stay. Some time before the inauguraticn, Governor Adams

was down in the office--I don't know who he'd come to see.

Charlie Willis was with him. Anyway, before they left they called
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me intoc the cabinet rocm and asked me a number of questions

about the background, and a number of things about the office.

one of the things that came ocut was that I'd started in the

White House under the Hoover administration. HNow, I always

folt that that was about the biggest plus I had: I may be wrong.

ind the papers always talk about a large contingent of people

that are working for the national committees, you know; that

they're all leoking for White House jobs, and that the future's
aneertain. So, before the inauguration, I went to Donald

Dawson, who was Mr. Truman's personnel man, and told him about

this problem we had, as far as all the people now being on

the White House rolls, and that something should be done--if it.ﬂfrﬂtﬁﬁ
was conceivable that it could be done--so that these people xlé;:};?
wouldn't be hurt. They shouldn't be penalized for having worked

at the white House. Well, he contacted his counterpart in the

incoming administration and they worked out a program where the

Truman administration was free to find jobs in the departments

and agencies for such of the people on the Whike House rolls that

wanted to go back toc the departments and agencies. BAnd that if

there were any who wanted ta go back when the inauguration
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transpired and nothing had been found for them, the Eisenhower
adminigtration would continue that effort and find places

for them. There were a few exceptions, some exceptions to
that. O©Of course, many of the girls that had worked in the
staff secretary--or not the staff secretary, but the Senior
staff affices—=had come in on & political basis. They had been
emotignally involved with an administraticn and they didn't
want tc stay at the White House. They didn't want Tto go into
government, so they found jobs glgewhere, or left for one
reason or ancther. But the whole program weorked out very well.
And with very few exceptions, those who wanted to ge back to the

departments and agencies were permitted to; those whe wanted to

stay and take their chances;, most of them got to stay. There P
ya ‘;.

were a few occasiong in which, because a particular girl had I jb
L S o

worked for & particular staff member, they didn't want her in
that particular office any more, but, by and large, it warked
out very well. aAnd that is the program that has heen followed

by subseguent administrations.

BURG: That was the toughest of these transitions to carry out,

for you.
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BOPKINS: I would say, because of the fact that the Democrats
had been in power for twenty years; and that was my first one,

daing it alone; and for various reasans.

puRc: Eight years later, did the Eisenhower pecple make the same
kinds of arrangements with the Kennedy people, to help the same

kinds of pecple?

HOPKINS: Yes, they did. They did. And there, again, I révert
back to what I said earlier zbout being wery careful how wvou

deal with the outgoing administration and the incoming administra-
tion, so that outgoing administration does not feel that you're
giving them the bumk rush. Because the pecple that I was dealing
with with the incoming Kennedy administration were some of the

same people who had been there in the Truman administration.

BURG: I suppose s0, yes, So it paid off,

HOPKINS: Very definitely it paid off.

BURG: 1If you had your way, if you were to make the decision

or recommendation, what would you recommend te beth cutgeing and
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incoming administration te assist in the transition, particularly
with respect to the problems that you think that these administra-
tions typiecally ask sbout? Where do we get the money? How do we
get people on the rells? What would your recemmendation be to

aid in that part of the transition?

HOPKINS: Well, I think, by and laxrge; it's worked very smooth
in the past. I don't know that toec much can he improved on in
that area. OFf course, one of the things I have felt for the
past few years, long before I left there, that one of the hest
things to do would be not to load so many people up in the

White House office. I think they have too many.

BURG: ¥es, I think you and I have discussed that before, You
feal that there's been a great proliferatiom in the White House

office in terms of its staffing.
l‘:
HOPKINS: I think so. No, o

BURG: It's really your feeling that, even under the circumstances
twenty-some years later, the same job could bhe done with far

fewer on hoard.
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HOPKINS: I think so, I think so.

BIlRG: Life in this guarter century, the twentieth century. has
not gotten so complex so that it reqguires enormous numbers of

people in the White House and Executive Office Building.

HOPEINS: I think they do too many things in the White House that

should be done someplace else.
BURG: C:n you give me an example?

HOPKINS: Well it's a little hard to he speecific. In the economic
area, far instance, the President now has his poonomic adviser,
and you have a council of economic advisers. Why voa need the
twe, I don't know. The whole purpose of the Council of Economic

Advisers when it was created by statute, of course, was to advise

Iy
fa 5
- X

BUEG: 8o it's that kind aof doubling up on eifort, redunﬂancy—ulk i

the Pregident in that area.

BOPKINS: ¥Yes, lots of the things that are done in the White
House in the so-called counsel's area—--I mean the legal counsel's
area—-years ago used to be done in the Department of Justice,

I think if they'd been done in the Department of Justice,
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maybe, in the Nixon administration, things would have been
better. That title, anyway, was first given, of course, in
the Rooszevelt davs when Judge [Samuel H.] Rosenman came down,
and he had been a former Supreme Court judge in the state of
New York, and he was basiecally one of Roosevelt's top spaech
writers. Tt wash't, at least as I conceived it at the time,
wasn't a legal job at all; it was a writing job, and co-
ordinating the writing. He was given the title of "Special
Counsel" because he'd been a judge, and from there on it's
sort of taken off and moved over into the legal area. Now
whether that's necessary or not, I don't know, but I have

guestioned it.

BURG: That's interesting. In fact, you watched that transition

oCour.
HOPEINS: Yes. T,

fx ?‘:'::".]
[Interruption] k - 4

BURG: all right, we'll move back to Roger Steffan. He was

there a pretty brief time.
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HOPEINS: Yes, he came in as office manager and, as I say, he
was the first so-called office manager, or at least anyone of
that title, that we had. There's been a staff member or two
that have operated somewhat in that capacity before. He was

3 New York banker, as I recsll, and was a little on the taciturn
gide., It teck you a little while to warm up to him. After T
got to know him, I liked him very much. He was fair. He was

a little set in his ways, mayke, and in his capacity as office
manager, I recall my assistant, Herb Miller, he told Herb Miller,
"] want you to keep thst ecabinet room spic and span. Make sure
evervthing's all right." BSo Herbh Miller kKind of watched the
cabinet room. Anyway, Mr. Steffan came through one day anc

told Mr. Miller, "There's a paper clip ¢on the cabinet room

table in there." [Laughter] Sc that--

|I|'
BURG: So Mr. Miller got te go in there and-- {
HOPKEINS: Take the paper clip off. [Laughter]

BURG: --pick up the paper clip! Mr. Steffen had observed it,
could presumably tell him whers it was on the table, but he

didn't pick it up himself.
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HOPKINS: In the early days Mr. Steffan had a staff meeting of
the so-called operating groups over in his office--as I recall,
it was once a week--znd they sort of went over the agenda and
saw how things were going, how the mail was being handled,
whether we were up to date, and if there were any problems. It
served a purpose, getting all of the group together, That's
the only time that has taken place while I was there. I used
ta think we ought to do it under my supervision, but we neverx
really got around tg it and more or less dealt with them one

on-one, and I think that worked just as well.

BURG: During the transitional phase, did vou find Mr. Steifan
understanding, cooperative? That is, vou clearly had some

problems that you would have to discuss with him.

g
HOPKIRE: Oh, ves. r.-/r'\if\l

BURG: He's your first point of contact.

HOFKINS: We wanted a number of reports on a regular basis that
we had never found necessary to make up before. That all tock

time and effort, and I'm sure that some of us felt that they
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cerved no useful purpose-—some of them didn't--but he wanted them
sa it was our duty to supply them. Alsc, one thing that I
remember about him, if he picked up the phone and says, "I want
you to do so and so," and you say, "Yes, sir, I'll do ik, " it
wasn't enough to do it. You had to pick up the phone and tell

him it was done.
BURGZ: Was that consistent with him?

HOPKINS: That was consistent, yes. T
i, ol

)
BURG: Me died in '55, so as long as he was there--he would \tisgmth/
have had an opportunity, for example, to know you from the
transitional phase, past the inauguration, and for the succeeding

years until 1955--but he continued to do that, even though he

knew you and knew, I presumf--

HOPKING: Yes, that was a part of his methed of operation. But

he mellowed and I came to have high respect for him., We got along
all right. &And he was very fair; I think he leaned over backwards
to be fair and, of course, in the early days we had some praoblems.

Just as an example, the lady who was the chief telephone operator,

Miss Louise Hackmeister—
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EURG: Hackmeister?

HOPKINS: Hackmeister, we called her Miss Hack. Bhe had worked
for the telephone company, 88 1 recall, and came down to the
white House as chief operator with the Foosevelt administration,
and had been there through the Roosevelt administration, and
kad been there through the possevelt and Truman era. But ghe
and another lady there, Lela Stiles, were more Oor less
politieally eriented. 1In other words, come a campaign, they

would go off the White House rolls and go on the rolls of the

national committee and work with the committee, and then, after

the slectien, they would come back on the White House rolls.

They did that several times. So they were politically oriented, no
doubt apbout that, and Demoeratic-oriented. So Mr. Steffan
{ndicated that they had to go, and I can see why, but he gave me
the job of telling them. 5o that was the kind of relationship

we had in the very esarly days of the changeover. And all those
things are hard, and all the other pressures; it was a hard job

for all.

pURG: Later on, would he have done that himself?
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HOPKINS: T don't know. He wmight have. But, as I say, I had
high respect for him, we got along fine. He was very fair, and
anything that we ever asked of him, or to do for any of the
people, that I felt in my own mind was justified, I think he

went along with it.

BURG: T see. Who replaced him on his death? O©Or 4id they change

the operating procedure?

HOPKINS: They never had one that was guite as full time in that
field as he was. Now for a while, just trying to think of the

voung fellow, let me see, wmaybe we passed it here. Bteve

Benedict was in that area for a little while, but he never
pursued it to the extent that Mr. Steffan did. Ia ether words,
there again, I think that after Mr. Steffan left, and he left
after a period--I'm just guessing now--a year and & half or so;

in fact, I think he took a job out in Taiwan or someplace, out

in the pacific, and died out there, I believe. Scome of those
things that Mr. Steffan did evolved on my office. A little later,
the special projects fund, which occupied some of his time and
was a special fund under which some of the more or less less-

permanent groups operated, Fred Morrow took over as administrative
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nffiper there and handled a number of those areas, soO it was

one of those things that sort of evolved into various ohases.

BURG: Right. 8o after Mr. Steffan left, things were done a

little differently.

HOPHING: Yes.

BURG: All right. John Stephens. I'm net sure that you would
have ¥nown him at all. He was an assistant or a consualtant t©to

Clarence Randall.

HOPKINS: No, I didn't know him.

BURG: He would not have been there very long. I think. [Thomas
E.] Tom Stephens, on the other hand, 1 presume that you had

quite a bit to do with.

HOPKINS: Oh, yes. Tom was the Appointments Secretary, =2gain
in the office next to the President, and my office was next to
that. He was a political animal, I would say. Had been active
in the New York area in the Dewey campaigns and--he and Jim
fiagerty and that group. & very fine fellow. & practical Jjoker.

He was one of those fellows that vou could never guite tell
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whether he was pulling your leg or not. But =a grand fellow.
in fact, I saw Tom when I was dowWn in Florida, last March, I

guess it was. He's living in Clearwater area now.

BURG: And in geod health.

HOPETNS: Good health, ves. Seemed to be. Same old Tom. He
had a, practically, & vegetable garden growing cut o hig

kaleony. It was good seeing him.

BURG: Can vou give me any examples of the Tom Stephens' humor?
His gallery, of course, his art gallery, is now on display at

the Eisenhowar Library.

EOPEINS: 0Oh, is it out therse?

BIIRG: Yes.

HOPRINS: It was in the corridor, you know, at the White House.

BURG: Right. His paint-by-numbers things that he got--I mean,
it's mdd to walk aleng and see @ pEint-by-numbens picture. done
in oile, and signed "Ezra Taft Benson"! [Laughter] Amrd there

are many famoug names! and, of course, not all of them were
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paint-by-numbers; scome of them were done-=for example, Milton
Eisenhower had one in the collection, a piece pf serious art:

Mrs. [Percival F.] Brundage had a piece; and Tem Stephens him-

self had one. It seems to me that it was ecalled "A Soldier and

His Dog," and it shows & half-opened door, and through it; you

can only see the end of the soldier's bayoneted rifle and the

tip end of the dog's tail going out the deoor! [Laughter] But

he actually was pulling some of these funny things? TFor example,

I think Robert [K.] Gray, Bob Gray, tells of being approached

by Tom Stephens shortly after Gray came on staff, and Stephens
ascorted him to the President's door, indicating to Gray the {ffpw'
president wanted to see him. And he held the dopor open for .

e

*5
Mk

gray, and ushered Gray in, and Gray thought Stephens was stepping
in with him to introduce him. But the door closed behind him and
he was left standing there in front of the President, and the
president looked up and said, "Wwell, what do you want?" [Laughter]
and Gray had nothing to sav, and had to cover himself somehow

and get back out of therel [Laughter] How does that ring a

pell with you? I= that the kind of thing that Stephens actually

didz
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HOPEINS: I wouldn't doubt it a bit. I wouldn't doubt it a bit.
He used to, when the President would come over in the morning,
Tom would go in to see if he wanted anvthing, and he'd generally
loek around to see if he had an audience, and before he opened
+he President's door, he'd cross himself. [Laughter] Then he'd
come back out and the guestion was, "What color of suit does

he have on this morning?" If he has a brown suit, he's in a2

good humor. If it's any other thing, you better be careful.
BURG: Was there any evidence to show that that worked?
HOPKINS: I dont know. [Laughter]

BURG: But Stephens would pass it around.

HOPKINS: Yes. L2

BURG: He was the one who passed that story around. And the

story, like the suit,may have pbeen cut from whole cloth.
HOPKINS: Yes.
BURG: There may have been no truth te that, whatsoever.

HOPKINS: None at all. aAnother thing that I always figured
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that Tom engineered; I'm not Sure he did. They used to have
staff meetings in the morning, presided over by Governor hdams.
and all the staff would be there. and one morning they were
introduced to the aide to Chiang Kai-shek, who was visiting in
Washingten, and they thought it would be nice to have him come
in and talk to the people and tell them something about Talwan,
one thing or another. 5o this guy comes in all dressed up as a
Chinese general, and it was General persons ' birthday. They
recognized, made reéference to the birthday and then introduced
the Chinese general and entersd into 3 discussion; tThere were
gusstions from the audience and Governor Adams aeked him some
gquestions, and others, and he was very critical of gverything
abhent the United States. critiezl of everything we did, abouk
the army, 2nd you could see General Persons, who wWas on the
front row, just getting redder and redder. He was getting
madder and madder. Everything the General said was critical.
well, it developed the Chinese general wWas Al Wong; a Secret

gervice agent. [Laughter]

a
. k3
BURG: .And Stephens had set it upl A ;;

Yy
'-\._:_; Tr'l"‘-\',-l
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HOPKINS: I think Stephens had set it up, yes. [Laughter]

BURG: Did Wong confess this deception before the end of the

meseting?

HOPKINS: Yes, ves, yes. And so we 2ll got the benefit to see

how General Persons reacted.

aURe: &and what did Persons say when he found out?
HOPKINS: He was flabbergasted.

BURG: He could take 1it.

HOPKINS: Yes, he could take it. [Laughter] ey

T i

BURG: Any other Stephens' stories come to your mind? e

HOPKINS:; WNothing at the meoment. You know, there were two Tom
E. Stephens: the artist--and Tom had this famous painting

nf President Bisenhower and used to tell his wvisitors,

"I painted it. If you don't believe it, leok at my name

en IE."

BURG: Yes. I know it still causes problems today. 2And
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particulerly because of the Btephens art collection he had
gut there in that cerrider. A funny man, 3 very funny man!
gur next person was on the Council of Economic Advisers, and

he may not have beepn a man you ran into. Walter Stewart.

HOPXINS: No. I didn't. I wuse to see him pocasionally, but T

didn 't know him.
BURG: He was there about a vear. Lewis Strauss, Admiral Strauss.

HOPKINS: Well, I had a speaking acguaintance with him. T
didn't know him too well, of course. He was an aide to President
Hoover when President Hoover was in the Department of Commerce,
yvears before he became President. TIn Tact, I think that was
admiral Strauss’ first job. Anyway, he used to come by my desk,
ocecasionally; we'd chat about President Hoover. He knew that
1'd come there in the Hoover administration. He was a fine

gentleman. /. :;i)

BURG: But your contact with him was fairly limited. {Richard'”
W.] Dick Streiff would have been a rather young officer at that

time, associated with Bob Schulz.
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HOPKINS: Yes, he was with Eob grhulz. He was a fine yound man.
Very helpful and congenial, and do anything in the world for
anybody if he possibly could. and I zlways had a high regard

for Dick Streiff.

BURG: Okay. [Edward Thomas] Ed Tait had been on the campaign

train and then was a special assistant in the White House.

HOPKINS: He was there for not too long.

BURG: About a year.

HODKINS: I believe he--well, he had [Charles F.] Charlie

Willis's job; he succeeded Charlie Willis in that job.

BURG: Yes. That's right he did. He did succeed him.

BOPKINS: And hig health broke down. He had to leave sfter—--it

was & vear, or maybe a little less than that. Around that.

BURG: Was it your impression, Bill, that it might have been

the strain of the job?

HOPKINS: Well, I really had no way of knowing. I'm sure that
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some people in the pffice felt that way. He was a Very cof-
scientious young man, a2nd it could very well have been. I

just don't know.

BURG: Because, sitting in that hot seat could not have heen

a pleasure for the man who had the job.

HOPKINS: ©Oh, no, no. That was a tough job, no doubt about that.

BORG: Willis--from what I know of Willis and the one meeting
T'we had with him=-Willis is a very tough kind of man who had
come out of a fairly tough war, He had been in that special
sguadron that attempted to knock out the missile sites in France,
the same outfit that Joe Kennedy, Jr., was in. A&nd even though
time had passed and the worst of the Republican scramble for
preference would have been aver, it still would be 2 tough Job

on a8 conscientlous man.

HOPKINS: ©Oh, ves, and that's a tough jeb, ves. And, as you say,
Charlie had--he could probably take more of that than the
average person could, and Charlie had a good girl with him. A
girl named--ch gosh, her name was on the end of my tongue just

a minute age. Can't think of it now. Anyway, she was topd one
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of the best we ever had in the White House.

BURG: Well, we'll keep that in mind and Ery to match that in
fact, vou may have mentioned it to me earlier--and we'll try

to match that up. That's guite & high recommendaticn. And wyou

think that her presence, undpubtedly, was of great assistance.

HOPKINS: I'm sure it was znd she was the type that could kind

of keep Charlie guieted Cown.

BURG: I sea, ves. 5She tock the edge off some of his enthusiasm.

HOPKING: Yes. [Laughter]

BURG: All right. [LTC. William W.] Bill Thomas was pilot of
the Presidential plane over guite some pericd of time, but

would you have seen much of him?

HOPKINS: Mot a great lot, no. No, I saw him in and out of the

aoffice, but not too much.

BURG: Walter Tkach vou've already told me something about him.

HOPKINS: Walter Tkach is one of the finest fellows that have

ever been arpund the White House in my opinion.



Mr. William Hopkins, 8-18-76, Interview #3 Page 36-L

BURG: &nd he was with Mr. Nixon, tom, I beliewe.

HOPEINS:

BURG: He

HOPKINS:

tion, ¥es.

He was President Wixon's doctor, Yes.

was then the Howard Snyder of--—

yes, he was the Howard Snyder of the Mixon administra-

And——

BURG: A mwan who impressed you 3 great deal; vou have gquite a

bit of affection for him. [Albert p.] Al Toner, we've talked

abkout a little bit.

HOPKINS:

ves. He came back, you know, for a while in the Nixon

administration, early in the HNixon administration, doing the

same Type

That didn’

of thing he did in the Bisenhower administration.

+ last too long. I think the feeling was that, prob-

ably the way President qixon and his staff operated, the type

af thing that Al was producing didn't serve the same purpose

it did under President Eisenhower's staff so, as I say, it
¥

didn't last too long.

BURG: I see. Was Ralph Tudor thare?

A
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HOPEINS: Ralph Tudor?

BURG: Yes. He was undersecretary of the Interier--did he hold

any White House-=

HOPKINS: NWot that I know of.

BURG: He may be gon this list erroneously. But Tracy Voorhees,

does that name ring a bell?

HOPKINS: Yes, yves, he was there a time or two, and T believe
maybe he might have been back there once after the Eisenhower

administration. He was on special projects of various kinds.

BUORG: Right, I notice that. Among other things, the chairman

of the President's Committee for Hungarian Refugee Relief.

HOPKINS: Yes, that was usually the type of thing he was in.

BURG: Right. R1l right. Henry Wallich.

HOPKRINS: He was a member of the Council of Beconomic Advisers,

az I remembelr.

BEURG: Right, about one Yyear.
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HOPEINS: I didn't know him at all, I would =ay. I used to see

him in the White House mess, but other than that--

BURG: 1In the last year W. Allen Wallis was on as @ special
assistant to the President., He had been doing work along the

lines of economic adviece, I think.

HOPKINS: T didn't know him top well. But, he had an office
aver in the Executive Office Building. 1 believe he's the

president of the college up in Bochester, or some place, now.

BURG: I se=. How about Wayne [B.] Warrington?

HOPKINS: Well, he was the one, You know, wWe were talking about

sarlier. We learned he'd--he--

BURG: Learned he'd disappeared.

HOPKINS: He worked for Governor [Howard] Pyle and was a very

personable young fellow., T always thought wvery well of him.

BURG: And yeu remarked that vou had--

HOPKINS: Very articulate.
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BURG: =-you had seen him just a matter of a few months ago

here in Washington, DT, or——

HOPKINS: Ouite some time ago--probably more than two years—-—

when I was out to lunch I had a chanece meeting with Mr. Warrington
on Pennsylvania Avenue near the Roger Smith Hotel. I had not

seen him since his White House office days. We had a nice chat
recalling old times. I was glad to have seen him. A few weeks
later T was shocked toe read in the newspaper that "Wayne Warrington®
had "disappeared" the significance of that T did not know and do

not know to this day.

BURG: All right. Gerald [H.] Weyrauch. I'm not sure about the

pronunciation of that.

HOPEINS: Well, he was in the naval aide's office and my main

contact with him, he was involwved somewhat in the White House

mess and we used to deal with him. I was on a little auditing
board. We audited the mess funds and I dealt with him in that

capacity.

BURG: MNo strong memories of him, aside from that.

HOPKINS: No. He was a nice, young fellow.

BURG: Anne [Williams] Wheaton.
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HOPKINS: Well, she was Jim Hagerty's assistant. She had many
vears of background with the national committee. I believe she
was the first woman senicr staff person in the press office.
and I thought was very, very capable. I think maybe sometimes
it's a little--at least in those days—-it's a little hard for a
woman to take a man's place in the White House briefings, and
that sort of thing, but I think she did an outstanding job and

I always had a high regard for her.
BURG: FPeople seem to respect her?
HOPKINS: Yes.

BURG: And did the men deoing similar work seem to have a high

regard to her competency?
HOPEINS: I would say so. .éﬁ

BURG: Interesting to have a woman doing that kind of work and

achieving, I trust, respect from her professional colleagues.
HOPKINS: I think so. More in those days, possibly--
BURG: Yes, exactly.

HOPKEINS: -=-than today.
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BURG: That's what I was thinking of. That's a long way before
parbars Walters and Cassie Mackin and others. All right. 1

think Morris Washburn is our next person.

HOPKINS: Morris Washburn?

BURG: Yes. What I have here iz a rather transitory, very contact
with the White House--"chairman, Treasury Department Continuing
committee to verify transfer of fiscal assets." The pericd
mentioned is 1953 to '64, but it doesn't sound as though that's

somebody that you saw arcound the White House. All right, Somuel--

HOPKINS: Speaking of Washburns--

BURG: Are vou thinking asbout Abbott?

HOPKINS: Abbott, yes. Is he in here?

BURG: No; I don't see him.

HOPKINS: I don't see him in here, no.

BURG: T don't either. But he was there in the White Housa?

Abbkott Washburn?
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HOPKINS: For a while, ves. Heot teoo leng, but he was there.
T didn't know him too well. I think his office was over in
the Executive 0ffice Building, too, as I recall, and I'm sure
that Jim Lambie and Art Minnich and that group knew him pretty

wall.

BURG: Okay. So, Samuel Waugh--doesn't leok as though there'd
be much contact, real contact, there, either. I don't know that

he would be considered White House staff.
HOPKINS: Samuel Waugh.
BURG: Samuel Waugh, ves. I show him as assistant--
& L
: %
HOPEINS: That name sounds familiar, but I can't place him. § ~

BURG: Assistant Secretary of State, Deputy Undér Secretary of
State, later on president, chairman of the board Export-Tmport

Bank.
HOPEINS: T don't see why he'd be under White House-—-

BURG: Nor do I, unless he had some kind of economic consulting

duty. ¢Clyde [A.] Whesler, however, was there for a couple of
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years, For, perhaps, about three years.

HOPKINS: Yes, he was up and worked in the area with [Edward A.]
Ed McCcabe and some of those. He, I believe, ran for Congress

after he left the White House. He WwaS-=-—

BURG: From oOklahoma.

HOPEINS: Yes.

BURG: Have any strong impressions of--

HOPEINS: I didn't know him too wall, but I'd say he was a young

man moving up in these days, and--

BURG: HNow, it seems to me, vice president, if I'm not mistaken,
of Sun 0il., One of their vice presidents, and located here in
Washingten, DC. Ann Whitman, of course. Secretary to the

President, 1953 to '60.

HOPKEINS: Well, I certainly knew &nn Whitman. And, as I've said
many times before, she could turn out more work than any two
people I ever saw in my life. And she was a hard worker, and

efficient, and I'm sure she served President Eisenhowar very
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well. She was a little abrasive at times, maybe. Taskmaster.
put she could do so much work herself, she expected other people

to dg 4 litktle, tono.

BURG: So she was a woman who set pretty high standardg—-

HOPKINS: Oh, vyes.

BURG: --in performance of her daty. Did her abrasiveness ever
cause problems for you, personally? Was it ever directed at

you, partieunlarly?

HOPKINS: I wouldn't say so. I never tock it that way; mayle
she meant it that way, but [Laughter] I dan't know. T did

get off to a had start with her, T might say. It wasn't her

fault: it wasn't my fault. Right after the inauguration,
covernor Adams had a2 staff meeting. Whether it was the first
day after or second day after--—anyway, he sort of got everybody
acquainted and gave them a little lecture about being decisive
and doing 2 good job, and sort of went around the room seeing
who was doing what. And he asked me how material had gotten

into the President for signature. And I told him that with the



Mr, William Hopkins, B-18-76, Interview #5 Fage 371

Truman administration, the practice had been that I had taken
in & great deal of the official documents, myself, and certain
types of mail, Presidential letters for signature. Certain
types, not too many, had moved through the private secretary's
offiea, but that, in the Truman administration, many of the
staff people, rather than interrupting the President to get
something signed, would bring it to me and I would take it in,
maybe twice a day. He says, "All right, for the time being
we'll continue it that way." Well, Mrs. Whitman had expected
all this, or a great deal of this stuff, to move through her,
and even long before that meeting was over, I saw that things

waren't going . so good. [Laughter]

BURG: Shaowed in her face?

HOPKINS: Yes. So I made it a point to go arcund and have a
little talk with her 4s soon as I could. And told her that I
was there to serve them and any way she wanted it done was all
right with me. Well, she sort of pushed it off, you know, "Well,
covernor Adams said it's that way, let it be that way., as far

as I'm concerned. T don't ecare!" Well, anyway, I made a point
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of sending her practically all of the cerrespondence, letters,
even some of the official stuff that came through. And I would
take in proclamations, executive orders, commis=ions, and that
sart of thing. So it was one of those things that svolved
itself: it worked put very smoothly after a while, but it Jjust

took & little time.

BURG: She seemed content with that arrangement?

HOPKINS: Yes, as far as I know, vyes. And there were some Times
when, for some reason or other, I couldn't get in to see the
president and I had something that just had to bhe signed. I
weuld go to either Tom Stephens or Mrs. Whitman, say, "Can you
slip this in as soon as the next appointment comes put and get

it signed, because we've got to have it in the next ten minutes, "

or something. And they'd ke glad te do it,

BURG: I see. So your working relationship with her over that

eight vear stretch of time was, by and large, a good one.

BOPEINS: Yesg. It WA G=-

BURG: Cooperative?
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HOPKINS: ¥Yes. And, of course, she would send guite a bit of

material over to our correspondence section to be typed up.

Sometimes it wonld be stuff that she had drafted on the type—

writer, sometimes it was letters that needed to be rewritten--

she had changed or the President had changed--and that sort of

thing, yvou know; and we sEort of served as a go-batwean between

her office and the correpscndence section. Made sure that they

gave her material priority, because if hers got delayed it was

the president asking her where it was, it wasn't a staff memher,

and as a result, Ehe had to have top priority with everything

that came from her office. So we did everything we cpould to

see that she got it, knowing that the President had a reputation

a5 being a little short-fused, sometimes, vou know; &nd you

counld tell in Mrs. Whitman's reaction, sometimes, that she had

bean catching it, 8o she would pass & little of it on. And we (ff“ﬁ ﬁ
realized that she had a problem, and rightly 2o, and it was our \
job to make sure that it was kept to a minimum at least, any

delays, as far as she was concerned.

EURG: Y¥Yes, the loanger she had to stand under that hot shower,

the longer you had to stand under it. I understand. Ralph
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Williams wasg assistant naval aide to the President, late in

the administration, '5H.

HOPKINS: Yes. He was basically, I think, a writer, too.

BURG: Oh, I g=e.,

HOPKINS: Yes, 1if I remember right.

BURG: We'wve talked about Charles Willis to some eXtent. He
handled patrenage in the White House in the initial years of the
administration, working under Sherm Adams. Is there anything

vou want to say dbout--

HOPKINS: Well, as I say, Charlie, he and I got 2long fine.
He was an idea man. T remember one idea he had was that they
were going to get rid of all of our colored White House messengers.
They were going to adopt a system like they have up at the Capitol
of page boys. Have young people in, constituents of Congressmen
and others, and they would be our messengers. We'd be responsi-

ble for housing them, feeding them, their education, one thing

another. And T told charlie, "Thisz just won't work! The

responsibility these messengers have of getting stuff all over
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town; we just rely on them to the nth degree. You just can't
do it." Well, he wag insistent. Well, we just ocutwaited him,

that was all, and it never developed., [Laughter]
BUREZ: Did he take that to Sherm aAdams?

HOPKINS: T don't know whether he did or not; I aszsumed he did.

But, anyway, it didn't transpire.
BURG: HNothing ever happened.

HOPKINS: Just 8 matter of, basically, outwaiting Charlie. But,
as I say, he was full of ideas. But I still think that was a

bad idea.

BURG: One of the cbvious weaknesses is that your pages would be
coming in, and evidently would be rotatingin that job, whareas

kg
your messenders wera permanent people who knew the city. Gfﬂ_ “

HOPKINS: Knew the city, could get around, and you'd be amazed
at the responsibilities of there so-called messengers~-responsiblli=
ties those fellows had. One time, just 28 an example, and this
was in @ subsequent administration,; they developed the practice

of-=when the President was going to send a message to Congress
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or anything—-they would send advance copies of it. &And advance
copies in volume. So that if the President was going to have

a mesgage on the floor of the Congress at nooh--

[Interruption]

BURG: 0Okav. You were saying that if the President had to have

a mesgage on the floor of Congress at noon—

HOPEINS: =-the effort was tc have copies on the desks of the

members--at least the friendly members--when they came to the

affice in the morning. BAnd I reiterate that this incident I'm
talking about now took place in a subseguent administration,

The messengers also provided our duplicating service. So they

might get a message to Congress, as an example, at nime o'clock
at night. They would duplicate that in the thousande and carry
up to the Hill enough for every member of Congress and certain
others--mayhe as many as five or six hundred copies. Thay would
do that, maybe two, three o'elock in the morning. ©Get it up to
the post cffice, the House post office and Senate post office, so
that they could be distributed on the first deliwvery, which is

a delivery that takes place before the members get to their
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offices. These were messengers that had worked all day and
were paid on the basis of a forty-hour week, overtime not to
exceed eight hours, but much of it @ centribution, because they
were loval to their job, worked hard. Well, on one instance,
fnr some reascn or other, the messengers couldn't fake this
package up. Sc we turned to the garage, and one of the drivers
from the garage took it up. He delivered at the wrong place,
put it in the wrong pile or something, because he wag néw 211

the job. It all came back in the mail two days later. Had
never been delivered to the Congress. So that's the type of
thing that theze messengers were raspongible for. They delivered,
oh, as high as four or five hundred individual pieces arpund
town a day, many of them highly classified, had to take receipts
f&r them, and all that sort of thing:. In other words, it was a
job that you couldn't give to young people who were going to

be there for a course of s8ix, eight, or ten months. Tt was
people vou had to rely on, very definitely, and, as I say, the
mesaengers performed one of the most impertant jobs in the White

House office, and still do.

BURS: &And you beat Charlis Willis on this by splendid inaction.
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HOPKINS: Yes. [laughter]

BURG: And nothing happened. Do you have any other examples of

Mr., Willis and his ideas?

HOPKINS: HNo, I can't say that I do, offhand.

BURG: Okay.

HOPKINS: You've preobably heard of the incident that Charlie
wags out taking his flying lessons, to keep up his license or
something? And Governor Adams wanted him for some reason and
says, "Where's Charlie?" 0Or, "I want Charlie." GSome Tittle
thing that didn't amount to a hill of beans, but the girl--I
think it was Tlene Slater, T'm not sure; it was the Governor's
principal secretary--didn't ask the Governor vhy he wanted
charlis. She just says, "I'll get him." So they phone; got
charlie down out of the air, he come rushing inte the office,

and it didn't amount to a hill of beans. [Laughter]

BURG: And the Governor says, “"Where's my pencil sharpenert”

[Laughter] Which I presume Charlie took with complete, guiet
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efficiency, whatever it would be. ©Oh, that's funny! Well, we
have one last name on my list. This man, Philip Young, advised
on personnel management for a period of time. He had been

chairman of the Civil Service Commission.

HOPKINS: Well, he had two hats. He was still chairman of the

Civil Service Commission and had his White House office over in

the Executive office building.

BURG: ©Oh, was running both?

HOPKINS: Running both.

BURG: I zec.

HOPKINS: I didn't know him too well. He came to all the morning
staff meetings and used the White House lunch. Very personable,
likeable fellew. He was the son, vou know, of the Young whe had

begen president of one of the big steel companies.

BURG: ©Oh, ves, I see. I didn't know that.

HOPKINS: But he was very knowledgeable, and certainly had an "in"

in the White House office, no doubt about that., and the two hats.
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That was a sort of a carryover £rom the office that had heen
first created under President Roosevelt, when Mr. William
McReynolds was the first man in the personnel area in the White
House. He had been, I belisve, an assistant secretary of the
Treasury at one time; if not an assistant secretary, one oif

the highest jobs in the Treasury Department before he came to

the White House.

BURG: MNow, let me ask you this. Are there further comments
about the President, his operating style, your contacts with

him, that you would like to put on this record?

HOPKINS: HNo, T don't know that there are.

BURG: You'we mentioned his short fuse, which we know that
he had. In previcus interviews we may have discussed this
a little bit. It seems to me that by and large it was never

directed at you, personally.

HOPEINS: No, I don't think so. I never falt that it was,
I, maybe, got some little indirectly a time or two, but I
do know, early in the administration, General Carroll came

to me and says, "The President wants to know just what you do.”
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Well, that's not a very simple guestion, or it wasn't to me.
few things like that that were a little disturbing at the
time, vou know, but it worked out all right. I think I have
menticned earlier that my wife worked for General Eisenhower
when he was Major Eisenhower--back when the Major worked forx

General MacArthur when General MacArthur was Chief of Scaff.

BURG: Here in Washington, DC, in the War Depariment at that

time.

HOPKINS: My wife was secretary to the executive for reserve
affairs, and at that time Major Eisenhower did mot have a
secretary assigned to him, so she filled in and served as
his--did some of his secratarial work in addition to her own
boss's., Bo the first time I ever met Major Eisenhower was,
she took something out to him when he was in Walter Reed

having trouble, I beliewve, with his football knee.

BURG: This would be about 1935 or "34, somewhere in that

randge.
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HOPEINS: Well, it was about '3---, either late in "33 or
early in '34, because she was still working for him when we
were married and he came to our wedding. But, of course,

he didn't know me very well, but—-

BURG: Now when the guestion was asked as to what you did,

you made your reply to General Carroll?

HOPEIMNS: Yes.,

BURG: And he togk your response back te the President.
Had you met the General, the President, at that time?

Or did you--

HOPKINS: 0©Oh, yes. This was after--this was some davs after
the inauwguration, becausé we'd all been called into the
President's office, as I recall, it was the evening of
Inauguration Day, or late in the afternoon. Tt might have
been the following day. And a number of the staff were
sworn in there--Frank Sanderson, who was then the
administrative officer, administered the oath, and I held

the Bible as the wvarious staff members took their oath.
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BIURG £ I see.

HOPKINS: And the President gave them a little pep talk and, as
I recall, one of the things he stressed was taking care of their
physical being. In other words, getting out and getting some
gxercige gnece a week, and that sort of thing, carrving back to
the days when the military used to get their afternoon off for

exercise, vou know.

BURG: It's the same adviece that Marshall had given to him, while

Ei=zenhioewsr was in Morth Africa.

HOPEINS: Probably.

BURG: Was there an cccasion when vou could speak to the President
about the fact that you knaw him from back in the 19305, and to

raming him gf=-=

HOPKINS: Well, T don't know as I ever did. He used to ask me,

occasionally, about my wife. 1 think he--
BURG: BSo he knaw? E- %

HOFPKIHS: Oh, T¥e5.
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BURG: He remembered.

HOPKINS: Yes. 1In fact--oh, he remembered her very well, of
course. He, before he went to BEurpspe, when he was chief of

the planning section, my wife went down te say hells to him.
BURG: In 1942. Was she still in the War Department at that time?

HOPKING: HNo, she left the government before our oldest child was

bormn, early 1938.
BURG: I =ee,

HOPKINS: &nd my yvounger brother went down with her--he was in
the service at that time--and the General gave him some goad
advice and that was that. Then, when he came back from Europe,
she came down to the office; he came in to see President
Truman you know, the first time back after the war. And she
stocd in the lobby and he greeted her like 2 long-lost friend.

S0 he recognized her. (? i}

BURG: That's a remarkable memory. I've heard others say this

sort of thing. Seo he remembered her, then, approximately ten,

it wouldn't be quite ten years would it? When he's President, he--
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HOPKINS: Well, it be close to ten years, ves, becauzs he left
the State, wWar, and Navy Building, you know, back in what, '357

Along in there?
BURG: To go to the Philippines.
BEOPREINS: Yes, ve=, Ve=s.

BURG: And was back there in '41, '42, basically. And then again
around 1946, '47. And remembered her, and 2= President of the
United States could ask vou how she was doing.

HOPEIMNS: Yas.

BURGS: That's one of the nice things about that man, I think.

HOPKINS: 0h, ves. Yes. He was a very fine fellow.

o

BURG: 1In closing this off, I'd like to put on the record our

-l

very deep thanks to you for doing this series of interviews.
Thers have been four or five of theém, if not six of them. Each
one of them has meant that you'we had to come from your home
into downtown Washingteon, DC, to meet with wme on my ground, and

they've been long sessions and taxXing sessions, and you've done
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each one of them graciously. &aAnd whoever uses them ought to
know that that's been the kind of help you've given us. We

appreciate it wvery, very much.

HOPKINS: Well, thank you very much. I've been glad to do it;

I've anjoved it.

BURG: Well, thanks so much, Mr. Hopkins.
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